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številka 20, letnik 45, cena 45 dinarjev
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25. maj, dan mladosti! Dan, mesec, tako kot vsak, za razmislek o življenju današnje mladine 
Kult znanja, drugačnega dela in vsebinsko bogatejše življenje naj velja. Slika Andrej Agnič.

Deseti kongres Zveze sindikatov Jugoslavije

ZA PRAVO ENOTNOST
IZ VSEBINE:

»Zveza sindikatov bo de- 
0vala kot samostojen in 
'Enakopraven subjekt v siste
mu socialističnega samou- 
Pravljanja,« je med drugim 
ZaPisano v predlogu resolu- 
cVe za 10. kongres ZSJ. V 
njem je tudi rečeno, da sin- 
aikat deluje v okviru fronte 
?rSaniziranih sil in da spre- 
lenaa idejno in usmerjevalno 
Y*0go zveze komunistov. 
v rav o tej enakopravnosti, 
Se bolj pa o samostojnosti 
Slndikata. je v zadnjem času 
v’Se več slišati in tudi vse več 
le konkretnih zahtev član
stva te najbolj množične or
ganizacije.

Sindikat je opredeljen v 
Ustavi in številnih drugih 
Političnih in zakonskih listi
nah. Delavci pa sindikat 
Poznajo bolj po tistih nalo
gah, kijih samostojno ureja, 
na primer po ozimnici, do- 
Pustih, rekreaciji, premalo 
Pa mu pripisujejo vlogo 
nanožične politične organi- 

Delegati na kongresu 
se bodo tako ob števil

nih zapletenih gospodarskih 
vprašanjih srečali tudi z 
vprašanji samobitnosti last
ne organizacije.

Smisel kongresa je seveda 
v neposrednem političnem 
dogovoru delavcev, brez 
skrbništva etatističnih in 
političnih sestavov, o skup
nih interesih in o poteh, po 
katerih jih bodo dosegli. Ker 
prepogosto ugotavljamo, da 
zvezni sindikalni forumi ne 
uspevajo pridobiti članstva 
v osnovnih organizacijah za 
delo, je to najpomembneje 
za ustvarjanje konkretne po
litične enotnosti. Prav bi bi
lo, da bi ponovno prevladalo 
prepričanje, da izhoda ne 
moremo iskati le vsak zase, 
za ozdovskimi in drugimi lo
kalnimi mejami, računajoč, 
da nam bodo pomagali dru
gi, ne glede na lastna priza
devanja.

V tem smislu je zvezni sin
dikalni kongres nedvomno 
dogodek, ki ga članstvo pri
čakuje s potrebno pozor
nostjo. Pa ne zato, da bi na

njem drug drugemu pripo
vedovali, kaj naj nam druž
ba da, da bomo lahko spet 
normalno gospodarili. To. 
kar nas vse teži, je namreč 
bolj ali manj znano. Čeprav 
že nekaj časa ni več popular
no govoriti in pisati že nič- 
kolikokrat omenjena gesla 
in opredelitve, bo vendarle 
treba tudi na zveznem sindi
kalnem kongresu skleniti, 
da bomo vztrajali pri stabili
zacijskih usmeritvah, utrje
vali ustavni položaj delav
cev pri ustvarjanju in gospo
darjenju z dohodkom v vsej 
družbeni reprodukciji.

Le splošno spoznanje, da 
izhod iz krize ni v nadalj
njem zaostrovanju notranjih 
nasprotij, temveč le v čistih 
računih, ki bodo vsakomur 
omogočali, da gospodari s 
tem, kar ustvari in kar mu 
pripada, po načelih solidar
nosti in vzajemnosti, je lah
ko temelj napredka naše dr- 
žavne skupnosti in našega 
samoupravljanja, ki sta zdaj 
na hudi preizkušnji.

Delavci ne dvomijo o po
trebnosti vztrajanja na soci
alistični samoupravni poti. 
To bodo jasno izrazili tudi 
na zveznem sindikalnem 
kongresu. Zato lahko priča
kujemo, da bo ■ sindikat s 
kongresom okrepil svojo 
ustavno vlogo in tudi v vsak
danjem živlenju tako delo
val. Seveda pa tudi kongres 
tega ne bo zagotovil, če bo
mo takoj po njem delali po 
starem, vsak zase, če član
stva ne bomo pridobili za 
kongresne opredelitve in 
cilje.

Franček Kavčič

adria alrways
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V predkongresnem pogovoru s sekretarjem RS ZSS 
Francem Hribarjem:

SPREMENITI TEMELJE USTAVNOSTI 
POMENI VZETI OBLAST DELAVCEM 
IN JO DATI DRŽAVI
Iz javne razprave o listinah 10. kongresa ZSJ

SINDIKAT SE NE MORE OPREDELJEVATI 
ZA VSAKO CENO
O tezah za spremembo Zakona o združenem delu
SPREMEMBA 110. ČLENA ZAUŠNICA 
DOBRIM GOSPODARJEM
Zakaj imamo najvišjo inflacijo v Evropi

VIŠJE CENE OMOGOČAJO VSEM »BREZ
SKRBNO« GOSPODARJENJE
Iz šišenske občine

AGROSTROJEVE ČEBELE ČISTIJO SVOJ 
PANJ
Težka odločitev nove zvezne vlade
»JOJ, KAM BI DEL«
Ob novem zakonu za prodajo družbenih stanovanj
RAZPRODAJA STANOVANJ
Trnovska afera se seli v Črnuče
MEŠETARJENJE S CENO STANOVANJ 
SE NADALJUJE
Intervju
DR. DUŠAN KODEK: TUDI AMERIKA IMA 
SVOJO IDEOLOGIJO - USPEH
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Na naših sindikalnih sestan
kih je na začetku precej otipava
nja, vrtenja okrog vrele kaše in 
besedovanja o stvareh, odnosih 
in razmerjih, ki za delavce v or
ganizacijah združenega dela po
gosto niso najbolj pomembna. 
Zdi se, da predsedujoči pogosto 
ne znajo že v začetku priti na 
dan z odkrito besedo dovolj zao
striti vprašanje, kije sporno in o 
katerem se morajo pogovoriti 
denimo, v sindikalni organizaci
ji, njenem izvršnem odboru ali 
koordinacijskem odboru sozda.

Zategadelj izgubljamo na se
stankih vse preveč časa in če v 
pravem trenutku kdo ne poseže 
v razpravo in razkrije karte, pot
lej je takšen sestanek brez ha
ska. Le eno nekoristno zaseda
nje več!

Toda očitno je, da se tudi takš
na jalova praksa spreminja, saj 
družbene in gospodarske raz
mere v celoti in težave, ki so v 
organizacijah združenega dela 
pritiskajo na vse s tako težo, da 
se jim več ni mogoče izogniti. 
To je bilo opazno tudi na minuli 
seji koordinacijskega odbora 
sindikata Integral, kjer so se de
legati odločili »presekati« s po
navljanji, sprejemanji stališč ter 
jedrnato in ostro obsodili neka
tere pojave v delovnih organiza
cijah sozda in odnose med te
meljnimi organizacijami. Ne
urejeni dohodkovni odnosi med 
tozdom Turbus, našim največ
jim avtobusnim prevoznikom 
na dolge proge in tozdom Servo 
(servisne delavnice) so že leta 
kamen spotike, ki lahko zagreni 
tudi medsebojno zaupanje med 
delavci, ne le vodstvi tozdov. 
Več kot pet let že traja »natego
vanje« kdo koga izkorišča, pa še 
zmeraj niso našli ustrezne, za 
oba tozda zadovoljive rešitve.

Hude obtožbe smo slišali na 
račun vodstva delovne organi
zacije Golf turist, njegove ne
sposobnosti in tudi poskusov 
intrigiranja, polresničnih infor
macij in dezinformacij o delu 
posameznih tozdov in še zlasti 
agencije - podatki in svež veter 
v tej pa takšna natolcevanja 
krepko zanikajo.

Če bi v koordinacijskem od
boru sindikata ostali le pri tem, 
bi kaj malo napravili. Zato so se 
odločili, da bodo o nekaterih 
vprašanjih spregovorili na pro
blemskih konferencah, o dru
gih, ki pa že dolgo rahljajo vezi v 
organizaciji združenega dela, pa 
naj spregovori arbitraža sozda. 
Najkasneje v mesescu dni mo
rajo biti sprejete odločitve in 
odnosi čisti.

Vodstvo koordinacijskega od
bora je posebej zadolženo, da 
sodeluje v razpravah, jih organi
zira in skladno s sprejetimi sta
lišči tudi ukrepa.

Primer sindikalnega sestanka 
v Integralu je ilustracija za to, 
kako je treba zajeti veter v jadra 
spreminjanja razmer, ukrepanja 
in na mesto besedičenja o manj 
pomembnih stvareh »dajanja 
zaušnic« tistim, ki svojega dela 
ne opravljajo dobro. To kajpak 
ni lahko delo, za sindikalne akti
viste zahtevno in včasih tudi 
tvegano, vendar pogumno in 
koristno za vse delavce v sozdu 
in za družbo. Pravzaprav bi lah
ko rekli, da so sindikalni delavci 
v Integralu zgrabili bika za roge, 
so pred drugimi poslovodnimi 
in političnimi dejavniki v tej or
ganizaciji združenega dela in to 
predvsem zato, ker jim je dovolj 
čakanja, lažnega kompromisar- 
stva in neodgovornega ravna
nja. Gre preprosto za potezo, iz 
katere bi morali drugi potegniti 
poduk, poslovodstvo pa ukre
pati!

Marjan Horvat

ZASEBNE TOVARNE
ZNANSTVENIKOV

*

Republiški komite za razi
skovalno dejavnost in teh
nologijo proučuje - na pobu
do republiškega izvršnega 
sveta - možnost, da bi dose- 
daj predvidenim spremem
bam zakona o osebnem delu 
pridružil še »dovoljenje«, da 
lahko tudi zasebniki usta
navljajo raziskovalne orga
nizacije. Ob tem bo treba 
spremeniti tudi nekatere 
druge zakonske akte, saj na 
primer Zakon o raziskovalni 
dejavnosti in raziskovalnih 
skupnostih ne omenja civil

nopravnih oseb med ustano
vitelji raziskovalnih organi
zacij in seveda tudi ne zaseb
nega dela na tem področju. 
Gospodarska zbronica ob
čin ljubljanskega območja, 
ki je »na terenu« začutila ve
liko potrebo po razvoju takš
ne dejavnosti tudi v zaseb
nih rokah, je tudi spodbudi
la Komite za zakonodajo in 
komite za raziskovalno de
javnost, naj razmišljata o tej 
problematiki in tudi, kako jo 
razrešiti. Za povečano avto
matizacijo in robotizacijo

gospodarstva so nujno po
trebni razvojni laboratoriji, 
ki bodo sposobni izkoriščati 
tudi znanje in dodajati svoje 
uvajanje inovacij v proiz
vodne procese. Toda ti labo
ratoriji bi morali biti pov
sem samostojne, hitro prila
godljive organizacije. Tako 
imenovane tovarne znan
stvenikov, ki jih ustanavlja
jo podjetja, pa so preveč 
omejene s programi, ki jih 
morajo razvijati za ustanovi
telja.

R. B.

Nedeljko Ubovič

SEJA CK ZKS
V sredo se je sestal na drugi seji Centralni komite 

ZKS, ki je obravnaval osnutke resolucije 13. kongresa 
ZKJ. V razpravi in v uvodnih besedah Tine Tomljei 
članice predsedstva CK ZKS, je bilo ugotovljeno, da 
usmeritve te listine 13. kongresa kažejo na izhod i* 
krize in tudi smeri razvoja družbenoekonomskih 
odnosov in političnega sistema v naši družbi. Raz; 
pravljalci so na seji opozarjali na vsakdanjo prakso, k* 
gre pogosto mimo resolucijskih opredelitev, in č® 
govorimo že o tem, potlej dodajmo, da to velja tudi 2a 
ravnanje članov ZK, ki se kaže pri (ne)izpolnjevanju 
ene izmed temeljnih zahtev, da mora biti član ZK 
dejaven tudi v množičnih družbenopolitičnih organi; 
zacijah. Zelo na kratko bi lahko povzeli, da mora biti 
osnovno hotenje naše družbe in bržkone tudi prihod
njega kongresa jugoslovanskih komunistov, sociali
zem, ki bo bogatejši, bolj demokratičen, human in 
gospodarsko učinkovit — in v tej smeri je potrebno 
tudi dopolniti listine 13. kongresa ZKJ.

RAČUNALNIŠKA
NADLOGA

Nekateri menijo, da glede 
uporabe računalnikov v in
dustriji zaostajamo za razvi
tim svetom za kakih deset 
let. Če pa lahko presodimo 
po anketi, ki jo je nedavno 
tega opravila medobčinska 
gospodarska zbornica ljub
ljanskega območja med sta
tističnim vzorcem delovnih 
organizacij tega območja, bi 
bilo zelo lepo, če bi zaostaja
li samo za deset let. Razlika 
je najbrž najmanj dvakratna. 
So seveda častne izjeme, kot 
na primer Litostroj, ki bo do 
jeseni svoje razvojne, razi
skovalne kadre ter proizvod
njo opremil z računalniki, 
vrednimi več kot milijon do
larjev. Toda anketirani vzo
rec delovnih organizacij ka
že, da le-te uporabljajo raču
nalnike zgolj za materialno 
in finančno poslovanje, ka
drovsko evidenco ter za evi
denco in vodenje potrošni

ških posojil. Res je sicer, da 
večina anketiranih organiza- 
cij meni, da bo v prihodnj6 
računalnike uporabljala tud1 
za vodenje osnovnih tehno
loških procesov ter za stimu
lacijo in optimizacijo tehno; 
loških procesov. Toda v is*1 
sapi so tudi odgovarjali (dv® 
tretjini vprašanih), da za na
kup nove računalniške opre
me ne nameravajo potrošit1 
več, kakor do 100 milijonov 
dinarjev, da še nimajo (40 
odstotkov) nikakršnega 
koncepta informacijskega 
sistema, vodenega prek ra
čunalnika ter da (tretjina an
ketiranih DO) so v nasled
njih letih pred pomembnej
šimi naložbami, kakor je na
kup računalnika.

Najbrž še mnogi vodstve
ni kadri mislijo, da jim je 
»od boga dano«, da dela)0 
po starem še naprej... R-B-
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ENERGOPROJEKT 
V PERUJU

Prebivalci vseh naselij iz okolice Pjure, nekaj več kot tisoč 
kilometrov severno od Lime, so pred kratkim »zaplenili«« 
del imovine beograjskega Energoprojekta, ki tam gradi 
irigacijski projekt Cira-Pjura. Po ocenah odgovornih in 
Energoprojekta so »zaplenjeni« stroji, vredni okrog 250 
tisoč dolarjev. Prebivalci tega kraja pravijo, da jim je Ener- 
goprojekt dolžan plačati za izkoriščanje gradbenega mate
riala, peska in kamenja. Toda Energoprojekt ima dovolje
nje perujske vlade, da lahko ta material uporablja brez
plačno. Vse kaže, da bo s posredovanjem policije in držav
nega tožilca Energoinvest dobil nazaj zaplenjene stroje. 
Toda zadeva ni končana, saj bo bojda župan Pjure tožil 
Energoprojekt in zahteval od njega 150 milijonov intijev (1 
dolar 17,35 intija). V Energoprojektu trdijo, da je tožba 
povsem neosnovana, ker razpolagajo z odobritvijo cen
tralne vlade.

VSE VEČ 
ANONIMK

Po pomoč h komisiji republiškega sveta Zveze sindi
katov Hrvaške se najpogosteje obračajo posamezni 
delavci. Skupinsko le tedaj, kadar menijo, da so 
kršene pravice vseh delavcev. Anonimk je bilo lani 
100 odstotko več kot v letu 1984. Predlani je bilo 
opaziti, da je anonimnih pritožb vse manj. Zato so 
nekateri menili, da se vendarle ustvarja ozračje, ko 
lahko delavci brezskrbno in odprto opozorijo na 
nepravilnosti. Takšen zaključek pa je bil, kot vse 
kaže, prezgoden. Kajti, anonimnih pritožb se nabira 
vse več tudi pri vseh drugih organih, ki se ukvarjajo 
z zaščito pravic in družbene lastnine.

POVZEMAMO

DIALOG OPIC?
Gre za raziskavo, katere 

rezultati naj bi ugledali luč 
sveta tik pred kongresom ju
goslovanske mladine. Ekipa 
vrhunskih sociologov prav 
te dni v Zagrebu analizira 
odgovore iz vzorca 6600 an
ketirancev.

Časnik NIN pri vsej stvari 
zanima ključno vprašanje: 
ali je pri dandanašnji mladi
ni zaznati kakršne koli zna
ke novega 68. leta. Zaintere
sirani, poudaija NIN, si lah
ko oddahnejo-takšnih zna
menj ni, kajti potomci teh 
burnih časov, današnji 
osemnajstletniki, govorijo 
že plešasti avantgardi: »Do
volj nam je tega vašega 68. 
Pritisnili ste kot oni iz leta 
41.«

Sicer pa začne NIN spleta
ti fabulo prav z zanimivimi 
elementi. Najprej se za tre
nutek preseli v Zagreb. Ta
kole piše: »Nihče ni vedel, 
kaj naj stori. Scenarij orga
nov reda in miru ne predvi
deva takšne točke. Komen
tar starejših pa na drugi stra
ni tudi ni prebijal okvira 
darvinizma (opice!). Med
tem pa je sredi zagrebškega 
Trga republike neki mladec 
»imel govor«, toda zgolj z ge- 
stikulacijami, brez glasu.

Kasneje so ugotovili, da je 
ta nemi nastop rezultat neza
dovoljstva redakcije off-ra- 
dio postaje »101«, ki so ga 
izzvale lanske akcije »redče
nja« mladih novinarjev.

Hkrati študentje Filozof

ske fakultete v Ljubljani ob
veščajo svoje kolege, da so 
bila pogajanja s šolskimi 
oblastmi po grožnji s štraj- 
kom uspešna. Potem pa so 
zunaj rekli: »Poslužujemo se 
izrednih poti, ker so v našem 
genijalnem samoupravnem 
sistemu redna pota zaprta.«

V nasprotju s tema dvema 
primeroma pa NIN glede na 
prve analize omenjenega ra
ziskovanja ugotavlja, da se 
bomo morali najbrž poslovi
ti od tradicionalnega stere
otipa o »revolucionarni in či
sti mladini«, ki se kvari šele, 
ko zaide v zrela leta, kar naj 
bi bilo za družbo manj ne
varno. Splošni vtis razisko
valcev očrtuje našega mlad
ca kot osebo, ki teži h kon
formizmu, določeni avtori
tarnosti, potem etnocentriz- 
mu in kot sloj, ki ga ni priza
dela kriza, kajti njegova sta
lišča ne odražajo okreplje
nih kritičnih nabojev (naj
bolj glasni pri kritikah so ti
sti, ki najbolje žive-mladi iz

Slovenije). Večina mladih 
pričakuje, da bo v prihodno
sti osebno bolje živela, med
tem ko naj bi družba nas
ploh živela slabše. Na koncu 
pa še podatek, ki bi gotovo 
zbegal ustanovitelje sodob
ne sociologije: stališča pov
prečnega mladega zveznega 
mladinca so bolj odvisna od 
tega, iz katere republike iu 
pokrajine prihajajo, kot Pa 
socialnega sloja.

Dejstvo je, da mladi nega
tivno ocenjujejo dober del 
samoupravne prakse in da 
kritičnost raste skladno s 
stopnjo razvitosti okolja, v 
katerem živi anketiran®®- 
Tako na primer trditev »dU' 
zija je, da bo samoupravlja
nje rešilo obstoječe družbe
ne probleme«, podpira 7 od
stotkov mladih s Kosova, ° 
iz BiH, 10 iz Makedonije, 13 
iz Čre gore, po 14 iz Srbije in 
Vojvodine, 16 iz Hrvaške in 
celo 36 odstotkov iz Sloveni
je. NIN o tem ne govori, ven
dar bi se vseeno veljalo 
vprašati: ali si je moč s tezo o 
»skladni rasti kritičnosti z 
razvitostjo okolja« razlagat1 
tudi podatke v naslednji raz
predelnici?

Mladi in ZK

Nočejo v ZK Hočejo v ZK Niso
razmišljali

BiH 10,0% 80.0% 10,0%
Črna gora 38,3% 51,0% 10,6%
Hrvatska 46,9% 17,3% 35,8%
Kosovo 21,7% 72,5% 5,8%
Makedonija 27,1% 62,7% 10.2%
Slovenija 76,1% 4,5% 19,4%
Srbija 51,4% 30,0% 18,6%
Vojvodina 46,4% 28,6% 25,0%,

-'C
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Predkongresni pogovor s sekretarjem RS ZSS Francem Hribarjem

SPREMENITI TEMELJE USTAVNOSTI 
POMENI VZETI jOBLAST DELAVCEM 
IN JO DATI DRŽAVI

Priprave na zvezni sindi- 
kalni kongres se iztekajo.

se nam, da niso bile ta- 
2° poglobljene in široke, 
kot za ll. kongres Zveze 
Sindikatov Slovenije. Kako 
bl jih vi ocenili?

»O listinah 10. kongresa 
smo razpravljali obe

sna s poročilom, resolucijo 
statutom za slovenski 

Kongres. Zlasti v posebnih 
Uniatskih razpravah, na pri
mer o vprašanjih dohodka 
'n njegove delitve, o socialni 

i Politiki in tudi o statutarnih 
sPremembah, ki so bile že 
Pred 11. konresom, šmo veli- 

3 ko razpravljali tudi o opre- 
• delitvah, ko so bile zapisane 
, 'f osnutkih listin za zvezni 

Kongres. Razprave pa se se- 
_ veda niso nanašale samo na 
j i °Predelitve v zveznih listi- 
e Pah, temveč so v bistvu izha

jale iz gospodarskih in poh
odnih razmer v posameznih 

j tozdih ali širših okoljih. Raz- 
^ Prave, ki so se v bistvu nana- 
jj sale na vprašanja, ki so zdaj 
a Pajbolj aktualna za vse de- 
a ^ javce, zato niso mogle mimo 

Konkretnih gospodarskih 
^Prašanj, ki so povezana z 
dolgoročnim stabilizacij
am programom oziroma 
°dstopanji od njega. Zato so 
Prišle do izraza ocene, da ni- 

' sPao delavcem dali pravih si- 
j bernskih podlag za stabili- 

’ ^acijsko gospodarjenje. Naj- 
' i brž ni naključje, da je bil v 
, °sPredju teh razprav prav 

I Ppvi devizni sistem, ki izvoz- 
■ | Pijtom na zahodnodevizno 
I | tržišče ne daje pravih zago- 

| tovil, da se za njihov izvoz 
I družba tudi resnično zavze- 

i ; PPa-Razpravljalci so menili, 
. | da novi devizni sistem bolj 

spodbuja prodajo na klirin- 
. 1 sko področje in seveda tudi 
i Pritiske na domače tržišče. 
) tzvozniki na devizno tržišče 

Pa tudi zaradi administrativ- 
- i postopkov ne morejo 
i do"biti niti majhnih deviznih 
| ?)aeskov, ki -so potrebni za 
i lzPolnitev izvoznih poslov 
i Pa zahtevnem in razvitem tr- 

! zišču.«
~ Kongres seveda ne bo 

rešil tega in številnih dru- 
gih vprašanj, ki pritiskajo 
Pa sindikalno članstvo. 
Slovenija je tudi sicer v bi
stveno drugačnem položaju 
Kot delavci v drugih repu
blikah in pokrajinah.

»Res je, da kongres sam 
Pe bo ničesar rešil. Res je 
udi, da se je za kongres laže 
°bro pripraviti, kot se po- 
em organizirati za uveljav- 
janje sprejete politike. Del 
ianstva vseeno pričakuje, 
a bo kongres sprejel ne- 
akšno novo politično listi- 

, °> ki bo sama reševala na- 
v°Pičene probleme. Prepri-

sem, da je kongres pri-čan
jožnost ih možnost, da se po- 
Ačno poenotimo o najpo- 
Paombnejših vprašanjih 
ružbenogospodarskega 
azvoja. Zato je pomembno, 
a se vztrajamo na dolgoroč- 
,ei^. Programu ekonomske 
abilizacije in da sklenemo, 
a niso potrebne spremem- 
e temeljev političnega si- 
ema socialističnega samo- 
P/aAjanja in ustavnega po- 

t zaJa delavcev. Sprememba 
2 djeljnih ustavnih določil, 
a kar se nekateri zavzema

jo, namreč pomeni vzeti 
oblast delavcem in jo_ dati 
državi ali sestavom, ki v nje
nem imenu upravljajo. Ne 
zanikamo pa seveda rpožno- 
sti in potrebe, da se v neka
terih primerih oceni, ali so 
še potrebne takšne nesmotr
no organizirane samouprav
ne interesne skupnosti, kot 
jih imamo, kajti požirajo do
sti denarja, delegati v njih pa 
razen o delitvi denarja nima
mo o čem odločati.

Menim, da je pomembno, 
da se na kongresu tudi zedi
nimo, da niso možne rešitve 
v obliki nekakšnih bližnjic, 
ki naj bi nas izvlekle iz krize. 
Mislim predvsem na čedalje 
bolj priljubljeno metodo ne
potrebnega povečevanja 
cen, s katerimi si organizaci
je združenega dela, njihova 
vodstva in delavci ustvarjajo 
varljive možnosti za izbolj
šanje gospodarskega položa
ja in za povečevanje realnih 
osebnih dohodkov.

Glede kongresnih listin, o 
katerih smo se v zadnjih 
dneh pogovarjali tudi z dele
gati 10. kongresa ZSJ, mo
ram povedati, da so po na
šem mnenju politične pred
nostne naloge, o katerih mo
ramo na kongresu doseči 
popolno soglasje, še prema
lo jasno zapisane in poudar
jene v odnosu do vseh tistih 
drugih misli, ki niso tako bi
stvenega pomena za mobili
zacijo sindikalnega članstva. 
Zato bomo morali na kon
gresu še bolj odločno in jas
no povedati, daje izhod le v 
opori na lastne moči, da je 
napredek mogoč le z večjim 
ustvarjenim dohodkom in 
ne z njegovo drugačno deli
tvijo na podlagi meril social
ne politike.«

- Vse te politične oprede
litve so prevladovale na 11. 
kongresu, in prepričani 
smo, da sta na njihovi pod
lagi tvorno sodelovali v de
lovnih telesih, ki so pri
pravljala zvezne sindikalne

listine. AH se vam zdi, da 
ste bili uspešni? Zanima 
nas tudi znano sporno vpra
šanje iz predloga statutar
nih sprememb o »samostoj
nosti« republiških in po
krajinskih sindikalnih or
ganizacij.

»Menim, da stno z vsemi 
predlogi, ki so nastali v 
predkongresnih razpravah v 
glavnem uspeli. Tudi glede 
statuta so bili naši predlogi v 
bistvu upoštevani. Na njiho
vi podlagi je spremenjen 
splošni del ali preambula 
statuta, v normativnem delu 
statuta pa bi se seveda dalo 
še kaj doseči. Opozoriti mo
ram, da so tudi slabi prevodi 
zveznih sindikalnih listin 
povzročili več nepotrebnih 
razprav in da bi se takšnim 
napakam v prihodnje morali 
izogniti. V razpravah z dele
gati, ki smo jih imeli v zad
njih dneh, pa smo tudi sku
paj ugotovili, o čem kaže na 
kongresu še razpravljati, in 
lahko pričakujemo, da bo 
več kot šestdeset razprav de
legatov iz Slovenije dalo še 
nov prispevek k izboljšanju 
listin o omenjenih strateških 
opredelitvah kot tudi glede 
drugih vprašanj, ki jih ni
sem omenjal.

Sicer pa moram povedati, 
da nam je vsem skupaj mno
gokrat zmanjkovalo časa za 
bolj poglobljeno obravnavo 
listin zveznega sindikalnega 
kongresa. V nekaj mesecih 
smo namreč opravili kon
grese vseh družbenopolitič
nih organizacij, imamo tudi 
nova vodstva sindikalnih or
ganizacij v ozdih in občinah, 
imeli smo tudi volitve, kon
stituirali smo vse skupščine 
družbenopolitičnih in samo
upravnih interesnih skup
nosti. Zato smo bili nemalo
krat v kar precejšnji časovni 
stiski in menim, da moram 
razčleniti, ali smo v tako 
kratkem času sposobni do
bro opraviti vse te naloge, 
ob katerih seveda tudi redno 
delo ne sme trpeti.«

- Tudi vi ste omenili, da 
delavci vse manj gospoda
rijo z dohodkom, kar ned
vomno kaže na to, da dele
gatski sistem ne deluje in 
da država ali kar birokraci
ja prevzema vlogo, ki jo na
čelno imamo samoupravno 
organizirani delavci. Zdi se 
nam, da se tudi sindikat 
tem težnjam ni dovolj od
ločno postavljal po robu.

»Res je, da smo tudi v sin
dikatih kdaj pa kdaj podpi
rali predloge, ki so objektiv
no povzročali zmanjševanje 
tistega dela dohodka, s kate
rim delavci samostojno go
spodarijo. Do tega je priha
jalo tudi zato, ker smo v poli
tičnih organizacijah morali 
podpirati ukrepe, ki so bili 
predlagani zato, da bi omo
gočili sprotno odplačevanje 
obveznosti do tujine. Me
nim, da so pri nas dejanske 
družbene potrebe,- ki so na- . 
stale tudi zaradi prehitrega 
razvoja družbenih dejavno
sti, večje kot so stvarne mož
nosti našega gospodarstva, 
večje, kot je zanje možno na
menjati iz našega premajh
nega družbenega proizvoda. 
Pri nas nimamo sprejetega 
vrstnega reda potreb in zato 
vsak družbeni subjekt zase 
enako upravičeno postavlja 
zahteve družbe, kar pomeni 
gospodarstvu. Sindikati se 
moramo enkrat za vselej iz
boriti, da bodo vsi družbeni 
subjekti naenkrat predložili 
programe in potrebe delav
cem, ker bodo potem ti lah
ko dejansko odločali, za kaj 
bodo namenjali del dohod
ka, ki ga ustvarjajo.

Delavci namreč ne morejo 
sprejemati novih in novih 
obremenitev, ker tako slabi 
njihova možnost smotrnega 
gospodarjenja z združenimi 
sredstvi.«

- Razen teh strateških 
vprašanj seveda kaže iz iz
kušenj slovenskih sindika
tov na Zveznem kongresu 
ponuditi še kakšno novo 
opredelitev v zveznih kon
gresnih listinah. Mislimo 
tudi, da ne gre za vsako ce
no vztrajati pri precizira
nju vseh formulacij, ki niso 
skladne z našimi politični
mi opredelitvami, pa tudi 
to, da ni treba vsiljevati 
enakih opredelitev in ciljev 
v vsej Zvezi sindikatov Ju
goslavije?

»Strinjam se z vami. Ven
dar, če pogledamo letošnje 
izvozne dosežke, vidimo da 
bomo dosegali vedno manj 
ciljev, tako pa bo vedno bolj 
ogrožena tudi naša proiz
vodnja. Nestimulativni iz
voz na devizno tržišče seve
da drugače čuti gospodar
stvo republike, ki izvaža če
trtino proizvodnje, kot tam, . 
kjer izvažajo le petnajstino. 
Naša zadolženost v tujini je 
danes postala pomembno 
splošno državno vprašanje, 
s tem pa so povezane močne 
težnje za socializacijo dol
gov in tudi vseh izgub, ki v 
zadnjem času močno naraš
čajo. Zato bi bilo prav, da bi 
tudi do tega žgočega vpraša
nja našega gospodarstva 
sprejeli skupno sindikalno 
stališče, ki bo omogočilo 
izhod iz sedanjega zagatne
ga položaja.

Na podoben način bi bilo 
treba narediti še kakšen ko
rak pri obravnavi položaja 
družbenih dejavnosti, zlasti 
glede pojmovanja, da pred
stavljajo samo obliko druž
bene porabe. Lahko bi kaj 
rekli tudi o zahevah za skraj
ševanje delovne .dobe, po 
našem mnenju za to nima
mo pravih možnosti, name
sto tega pa bi lahko skupaj 
razmišljali o poskusnem 
uvajanju skrajšanega delov
nega časa pa tudi o večiz- 
menskem delu in dejanski 
izkoriščenosti družbenih 
sredstev za proizvodnjo. Me
nim tudi, da noben sistem, 
in tudi naš ne, ne prenese

tudi v delegatski bazi in bo 
odveč naš strah, da stališča 
predsedstva RS ZSS ne bo
do sprejeta v republiški 
skupščini. Morali bomo do
seči tudi to, da bo sindikalna 
organizacija v enem letu de
jansko obravnavala le kakš
nih deset za delavce najpo
membnejših vprašanj iz pro
grama dela skupščine SR 
Slovenije, namesto več sto 
točk, v katerih še vedno pre
vladujeta zakonodajna in si
stemska problematika.

Veliko bomo morali nare
diti tudi za usposabljanje 
sindikalnega aktiva. Danes 
veliko naših aktivistov ne 
pozna niti vseh nalog, kaj še-

zahtev po socializaciji, ki te
melje samo na primerjavi vi
šine osebnih dohodkov, ne 
upošteva pa dela in njegovih 
rezultatov.«

- Vrnimo se k vprašanju 
delovanja političnega siste
ma in vloge sindikata v 
njem. Naše enotno mnenje 
je, da mora biti sistem bolj 
učinkovit in da moramo 
zmanjšati papirnato vojno, 
s katero obremenjujemo sa
moupravljanje in delegat
ske skupščine. Vemo tudi, 
da za nas ni sprejemljiva 
zamisel za novi zbor zdru
ženega dela v zvezni skupš
čini. Kaj bi bilo potrebno še 
narediti?

»Sindikat mora delovati 
tako, da si bo ustvaril bolj 
avtonomni položaj, to velja 
tudi za njegovo kadrovsko 
politiko. Ne smemo več pri
stajati na rešitve, za katere 
nismo prepričani, da so do
bre. V takih primerih bo bo
lje, če bomo s svojimi stališ
či javno nasprotovali takš
nim predlogom. Seveda pa 
bomo za takšno politiko in 
samostojnost rabili tudi še 
boljše strokovne službe, ne 
samo v republiškem sindi
katu, temveč tudi v občinah 
in predvsem v ozdih. Če bo
mo s takšnimi stališči tudi" 
dejansko pridobili sindikal
no članstvo, bomo vplivni

le, da bi vedeli, kako uve
ljavljati pristojnosti, ki jih 
ima sindikat po zakonu o 
združenem delu. Nič se še 
nismo vprašali, kaj je s sa
moupravnimi odločitvami 
in tudi s skupščinskimi skle
pi, za katerih sprejemanje 
sindikat ni opravil dolžnosti, 
ki jih ima po ustavi in zako
nu o združenem delu. To 
moramo čimprej rešiti in si
cer tako, da bo sindikat iz
polnjeval svoje obveznosti, 
ker brez tega ne more biti 
pravega samoupravljanja.«

- Za konec želite verjet
no še kaj dodati?

»Želim, da bi na kongresu 
resnično uskladili naše stra
teške, politične in gospodar
ske usmeritve, ki sem jih že 
omenil. Skupno se moramo 
dogovoriti tudi na odgovor
nost in sankcije za neizpol
njevanje le-teh. Potem pa se 
organizirajmo, da se bomo 
tega, kar bomo sprejeli, tudi 
resnično držali. Žarne pa pri 
tem delu ne pride v poštev 
nobeno skrivanje za kolek
tivno odgovornostjo, menim 
namreč, da je osebno odgo
vornost vedno mogoče in 
potrebno ugotoviti.«

Po pogovoru v uredništvu 
v katerem sta sodelovala 
Marjan Horvat in Andrej 

Agnič, zapisal 
Franček Kavčič
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Iz javne razprave o listinah 10. kongresa ZSJ T

SINDIKAT SE NE MORE OPREDELJEVATI! 
ZA VSAKO KONKRETNO CENO i:

Danes, ko zaključujemo re
dakcijo našega časnika, se je 
sestal republiški svet Zveze 
sindikatov Slovenije, ki je v 
osrednji točki dnevnega reda 
razčlenil pripombe iz razpra
ve o osnutkih listin, ki jih bo 
sprejel 10. kongres Zveze sin
dikatov Jugoslavije. V javni 
razpravi je bil osnutek poroči
la o delu ZSJ in sveta ZSJ 
med 9. in 10. kongresom, os
nutek resolucije 10. kongresa 
in osnutek sprememb in do
polnitev statuta Zveze sindi
katov Jugoslavije.

Tudi v naši republiki sindi
kalne organizacije in organi 
ocenjujejo, da je bilo prizade
vanje Zveze sindikatov v pre
teklem obdobju precejšnje, 
da so se v neugodnih gospo
darskih in družbenih razme
rah zlasti osnovne sindikalne 
organizacije precej trudile pri 
premagovanju številnih težav 
delavcev, pa vendar je še pre
cejšnja razlika med trudom in 
dosežki. V osnutku poročila 
je po mnenju iz javne razpra
ve premalo ocen o razkoraku, 
ki ga omenjamo, prav tako pa 
v poročilu tudi premalo sa
mokritično govorimo o vsebi
ni in metodi dela v zvezi sin
dikatov, notranjih odnosih 
kot tudi o uveljavljanju vloge 
sindikatov v političnem siste
mu socialističnega samou
pravljanja. Navkljub temu je 
iz javne razprave moč razbra
ti, da je poročilo s svojo kri
tičnostjo in samokritičnostjo 
primerna podlaga za določi
tev smeri delovanja in kon
kretnih nalog v Zvezi sindi
katov.

Osnutek in predlog resolu
cije poudaijata tri področja 
sindikalnega delovanja, ki so 
vsekakor žariščna vprašanja 
uveljavljanja množične orga
nizacije delavskega razreda. 
Gre za razvoj samoupravnih 
družbenoekonomskih odno
sov in materialni razvoj, poli
tično, organizacijsko in ka
drovsko graditev zveze sindi
katov in njeno mednarodno 
delovanje.

V javni razpravi je bila po- 
udaijena zahteva, da moramo 
hitreje, zlasti pa učinkoviteje 
izpolnjevati dolgoročni pro
gram gospodarske stabilizaci
je in izoblikovati takšne reši
tve v gospodarskem sistemu 
in takšne ukrepe razvojne in 
tekoče gospodarske politike, 
ki bodo spodbujali delavce v 
ozdih za čim učinkovitejše 
gospodarjenje z družbenimi 
sredstvi in krepili njihovo 
vlogo pri odločanju o družbe
ni reprodukciji. Tako kot na 
slovenskem sindikalnem 
kongresu je tudi javna razpra
va o zveznih listinah poudari
la, da je moč iskati izhod iz 
sedanjih gopodarskih razmer 
predvsem v opiranju na last
ne moči, v večjem pomenu 
lastnega znanja, da je naša 
prihodnost v tehnični-tehno- 
loški posodobitvi gospodar
stva, preusmeritvi proizvod
nih programov, v hitrejšem 
vključevanju v mednarodno 
delitev dela ter v pospeševa
nju samoupravne integracije 
sredstev, dela in znanja na 
ustavno sprejetih osnovah 
združevanja ter v skrajševa
nju delovnega in podaljševa
nju obratovalnega časa. To so 
stalnice, ki jih v Zvezi sindi
katov Slovenije že dalj časi 
poudarjamo.

Socialne razlike 
slabijo družbena 
prizadevanja

Prav nič čudnega ni, če je 
bilo v javni razpravi tudi to
krat opaziti precej nejevolje, 
ker prepočasno odpravljamo 
prave vzroke inflacije, v tej 
bitki administrativno urejamo 
pogoje za gospodarjenje, pre
malo dosledno in prepočasi 
pa dgjemo prostor ekonom
skim zakonitostim, delitvi po 
delu in rezultatih dela, prav 
tako pa tudi neustrezno ureja
mo družbenoekonomski in 
materialni položaj v družbe
nih dejavnostih in v nekaterih 
gospodarskih dejavnostih po
sebnega družbenega pomena.

Socialne razlike, ki v naši 
družbi so, a pogosto niso sad 
dela, bi kazalo čimprej odpra
viti saj razvrednotijo družbe
na prizadevanja, da bi bili le 
delo in boljši sadovi dela me
rilo za prisvajanje, kar se mora 
seveda odražati tudi v poveča
nem dohodku delavcev in nji
hovih družin in mora postati 
vir materialne in socialne var
nosti.

Družbeno
gospodarski odnosi 
naj narekujejo 
organiziranost

Resoluciji, ki naj bi jo spre
jeli na 10. kongresu ZSJ lahko 
po javni razpravi v Sloveniji 
očitamo, da je še zmeraj pre
cej dolgovezna, nekatere nalo
ge v njej so po dvakrat zapisa
ne, v celoti pa je premalo mo
bilizacijska. Kgj čudno je tudi 
ločevanje samoupravne orga
niziranosti in nalog zveze sin
dikatov v tem procesu od na
log za utrjevanje samouprav- 
riih družbenoekonomskih od
nosov, ki so lahko edina pod
laga samoupravni organizira
nosti in političnem sistemu 
socialističnega samoupravlja
nja. Tako menimo tudi zatega- 
telj, ker je uveljavljanje samo
upravnih družbenoekonom
skih odnosov in ustavne vloge 
delavca v združenem delu ti
sta prvina, ki je in mora biti za 
Zvezo sindikatov Jugoslavije 
temeljni skupni interes delav
cev in narekuje tudi organizi
ranost združenega dela in vse
ga političnega sistema.

Seveda so v razpravah v na
ši republiki podprli usmeri
tve v predlogu resolucije 
ZSJ, naj se v prihodnje okre
pi ustavna vloga tozda - torej 
tiste celice združenega dela, v 
kateri delavci odločajo o vseh 
vprašanjih družbene repro
dukcije - in delovna organiza
cija kot poslovni subjekt. Se
veda so potrebne tudi spre
membe nekaterih sistemskih 
zakonov in razumevanje »pri
stojnosti« različnih ravni or-

Janko Smolar - koroški delegat na zveznem 
sindikalnem kongresu

VEC ENOTNOSTI 
V SINDIKATIH

Osnovna usmeritev naših 
kongresov, tudi sindikalnih, 
bi morala biti, čim večja po
vezanost z-neposredno prak
so, z našim vsakdanjim de
lom. Tako razmišlja Janko 
Smolar iz Dravograda, dele
gat na zveznem sindikalnem 
kongresu. Zatorej, od zvezne
ga kongresa, ki se ga udeležu
je prvič, pričakuje predvsem 
dobre napotke za delo.

»V sedanjih zapletenih ča
sih ne smemo in me moremo 
imeti kongresovv zaradi kon
gresov,« pravi. »Čeprav mora
mo opozoriti na napake, ki jih 
delamo, pa menim, da to ne 
bi smel biti kongres tarnanja, 
marveč jasno opredeljenih ci
ljev. Prav zato se mi zdi pred
log resolucije nekoliko preob
sežen. V njem bi morali na
tančneje določiti prednostne 
naloge. Res je treba narediti 
vse, kar piše v resoluciji, ven
dar vsega naenkrat ne bomo 
mogli rešiti. Nekatere stvari 
morajo imeti prednost. In na
nje moramo opozoriti tudi na 
kongresu.«

Janko Smolar poudarja, da 
so doma, v občini Dravograd, 
nekaj takšnih nalog že določi
li. Gre zlasti za pomembnejšo 
vlogo sindikatov pri delitvi 
osebnih dohodkov.

»V zadnjem času pritiskajo 
na neusklajeno rast osebnih 
dohodkov zlasti v tistih de
lovnih organizacijah, kjer sto
rilnost pada, kjer sadovi dela 
(ah nedela) niso dobri. Zato 
smo se odločili, da bomo sku
paj z drugimi družbenopoli
tičnimi organizacijami zahte
vali večjo odgovornost vodil
nih in drugih delavcev ter 
družbenopolitičnih organiza
cij v delovnih organizacijah. 
Obenem pa se bomo posvetili 
predvsem tistim delovnim or
ganizacijam dobili mlada sin
dikalna vodstva, ki se bodo 
morala šele vživeti v delo.«

Janko Smolar še marsikaj 
pričakuje od zveznega kon
gresa. Koroški delegati so se 
dogovorili, da bodo opozorili 
na rudarstvo, črno metalurgi
jo, lesno industrijo, kmetij
stvo in še na kaj.

»Nekaj bomo seveda morali 
reči še o enotnosti v sindika
tih. Te je bilo doslej včasih 
premalo. V sindikatih smo or
ganizirani kbt enotna fronta 
delavskega razreda, pa pogo
sto ne ravnamo tako. Vleče
mo vsak na svojo stran, ne
enotni smo, tega pa v teh 
kriznih časih ne smemo do
pustiti. Večkrat tudi slišimo, 
da sindikatov pri nas sploh 
ne potrebujemo. S takšno te
zo se nikakor ne morem stri
njati. Nekateri menijo, da bi 
morali biti sindikati v opozi
ciji. Tudi to je zame sporno. 
Saj je pri nas vendar na obla
sti delavski razred in sindika
ti smo njegova organizacija.

Mar naj bomo torej v opozi
ciji proti sebi? Je pa včasih 
položaj takšen - zlasti zaradi 
velike administracije, da bi 
bilo dobro, če bi bili v »opozi
ciji«, če to pomeni večjo od
ločnost in prizadevanje za 
vpliv delavcev na dogajanja v 
naši družbi. Vidite', vse to so 
tudi stvari, b katerih bomo 
morali govoriti na kongresu.«

Tomislav Ivič

ganiziranosti. Zacementirati 
kakršnokoli organiziranost v 
času hitrih tehnoloških in go
spodarskih sprememb pa je 
lahko za razvoj usodno. Zato 
je potrebno v resoluciji po
udariti odgovornost poslo
vodnih sestavov in strokov
nih služb za spremembe v or
ganiziranju, naj spodbujajo 
takšne spremembe tedaj, ko 
jih narekuje uveljavljanje do
hodkovnih odnosov, nova ali 
drugačna tehnologija, delitev 
dela, specializacija in podob
no. Nepopustljive pa morajo 
biti zlasti tedaj, ko bi skušal 
kdo delavcem kakorkoli ome
jevati pravico do temeljne or
ganizacije združenega dela, v 
kateri delavci neposredno 
uveljavljajo svoje družbeno
ekonomske in druge samou
pravne pravice.

Zavrniti predloge, 
ki ne podpirajo 
stabilizacije

V javni razpravi v naši repu
bliki so se izoblikovale odloč
ne zahteve, naj Zveza sindika
tov izostri svoj odnos do pred
lagateljev gospodarskega si
stema in njegovih mehaniz
mov ter ukrepov tekoče eko
nomske politike. Gre za po
udarke, sicer že znane, vendar 
pa v praksi doslej premalo 
upoštevane, da morajo vse te 
spremembe utrjevati ustavni 
položaj delavca, krepiti samo
stojnost in odgovornost orga
nizacij združenega dela pri go
spodarjenju z družbenimi 
sredstvi na podlagi stvarnega 
vrednotenja proizvodnih tvor
cev in gospodarskih zakonito
sti. Zahteva po zavračanju 
takšnih predlogov, ki bodo 
nasprotovali ciljem dolgoroč
nega programa gospodarske 
stabilizacije in hkrati zahteva

po odgovornosti predlagate
ljev za napačne in neučinkovi
te rešitve, ki morajo plačati tu
di svoj račun za takšno počet
je, je jasno in končno tudi 
marsikje že zapisana. Za zvezo 
sindikatov pa je pomembno, 
ali bo v prihodnje bolj dosled
no ravnal skladno s svojimi 
usmeritvami.

Stvarni dohodek 
temelj vseh načrtov

Skrajni čas je, da postane 
dohodek s celotnim družbe
noekonomskim instrumenta- 
rjjem in v konkretnem-gospo
darskem ravnanju in gospo
darjenju, realna družbenoeko
nomska kategorija v sistemu 
družbene lastnine. Le realni 
dohodek, dosežen s kakovost
nimi dejavniki gospodarjenja, 
omogoča družbeno dogovor
jeno raven zadovoljevanja 
osebnih, skupnih in splošnih 
potreb in hitrejši napredek. 
Le takšen dohodek je lahko 
pravo merilo učinkovitosti go
spodarjenja in upravljanja z 
družbenimi sredstvi. Le takš
na je lahko tudi podlaga za 
načrtovanje razvoja posamez
nih gospodarskih subjektov 
in družbenega in gospodar
skega razvoja sploh. Toda do
seči to ne pomeni le spodreza
ti peruti inflaciji v vsakodnev
nem ravnanju gospodarskih 
subjektov, temveč spremeniti 
tudi ekonomsko politiko deli
tve družbenega proizvoda, ki 
ne spodbuja njegove rasti na 
osnovi želja, emisije in nepo
trebnega zadolževanja, ampak 
v drugačnem gospodarjenju z 
stvarno ovrednotenimi proiz
vodnimi tvorci. Pa ne samo 
to! Soočiti se moramo z resni
co, da socializacija slabega de
la, ki se kaže tudi v izgubah in 
porabi neustvaijenega dohod

ka pelje le v še večjo krizo,1i 'i » i _ —~Ir 1bo imela poleg gospodarskih 
tudi politične posledice. Mol' 
da bi z drugimi besedami, a 
malce grobo lahko zapisali, da 
tisti, ki ni sposoben preživet) 
sedanje ujme ter se čimpr^ 
preusmeriti v proizvodnjo ti
stega in takšnega blaga, ki ga 
rabi domači trg in ki se s ka
kovostjo in konkurenčnostjo
sploh kosa s podobnimi na tu
jih trgih, ne sme preživeti.

Manj administrativnega 
urejanja in več samostojnosti 
pri gospodarjenju je nekakšna 
rdeča nit, ki je prevevala raz- 
pravo v naši republiki. Zato 
tudi ni bilo pričakovati, da bo 
opredlitev v predlogu resolu
cije, da je potrebno vsako leto 
določiti »politiko cen«, nalete
la na ugodna tla. To lahko ra
zumemo tako, kot da se Zveza 
sindikatov Jugoslavije zavze
ma za določanje tako imenO; 
vane projekcije cen na zvezni 
ravni in bi potem, kako se kdo 
drži (projekcije namreč), ugo
tavljali odgovornost samou
pravnih in poslovodnih orga
nov. Da je to voda na mlin še ' 
večji krepitvi administrativ
nega urejanja in potiskanja 
sindikata v vlogo, da se opre
deljujejo za vsako konkretno 
ceno, ni dvoma. Sindikalna 
naloga to pač ni, kajti glede na 
delitev vlog in odgovornosti v 
naši družbi je sindikalna nalo
ga prej in predvsem, da vpliva 
na uveljavljanje takšnega g0' 
spodaijenja, ki omogoča 
zmanjševanje stroškov, boljše 
izkoriščanje zmogljivosti in 
delovnega časa, večje raciona
lizacije in podobno. Vse to Pa 
je povezano tudi s kakovost
nim celovitim načrtovanjem v 
organizacijah združenega dela 
in v družbi sploh, kar je podla
ga za zagotavljanje gmotne ib 
socialne varnosti.

Marjan Horvat

Zofija Nanut, Nova Gorica

UREDITEV
NAGRAJEVANJA

Med delegati, ki bodo na 
zveznem sindikalnem kon
gresu zastopali novogoriško 
občino in člane sindikalnih 
organizacij severnoprimor
skega območja, je tudi Zofija 
Nanut, vodja splošne kadrov
ske službe v novogoriški tr
govski organizaciji Moda Ma
nufaktura. Zofija Nanut je že 
vrsto let dejavna sindikalna 
delavka v svojem kolektivu 
in zunaj njega, hkrati pa tudi 
ena tistih delavk, ki si neneh
no prizadevajo, z optimiz
mom namreč, za razvoj samo
upravnih odnosov, za učinko
vito delovanje delegatskega 
sistema. »

Zofija Nanut namreč pravi: 
»Ne smemo izgubiti poguma, 
kljub težavam, in ne morale. 
Vse je mogoče narediti, le če 
se bolj zavzameš za to, kar je 
treba storiti. Samo z joka
njem in stokanjem ne moreš 
priti iz težav.«

Prav zato se je tudi sama 
odločila, da bo, če naj bi na 
kongresu jugoslovanskih sin
dikatov govorila o izkušnjah 
sindikalnega delavca in spoz
nanjih iz svojega okolja, sode
lovala v tisti komisiji, ki bo 
razpravljala o njej najbolj 
»domačih« temah. To pa je 
razvoj poltičnega sistema so
cialističnega samoupravljanja 
in politična in organizacijska

ter kadrovska izgradnja Zve
ze sindikatov.

»To je izjemno široka tema. 
Menim, da je prav na tem po
dročju veliko nalog, ki so za 
sindikalno organizacijo zelo 
pomembne. Veliko je stvari, 
ki jih bo treba dopolniti, in 
slabosti, kijih bo treba odpra
viti,« meni.

V svojem prispevku za kon
gres bo sporočila predvsem 
izkušnje o delovanju družbe
nopolitičnih organizacij, sa
moupravnih organov, delega
cij in delegatov v svoji delov
ni organizaciji.

»Med slabostmi v delova
nju delegatskega sistema je 
na primer ta, da so delegati še 
vedno preveč prepuščeni sa
mi sebi. Dobijo gradivo in z 
njim počnejo, kar pač počne
jo. To velja predvsem za delo 
delegatov v skupščinah sa
moupravnih interesnih skup
nosti.

Zagotovo je nadvse po
membna tudi demokratična 
izbira delegatov. V naši trgo
vini so delavci že spoznali, da 
je pomembno, da so delegati 
tisti, ki imajo več znanja, več 
izobrazbe. Drugi so ponavadi 
tiho in so torej sprejemali od
ločitve brez pripomb. Na de
lavskem svetu v naši delovni 
organizaciji se kaj takega že 
dolgo ne more zgoditi. In ta

ko bi moralo biti povsod, v 
vseh delegacijah, skupščinah! 
samoupravnih organih.«

Zofija Nanut opozaija tudi. 
da marsikje začne sindikat 
delati šele, ko močneje »zaš
kriplje«. Ponavadi pa je to ta
krat, ko gre za osebne do
hodke.

»Menim, da je zato pred
nostna naloga nagrajevanj6 
po delu. Slabo delo je vedno 
povezno tudi s slabim samou
pravnim, družbenopolitičnim
in delegatskim delom. Z na
grajevanjem je treba torej 
spodbuditi dobro delo. Tudi v 
naši delovni organizaciji smo 
prej imeli obdobja, ko smo 
zanemarjali osebpe dohodke: 
Zdaj skrbimo za to in delavci 
so zadovoljni. Zat pa so tudi 
pripravljeni sodelovati na se
jah. Seveda je precej odvisno 
tudi od strokovnih delavcev v
delovni organizaciji, ali bodo
takšno pripravljenost izra 
in jo spodbujali.«

Kaj kot delegatka pričakuj* 
od zveznega kongresa sind1"
katov? »Kongres mora biti
priložnost za izmenjavo 
kušnje. Pripraviti pa mora tu
di podlago za to, da se bo de
lavec, kjerkoli v naši državi, 
dejavno vključil v prizadeva
nje za rešitev naših osnovni 
vprašanj.« . „

Slavica Črnica
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We za spremembo zakona o združenem delu

SPREMEMBA 110. ČLENA 
ZAUŠNICA DOBRIM 
GOSPODARJEM

Kritična analiza delovanja 
Političnega sistema sociali- 
stičnega samoupravljanja je 
^kazala potrebne spre
membe in dopolnitve siste
ma in nekaterih temeljnih 
družbenih listin (ustava in 
mkon o združenem delu). 
"ročičnemu polemiziranju, 
skrajnostnim ocenam o na- 
^ern političnem sistemu, ho- 
mojem v nekaterih okoljih, 
oa ga preoblikujemo po re- 
CePtu spred dvajsetih let, se 
Postavlja po robu trezna 
^gotovitev, ki seje oblikova- 
*a v javni razpravi, da mora
mo dograjevati sistem in do
polnjevati njegove temelje, 
Opisane v ustavi. Zatega- 
?elj je mogoče dovolj hitro 
m smotrno razčleniti tudi 
posedanje uveljavljanje do
ločil zakona o združenem 
^elu, ga z novimi spoznanji 
^ružbene prakse dopolniti 
m spremeniti tista določila, 
m se niso pokazala za ustrez- 
113 pri poglabljanju samou
pravnih procesov in uveljav
ljanje delavčevega položaja 
m vloge gospodarja z druž
benimi sredstvi in družbeno 
reprodukcijo.

Pristojna komisija v zvez
di skupščini je že pripravila 
leze, ki naj bi bile osnova za 
Psnutek, kasneje za predlog 
m končno tudi sprejete kot 
sPremembe in dopolnitve 
zakona o združenem delu v 
zvezni skupščini. Težišče 
^elovnih tez za te spremem
be je krepitev ustavnega po- 
l°žaja delavca in njegovega 
bdločanja o razširjeni repro
dukciji v tozdu in delovni 
°rganizaciji ter v drugih 
°blikah združevanja dela in 
sredstev, izgradnja celovite

ga sistema organiziranja 
združenega dela; povečanje 
učinkovitosti in kakovosti 
samoupravnega odločanja 
delavcev in pospeševanje 
teh procesov.

Okrog devetdeset členov 
zakona o združenem delu bo 
tako dopolnjenih in spreme
njenih, vendar teze za neka
tere ne dajejo takšnih odgo
vorov, kot bi pričakovali gle
de na nova spoznanja v 
družbi. Pri tem mislimo 
predvsem na kategorije, ki 
so povezane z dohodkom in 
njegovo delitvijo. To je sicer 
že dolgo vroča tema jugoslo
vanskih razprav, vendar bi 
pričakovali, da bo po seji CK 
ZKJ, kije sprejela idejnopo
litična stališča do uveljavlja
nja ustavnega položaja de
lavcev pri gospodarjenju z 
dohodkom in sredstvi druž
bene reprodukcije, avtorjem 
tez vendarle že jasno tudi ti
sto, kar je bilo morda pred 
sejo še sporno.

Delovne teze določajo, da 
se sredstva za bruto osebne 
dohodke oblikujejo po treh 
osnovah: iz tekočega dela, 
na podlagi rezultatov dela 
tozda in iz minulega dela. 
Prav tako naj bi se v čisti 
dohodek, razen dela dohod
ka za skupno porabo, za raz
vijanje materialne osnove 
dela in za ustvarjanje in 
ohranjanje rezerv, štel le del 
dohodka za brutto osebne 
dohodke iz minulega dela. 
Ta problematična teza, ki 
nam jo ponujajo v javno raz
pravo, ima nekaj napak: s 
spremembo 110. člena zako
na o združenem delu bi se 
tako iz dohodka najprej raz
poredila in izplačala sred

stva za osebne dohodke iz 
tekočega dela. Teze ponuja
jo, da bi bil del osebnega do
hodka iz tekočega dela odvi
sen od količine in kakovosti 
izdelkov in drugih rezulta
tov dela, pri čemer upošte
vajo za osnovo zahtevnosti 
dela, izkoriščanje delovnega 
časa, odgovornost in delov
ne razmere, ne pa tudi pri
spevek, ki ga je dal delavec 
s tekočim delom k ustvarje
nemu dohodku.

Takšna rešitev je sporna 
tudi z vidika stališč CK ZKJ, 
ki poudarjajo, da delavec v 
združenem delu pridobiva 
osebni dohodek na podlagi 
rezultatov svojega dela in 
prispevka, ki gaje s tekočim 
in minulim delom dal k po
večanju dohodka tozda. Po
trebno je spremeniti tudi in
strumente za delitev, da se 
bo osebni dohodek tudi pri
svajal po omenjenih dveh 
osnovah. Del osebnega do
hodka iz tekočega dela mo
ramo razporejati na podlagi 
stvarnih učinkov delavca in 
njegovega prispevka k pove
čanju dohodka tozda in ta 
del osebnega dohodka mora 
imeti prednost pred vsemi 
ostalimi izplačili iz dohodka.

Potemtakem, kot poudar
jajo tudi v republiškem sve
tu Zveze sindikatov Sloveni
je, bi kazalo dopolniti 110. 
člen zakona o združenem 
delu le tolikanj, da bi zagoto
vili omenjeno prednost pri 
razporejanju dohodka brez 
poseganja v zakonsko dolo
čeno družbenoekonomsko 
vsebino dohodka in čistega 
dohodka. Dopolniti pa bi bi
lo dobro 129. člen zakona ta
ko in skladno s stališči CK

ZKJ, da bi bil tudi osebni 
dohodek iz tekočega dela 
odvisen od ustvarjenega do
hodka in od uspešnosti pri 
uporabi delovnih in drugih 
družbenih sredstev. Smisel

takšne opredelitve ni le v 
tem, da ohranimo in še bolj 
uveljavimo celovitost oseb
nega dohodka, ki mora biti, 
ne glede na to, da se prisvaja 
iz tekočega in minulega de
la, odvisen od delavčevega 
prispevka k ustvarjenemu 
dohodku, temveč tako tudi 
spodbuja delavce za izbolj
ševanje organizacije dela, 
večjo kakovost. Takšna po
vezava objektivno krepi sti
ke z drugimi delavci v pro
cesu reprodukcije. Če tega 
ne bomo storili in uveljavili 
kot najpomembnejšo osno
vo za pridobivanje dela 
osebnega dohodka iz teko
čega dela le na podlagi zah
tevnosti del in drugih po
dobnih meril, potlej se nam 
glede na jugoslovansko 
prakso kaj hitro lahko zgodi,

da se bomo »poenotili« v 
plačah, ne glede na realni 
dohodek, ne glede na učin
kovitost gospodarjenja z 
družbenimi sredstvi v vsa
kem tozdu posebej. Dobivali 
bomo plače, skladišča pa bo
do lahko polna . .. Takšna 
usmeritev za spremembo za
kona o združenem delu, kot 
nam jo ponujajo teze, bi bila 
na tem izredno zapletenem 
in občutljivem področju ze
lo nevarna, da ne omenjamo 
tega, da ni skladna dolgoroč
nim programom gospodar
ske stabilizacije. Ce dobro 
premislimo, bi se dala stališ
ča CK ZKJ uveljaviti prav
zaprav brez večjih posegov v 
zakon, predvsem z družbe
nimi dogovori in samou
pravnimi sporazumi.

Marjan Horvat

PODEUENE TOMŠIČEVE 
NAGRADE

Letošnja najvišja slovenska novinarska priznanja so ta teden prejeli za življenjsko 
delo: Marja Cerkovnik, urednica na Televiziji Ljubljana, Rado Janežič, glavni urednik 
slovenskega Vestnika iz Celovca, in Božidar Pahor, novinar in urednik v zunanjepoli
tičnem uredništvu Dela.

Tomšičevi nagradi za novinarske dosežke pa sta prejela: Lojze Smasek iz Večera m 
Janko Lorenci, pomočnik odgovornega urednika Teleksa.

Letošnje nagrade iz sklada Toneta Tomšiča pa so dobili: Sonja Žnidaršič, Radio 
Ljubljana, Marjana Vončina, Dnevniktin Mija Repovž, Delo.

Zlata odličja Toneta Tomšiča pa so prejeli: Nina Vider vol, Dušan Hreščak, Ladislav 
Kiauta, Marjan Kos, Just Perat in France Vreg.

Srebrne plakete, diplome za 25-letno delo v novinarstvu pa: Andrej Agnič, Peter 
Božič, Ivica Burnik, Jože Hudeček, Otmar Klipšteter, Jože Kloboves, Tone Krašovec, 
Ante Mahkota, Neža Maurer, Andrej Novak, Helena Rak, Metka Sosič, Janko Svetina, 
Juš Turk, Manlio Vidovich, Marjan Zaplatil, Ivan Zorman in Roman Zupan.

OD ČETRTKA DO ČETRTKA Pripravlja: Andrej Agnič

Maribor ruše
Na zadnji seji predsedstva občinskega sindikalnega sveta 

jjtaribor Ruše so največ govorili o slabših gospodarskih 
dosežkih, ki jih je po splošnem mnenju povzročila tudi 
h°va devizna zakonodaja. Čeprav so razčlenjevali tudi 
Stranje slabosti v .organiziranosti, storilnosti..., niso 
0dkrili bistvenih slabosti. V občini, kot so Ruše, odločilno 
'Tliva uspeh Tovarne dušika. Ta sicer nima izgub, ima pa 
bistveno slabše rezultate kot prejšnja leta.

Ob slabših sadovih pa se je pojavilo dviganje osebnih 
dohodkov nad dogovorjeno mejo. Tako so praktično vse 
delovne organizacije, razen Metalplasta in temeljne 
zadružne organizacije, prekoračitelji višine osebnih dohod
kov. Po dokaj burni razpravi so člani predsedstva ugotav- 
hali, (ja trenutni gospodarski položaj ni kritičen, če ga 
Primerjamo z vsem letom. Zato niso izglasovali kazni, 
aTpak so osnovne organizacije in poslovodne sestave le
opozorili.

Menih so, da z doseganjem fizičnega obsega dela stood- 
stotni osebni dohodki ne smejo biti vprašljivi. Osnovna 
drganizacija pa mora zahtevati sanacijske programe, če bi 
p3r ob nezmanjšani proizvodnji padali osebni dohodki. 

ray tako pa tudi, če bi osebni dohodki padli zaradi zmanj- 
an.ja proizvodnje. To naj bi bila stalna naloga občinskega 
Veta in osnovnih organizacij.

ŽALEC
Predlog za novo organiziranost Tovarne nogavic Polzela 
bila ena od točk dnevnega reda seje predsedstva občin- 

kega sindikalnega sveta Žalec. Kot je povedal sekretar 
^veta Karli Sabiert, so že ob organiziranju Tovarne nogavic 

tri tozde in skupne službe imeli pomisleke, češ da se 
Jihov tehnološki postopek prepleta. Tudi zdaj, ko načrtu- 

Je3° enovito delovno organizacijo s 1300 zaposlenimi, imajo 
ate argumetne. Dodajajo pa še težave z administracijo, saj 

ora vsak tozd posebej urejati »papirje« za izvoz, 
g.^redsedstvo je z reorganizacijo soglašalo, še posebej, ker 

delavci strinjajo z njo in že dolgo iščejo soglasje. Zahte

vajo pa dopolnitev analize o samoupravljanju v novi orga
niziranosti, da z njo ne bi prišlo do zmanjšanja možnosti za 
odločanje delavcev.

Govorili so tudi o predlogu sporazuma o združevanju 
sredstev za letovanje delavcev zaposlenih v zasebnem sek
torju. Osnovna organizacija sindikata teh delavcev, ki šteje 
600 članov, je namreč predlagala, naj bi vsak obrtnik za 
zaposlenega prispeval dva tisoč dinarjev, s čimer bi delno 
pokrili vzdrževanje in najemnino za sedem prikolic, kijih ti 
delavci uporabljajo. Ngjemnina zanje se je namreč letos 
povzpela na milijon sto deset tisoč dinarjev. Predlog za 
združevanje so na predsedstvu podprli, prav na izvršnem 
svetu občine, te dni pa o njem razpravljajo na obrtnem 
združenju.

CELJE
Konec minulega tedna je Celje obiskala delegacija zahod- 

nonemškega mesta Singen. Ti stiki, ki sta so jih navezala 
občinski sindikalni svet in sindikat IGM Singen trajajo že 
enajst let, so letos prerasli v sodelovanje obeh mest. Poleg 
predsednika pokrajinskega sindikata singena Heinza 
Reimbergerja je tokrat obiskal Celje tudi župan Singena 
Fridhelm Hohrle. Z njimi pa je bila tudi baletna skupina 
Teatra Die Farbe, ki so nastopili v Dobrni in v Narodnem 
domu v Celju.

V pogovorih na mestni ravni so se dogovarjali za listino o 
sodelovanju obeh mest, ki jo nameravajo podpisati še letos. 
Prvo sodelovanje pa je praktično že steklo med bolniško 
blagajno iz Singena in Dobrno ter Rogaško Slatino, saj so 
prvi gostje iz Singena že v teh naših zdraviliščih. Sodelu
jeta tudi kovinski industriji Celje in Singna.

RADLJE OB DRAVI
Sindikati v občini Radlje so pripravili enodnevni semi

nar za predsednike osnovnih organizacij sindikata, pred
sednike odborov in komisij in druge, ki delajo v organih 
sindikata.

Predsednik občinskega sveta Zveze sindikatov občine

Radlje Jože Kobolt je povedal, da so najbolj pozorno pre
učevali gospodarska gianja. V zadnjem času padata gospo
darnost poslovanja in akumulacija. Najbolj resno se bodo 
lotili analize gospodarjenja v trinajstih tozdih, ki imajo v 
prvem trimesečju izgubo. Obiskala jih bo posebna komisija 
in se dogovorila za posebne oblike pomoči.

Najbolj kritičen je položaj v lesni industrii. Tu je samo 
deloma kriv sezonski značaj proizvodnje, največ pa neu
stavljiva rast cen nekaterih osnovnjh reprodukcijskih 
materialov. Svojevrsten problem v rhdeljski občini so elek
trarne, ki kljub najcenejši energiji delajo z izgubo. Zato so 
sprejeli pobudo za preučitev sklepov na republiški ravni o 
elektrogospodarstvu. Občinski predsednik meni, da je 
seminar dal zelo dobra izhodišča za konkretno delo v 
gospodarstvu občine in v vseh sindikalnih organizacijah.

KOPER
Kot smo že pisali, so pri občinskem sindikalnem svetu v 

Kopru ustanovili občinski odbor delavcev gostinstva in 
turizma. No, te dni pa so člani odbora obiskali delovno 
organizacijo Galeb, tozda TOP Portorož Adrio Ankaran in 
Hotel Triglav ter se tam z izvršnimi odbori osnovnih orga
nizacij in vodstvom pogovarjali o pripravah na turistično 
sezono.

Na teh pogovorih so ugotovili, da odgovorni v občini 
namenjajo premalo pozornosti turizmu, ker mislijo, da 
Koper ni turistični kraj. Turistični delavci pa menijo dru
gače in hočejo to tudi dokazati. Predvsem pogrešajo organ, 
ki bi pospeševal turizem v koprski občini. Pripravljeni so 
intenzivno poslovno sodelovati, da bi opozorili organe 
družbenopolitične skupnosti na zanemarjenost turizma v 
občini. Na sestanku so ugotavljali razne pomanjkljivosti, 
kot so neustrezni delovni čas trgovin, neprilagojeni vozni 
redi Slavnikovih avtobusov in to, da v Kopru ni nočnega 
življenja, ni naprodaj primernih spominkov in še marsikaj.

Dogovorili so se, da bodo posredovali ugotovitve izvrš
nemu svetu občin in upajo, da bo ta opravil svojo dolžnost.
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S seje republiškega odbora sindikata delavcev 
kovinske in elektroindustrije

TOLAŽB IN OBLJUB 
JE BILO DOVOLJ

Na nedavni seji republi
škega odbora sindikata de
lavcev kovinske in elektro
industrije so namenili naj
več pozornosti rezultatom 
gospodarenja panoge v lan
skem letu in tekočim giba
njem v prvi polovici letoš
njega leta. Bistvene ugotovi
tve bi lahko strnili misel: če 
smo lahko z lanskimi dosež
ki še kolikor toliko zadovolj
ni, to nikakor ne velja za le
tos. Dogaja se namreč prav 
tisto, kar bi se zdaj ne smelo 
dogajati in kar nas odvrača 
od ciljev. Lahko bi celo re
kli, da gremo pri nekaterih 
stvareh nazaj in ne naprej, 
kamor bi sicer morala voditi 
naša pot. Po oceni Francke 
Gabrori, sekretarke splošne
ga združenja kovinske indu
strije, je kovinsko predelo

valna industrija vkleščena 
med čezmerno naraščanje 
stroškov proizvodnje ob 
zmanjšanem domačem pov
praševanju in začaranim 
krogom, v katerem se vrti 
blagovna menjava s tujino, 
kar je neposredna posledica 
nove devizne zakonodaje. 
Če bo šlo tako naprej, nas po 
mnenju Francke Gabron 
najhujše šele čaka, saj je 
proizvodnja spričo lanskih 
zalog doslej še nekako tekla, 
toda zdaj te zaloge kopnijo 
in vse je več organizacij 
združenega dela, ki ne more
jo dokončati izdelkov zaradi 
pomanjkanja '■ včasih zelo 
majhnega in »banalnega « 
uvoženega dela. Dogaja se 
torej tisto, kar so »skeptiki« 
napovedovali že o samem 
sprejemanju devizne zako

nodaje in kar je logična po
sledica administrativnega 
uravnavanja blagovnih to
kov s tujino.

Kot ugotavljajo v Iskri Te- 
lematiki, je sistem spodbu
janja izvoza popolnoma ne
dodelan. To poglavitno za
devo smo prepustili času in 
zato pestijo izvoznike nepre
mostljive težave. Rast tečaja 
ni usklajena z rastjo inflaci
je, zvezne stimulacije sb se 
občutno znižale, republiške 
smo povsem ukinili, tako da 
postaja izvoz na konvertibil
no tržišče popolnoma neza
nimiv. Zaradi slabokrvnega 
(ni potrebnih »infuzij«) delo
vanja deviznega trga zelo 
kasnijo plačila v tujino. Po
sledice se kažejo v negodo
vanju tujih dobaviteljev in 
celo odpovedih dobavljanja.

Mirko Škorič
Po dolgi in hudi bolezni je zapustil sin

dikalne vrste Mirko Škorič, dosedanji 
podpredsednik Republiškega odbora sin
dikata delavcev energetike, elektrogo
spodarstva in premogovništva Slovenije. 
Mirko Škorič seje rodil 9. oktobra 1933 v 
Tivtu - Boka Kotorska, otroška leta je 
preživel v Šibeniku in Splitu, kjer so mu 
ustaši umorili očeta, po vojni pa se je z 
materjo preselil v Ljubljano.

Končal je železničarsko industrijsko 
šolo, kjer se je izučil za elektromonterja, 
se dodatno izobraževal in od leta 1956 
delal na različnih področjih v slovenskem 
elektrogospodarstvu. Mirko Škorič je bil 
vseskozi tudi družbenopolitično dejaven 
v sindikatu in v Zvezi komunistov ter 
opravljal v obeh organizacijah različne 
dolžnosti.

TRETJE DELOVNO TEKMOVANJE 
KOVINARJEV IN 
AVTOMEHANIKOV POSAVJA

Zveza sindikatov Sloveni
je, Medobčinski svet Posav
ja in občinski sveti Brežice, 
Krško in Sevnica so 17. maja 
pripravili tretje delovno tek
movanje kovinarjev in avto
mehanikov Posavja, ki je bi
lo v tovarni lahkih konstruk
cij Metalna Krmelj. Gostitelj 
je bil občinski sindikalni 
svet Sevnica.

V teoriji in praksi so tek
movali delavci tehle pokli
cev: kovinostrugar, kovino- 
rezkalec* orodjar, konstruk
cijski ključavničar, plamen- 
ski varilec, varilec REO, va
rilec TIG, varilec MAG, av
tomehanik Diesel, avtome
hanik OTTO in obratni elek
trikar. Tekmovali so lahko 
vsi delavci, ki opravljajo te 
poklice v združenem delu in 
obrtni dejavnosti v regiji. 
Prijavilo seje 163 tekmoval
cev, toda osip je bil precej
šen zaradi orožnih vaj, saj je 
tekmovalo le 87 delavcev.

Vse rezultate tekmovanja 
je obdeloval Mikroračunal- 
niški klub iz Brežic. Prvi tri
je v poklicu so:

Kovinostrugarji: 1. Jože 
Ferlan - Metalna TGO Seno
vo; 2. Viktor Orešnik - TLK 
Metalna Krmelj; 3. Leo Hri- 
beršek - Metalna TGO Se

Kovinorezkalci: Anton
Kink - SOP tozd Oprema 
Krško; 2. Janez Repovž - 
TLK Metalna Krmelj; 3. 
Franci Žibert - Duro Salaj 
tozd Vzdrževanje Krško.

Orodjarji: Stane Ržen - 
TLK Metalna Krmelj; 2. 
Sandi Berk - TLK Metalna 
Krmelj; 3. Vjekoslav Kunjaš
- tozd za vzdrževanje vozil 
Dobova.

Konstrukcijski ključav
ničarji: 1. Jože Tomažin - 
SOP tozd Oprema Krško; 2. 
Mirko Tratar - Kovinarska 
Krško; 3.'Franci Groznik - 
TLK Metalna Krmelj.

Plamenski varilci: 1. Ivan 
Zakšek - SOP tozd Oprema 
Krško; 2. Janko Ferenčak - 
Kovinarska Krško; 3. Ivan 
Oštir - Duro Salaj tozd Vzdr
ževanje Krško.

Varilci REO: 1. Franc Pe- 
trišič - SOP tozd Oprema 
Krško; 2. Dušan Pečnik - 
Kovinarska Krškg; 3. Stan
ko Jamnik - TLK Metalna 
Krmelj.

Varilci TIG: 1. Ivan Fridl
- Kovinarska Krško; 2. Dar
ko Janc - SOP tozd Oprema 
Krško; 3. Karel Račič - 
Agroservis Brežice.

Varilci MAG: 1. Franc 
Pleterski - SOP tozd Opre
ma Krško; 2. Karel Radova- 
nič - SOP tozd Oprema Kr
ško; 3. Milan Pelko - TLK 
Metalna Krmelj.

Avtomehaniki Diesel: L 
Martin Naglič - Transport 
Krško; 2. Anton Ferenčak - 
Agroservis Brežice; 3. Drago 
Jazbec - Transport Krško.

Avtomehaniki OTTO: 1. 
Ivan Vizler - Servis Zastava 
Krško; 2. Božidar Abraham 
- Servis Zastava Krško; 3. 
Branko Hervol - Servis Ra
da Novič Brežice.

Obratni elektrikarji: L
Stanislav Skinder - SOP 
tozd Oprema Krško; 2, Ja
nez Flajs - TLK Metalna Kr
melj; 3. Ivan Dvoršak - Me
talna Senovo;

Zmagovalci se bodo ude
ležili republiškega tekmova
nja kovinarjev in avtomeha
nikov, ki bo na Ravnah.

Tekmovanje je dobro 
uspelo, posebno bi bilo po
trebno pohvaliti tovarno 
lahkih konstrukcij Metalno 
Krmelj za prisrčen sprejem 
ter odlično organizacijo.

Prihodnje leto pa bo tek
movanje kovinarjev in avto
mehanikov Posavja v Kr
škem.

Franc Šeško

Reprodukcijski material za
to prihaja prepozno ali pa ga 
sploh ni, kar povzroča velike 
motnje v proizvodnji. To je 
le del težav, ki spremljajo 
blagovno menjavo s tujino 
in ki gredo na rovaš kom
promisne devizne zakono
daje.

Omeniti velja, da so se raz
prave o kaotičnih razmerah 
v dejavnosti kovinske in 
elektroindustrije kar vrstile 
tudi mimo devizne zakono
daje. Opozorili so na mono
polistični položaj nekaterih 
surovinarjev, slabosti zno
traj panoge, ki se odražajo v 
premajhnem vlaganju dela 
in znanja v izdelke, čezmer
na rast osebnih dohodkov in 
še bi lahko naštevali. Vse to 
pa je z enim zamahom prese
kal predsednik republiške
ga odbora Albert Vodovnik, 
ko je dejal: »Dobro, vse to 
bomo morali na nek način 
presekati, mene zdaj bolj za
nima, še zlasti glede na ne
katera razmišljanja po časo
pisih, kaj bomo ukrenili mi 
kot sindikat, kakšna je naša 
vloga pri reševanju vseh teh 
perečih zagat?« »Člani repu
bliškega odbora pa kot bi ča
kali na ponujeno kost. Spre
jeli so jo z obema rokama in

jo v pravcati ihti dodobra 
oglodali, tako da je imel 
predsednik potem ob koncu 
te točke dnevnega reda kar 
rahle težave, ko je bilo po
trebno vse razpredene niti 
spet splesti v kolikor toliko 
pametne sklepe.

Nekdo je na primer dejal: 
»Govorimo o razbremenje
vanju gospodarstva, a vsak 
dan dobivamo ' sporočila o 
povečevanju najrazličnejših 
davkov, ki polnijo zvezni 
proračun. Mislim, da bi raz
bremenjevanje morali začeti 
pri vrhu in ne pri dnu. Glede 
vloge sindikata se sprašu
jem: »kje je bil sindikat na 
zvezni ravni, ko se je spreje
mala ta devizna zakonodaja, 
ki peha gospodarstvo in 
družbo v vse večjo bedo? 
Zakaj ni bil proti?

Posebej vročo kri pa je 
povzročilo čezmerno naraš
čanje osebnih dohodkov. 
Razpravljalci so se strinjali, 
da ni mogoče deliti več, kot 
ustvarimo. Ostro so se po
stavili po robu posplošenim 
ocenam, ki temeljijo na pov
prečjih. Zahtevali so imena 
tistih, ki ne upoštevajo druž
benih smernic na tem po
dročju, vendar so dobili 
»strokovni« odgovor, češ da

to -zdaj ni mogoče, ker da 
imamo pomanjkljiv infof' ^
macijski sistem?! Kaj je ob 
vsem tem mogel predsednik- >
drugega kot to, da je '
članov republiškega odbora 
naslovil poziv vsem osnov
nim organizacijam v panog1- 
naj pregledajo izplačevanj6 « 
osebnih dohodkov in ukre- \
pajo tam, kjer je to potreb
no. »Bolje, da to storimo rnt 
kot pa izvršni sveti in skupš
čine«, je dejal. i

Toda vsi niso mislili tako. '
posebno o delovanju sindi
kata na tem področju. Eden s
od razpravljalcev je odločno 
povzdignil glas: »Je res naša '
vloga, da tolažimo delavce t
in jim obljubljamo, da bo ju' j.
tri boljše?« Drugi mu je od- ^
govoril: »Sindikat bi se mo- ^
ral zavzemati za večje oseb- j
ne dohodke, poslovodni se- j
stavi in gospodarska politi
ka s svojimi ukrepi pa mora
jo tako organizirati delo in 
ustvariti takšne možnosti zg i 5 
gospodarjenja, da bodo h 1
osebni dohodki odraz delov- 5
nih rezultatov. Mislim, da ne j
bo nič bolje, dokler bomo j
samo tolažili delavce!« (

Ivo Kuljzj s

------------------ ---- ------------------------------------------------------------------------------------------------------- - j

Nekdanji borci Delavske enotnosti - Unita Operaia, 
so slovesno proslavili 40-letnico zmage nad !
nacifašizmom

PREVLADAJO NAJ 
RAZUM, STRPNOST 
IN PREUDARNOST

ob 40. obletnici zmage nad 
fašizmom sta italijanska ge
neralna konfederacija dela 
(CGIL) za Furlanijo in Julij
sko krajino v sodelovanju z 
republiškim svetom Zveze 
sindikatov Slovenije pripra
vila v Trstu slovesno zboro
vanje, na katerem so nekda
njim aktivistom in borcem 
Delavske enotnosti - Unita 
operaia- podelili spominska 
prizm nja.

Delavska enotnost - Unita 
operaia je leta 1943 v Trstu 
in Tržiču združevala več kot 
dvajset tisoč delavcev in 
drugih protifašistov italijan
ske, slovenske in hrvaške 
narodnosti. Organizirani v 
bataljone so z oboroženo 
vstajo bistveno vplivali na 
hitrejšo osvoboditev.

Preživelim nekdanjim ak
tivistom in borcem je govo
ril tudi predsednik Zveze 
sindikatov Slovenije Miha 
Ravnik, ki je že na začetku 
poudaril, da so med vojno in 
tudi sicer delavci obeh na
rodnosti vselej skupno na
stopali proti razrednemu so

vražniku, ne glede na njiho
vo pripadnost. Še posebej 
močno pa je bila izražena 
enotnost italijanskih, slo
venskih in hrvaških demo
kratičnih množic v boju pro
ti nacifašizmu, v boju za so
cialno in nacionalno pravico 
vseh narodnosti, ki niso poz
nali formalnih meja in so bili 
razredno - socialni in naci
onalni boji za pravico, resni
co, sožitje in sodelovanje iz
nad vseh meja. Spregovoril 
je o današnji dobrih odnosih 
med republiko Italijo in So
cialistično federativno repu
bliko Jugoslavijo. Dejal je 
tudi, daje v sodobnem svetu 
Osimo zgled, kako je mogo
če s strpnostjo, razumom in 
preudarnostjo kakovostno 
urejati nove odnose med 
ljudmi, narodi in državami. 
Osimo je tudi humani dogo
vor o duhu ustanovne listine 
združenih narodov in sklep
nih listin Helsinške konfe
rence.

»Prepričan sem«, je ob 
koncu dejal tovariš Ravnik, 
»da bomo sindikati in z na

mi vsi napredni ljudje obeh ^ 
dežel, kot doslej, še naprej 
odločni borci za mir in raz- t 
voj v svetu. Prav tako se bo- , 
mo tudi v prihodnje zavze
mali, da se osimski dogovori 
uresničijo v celoti, tudi v ti
stem delu, ki zagotavlja gl°' 
balno zakonsko zaščito dela 
slovenskega naroda v repu- 
bliki Italiji in dosledno ures
ničevanje zakonskih predpi' 
sov za pripadnike italijan
skega narod v Jugoslaviji-

Na zborovanju, ki je pote
kalo pod geslom boja za mir. 
je tajnik deželnega odbora 
Giannino Padovan v imena 
CGIL za Furlanijo in Julij' 
sko krajino"podprl predlog 
vseh demokratičnih sil, še 
posebej KP Italije, da se ob' 
močje Furlanije in Julijske 
krajine razglasi za brezatom- 
sko demilitarizirano cono.

Slovesnemu zborovanju v 
Trstu so prisostovali tudi Lj' 
dija Šentjurc, Branko Babič, 
Drago Seliger, predstavniki 
ZZB ter generalni konzul 
SFRJ v Trstu Drago Miro- 
šič. A. A'

novo.
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£akaj imamo najvišjo inflacijo v Evropi

VIŠJE CENE OMOGOČAJO 
VSEM »BREZSKRBNO« 
GOSPODARJENJE
V zadnji številki »Gospodarskih gibanj« Ekonomskega 
,llštituta pravne fakultete Jože Mencinger iz različnih 
*°rnih kotov razčlenjuje jugoslovansko inflacijo in ugo- 
tavlja, da so zanjo različni vzroki. Prepričan je, da značil
nost našega gospodarstva povečujejo njegovo inflator- 
?°st, ker zmanjšujejo odpornost gospodarstva proti 
‘nflacijskim pritiskom. Zaradi njih je inflacija neobvlad- 
'jiva ali pa le za izredno visoko ceno.

, Na začetku svojega razmi- 
šljanja dr. Jože Mencinger 
razčlenjuje značilnosti jugo- 
sWanske inflacije v zadnjih 
Petnajstih letih. Kot ugotav
lja, so se razlike med naraš
čanjem cen v Jugoslaviji in 
drugih evropskih tržnih go
spodarstvih močno poveča
le šele po letu 1980. Vendar 
le bila rast cen v Jugoslaviji 
tudi v sedemdesetih letih 
Precej hitrejša kot v drugih 
tropskih tržnih gospodar
stvih (razen v Turčiji in 
Islandiji). Ločimo lahko tri 
Mrazita razdobja rasti cen: 
°bdobje razmeroma hitre ra
sti na začetku sedemdesetih 
|et, ko je bila jugoslovanska 
inflacija približno enkrat 
večja od povprečne inflacije 
v drugih evropskih tržnih 
Sospodarstvih, obdobje do
volj umirjene rasti med leti 
1975 in 1979, ko je jugoslo
vanska inflacija precej manj 
Prehitevala evropsko tudi 
zato, ker je bila tedaj v 
evropskih državah visoka; 
'n obdobje po letu 1980, ko 
se inflacija v Evropi umirja, 
v Jugoslaviji pa močno kre
pi- Po letu 1980 je jugoslo
vanska inflacija začela pri
dobivati nekatere značilno
sti hiperinflacije.

Različne teorije o

mnenju nekaterih teoreti
kov učinkovito upiralo infla
cijskim pritiskom. Toda 
analize teh ugotovitev niso 
nikdar potrjevale. Naša in
flacija je torej tudi sistemske 
narave, pri čemer ima Jože 
Mencinger v mislih organi
zacijske oblike, motive go
spodarjenja in načine uskla
jevanja gospodarskih odlo
čitev, ki zmanjšujejo učin
kovitost gospodarjenja. Gre 
za dele sistema - piše v bese

Gospodarski in politični 
sistem na nekaterih področ
jih preprečujeta nastanek 
učinkovitih proizvodnih 
enot. V kmetijstvu npr. ide
ološki razlogi preprečujejo 
nastajanje dovolj velikih 
proizvodnih enot v zaseb
nem sektorju, obenem pa v 
družbenem vsiljujejo nasta
nek premalo učinkovitih 
proizvodnih enot.

Jože Mencinger zavrača 
mnenje mnogih naših eko
nomistov, češ da so naložbe 
poglavitni in pravi vzrok za 
inflacijo, ker ustvarjajo pre
sežno povpraševanje. Dokaz 
za to naj bi bil njihov visok 
delež v družbenem proizvo
du. Toda delež naložb v do
mačem nominalnem pov
praševanju se je med leti

sposojenimi sredstvi in ki so 
si z nižjimi obrestmi od »re
alnih« obresti prisvajali del 
tujega proizvoda. Stvarnejši 
tečaj dinarja in prav takšne 
obresti so resda močno pri
zadele nekatere dele gospo
darstva, vendar predvsem 
zato, ker le-ti s svojimi cena
mi in dohodki ne morejo 
sproti spremljati splošne ra
sti cen (dražjega kapitgja in 
dražjih tujih plačilnih sred
stev).

Jugoslovanska gospodar
ska politika je po letu 1980 
poskušala zajeziti inflacijo z 
nekajkratnimi zamrznitva
mi cen, vendar ji to ni uspe
lo. Zamrznitve cen se v šest
desetih letih niso obnesle tu
di v razvitih tržnih gospo
darstvih (ZDA, Velika Brita

- Le zakaj bi veslali, važno je, da smo vsi na suhem!

V nadaljevanju se Jože 
Mencinger sprašuje, zakaj 
inflacija v Jugoslaviji prese- 
Sa inflacijo v drugih evrop- 
skih gospodarstvih, zakaj je 
^ osemdesetih letih prešla v 
hiperinflacijo in katere silni- 
?e so nanjo delovale najbolj 
izrazito. Pri nas imamo o in- 
naciji različne teorije in eko
nomisti iščejo vzroke zanjo 
E’1'! ponudbi in pri povpraše- 
yanju. Vsi pa se strinjajo, da 
■te Povečana količina denarja 
y obtoku potreben pogoj za 
inflacijo. Z uvajanjem struk- 
|nrnih prvin v pojasnjevanje 
inflacijskega mahanizma so 
Prav tako nastale nove vezi 
Plod stroškovnimi teorijami 
m teorijami inflacije povpra- 
tevanja. Vendar se število 
razlag vzrokov in posledic 
^hajšnje jugoslovanske in- 
nacije povečuje enako hitro j 
*ot se povečuje inflacija. Jo- 
že Mencinger v svoji analizi 
116 preverja le posameznih 
raflag, ampak ga zanimajo 
Predvsem značilnosti jugo- 
siovanskega gospodarstva, 
f-' Povečujejo njegovo infla- 
Ornost. V tej zvezi posebej 

Poudarja, da te značilnosti 
|te Povzročajo inflacije, am- 
Pak zmanjšujejo odpornost 
gospodarstva proti inflacij- 
j im pritiskom. Zaradi njih 
te inflacija neobvladljiva ali 
Pa le za izredno visoko ceno.

Gospodarski sistem 
Povečuje inflacijo

Samoupravno socialistič- 
0 gospodarstvo naj bi se po

dilu, ki nekaterim proizva
jalcem omogočajo s poveča
njem cen prikrivati neučin
kovitost in jo z inflacijo soci
alizirati. To povzroča stalna 
strukturna neskladja in oko
liščine za stalno neravnotež
je med ponudbo in povpra
ševanjem. V tem okviru av
tor poudarja, da gospodar
ski sistem, ki povečuje mo- 
nopoliziranost in zmanjšuje 
konkurenco, zmanjšuje od
pornost gospodarstva proti 
inflaciji. Naš gospodarski si
stem žal ne zmanjšuje mo- 
nopoliziranosti. V razvitih 
tržnih gospodarstvih na pri
mer oblikujejo cene na ravni 
povprečnih stroškov, podra
žitev nad to raven izloči s 
trga proizvajalca, ki poskuša 
uveljaviti višjo ceno, ali pa je 
podpovprečno učinkovit in 
po določeni ceni ni sposo
ben izdelovati. Pri nas pa 
proizvajalci oblikujejo cene 
proizvodov tako, da omogo
čajo preživetje tudi najslab
šemu. Višja cena seveda 
omogoča »brezskrbno« go
spodarjenje tudi boljšim 
proizvajalcem, ker zmanjšu
je njihovo učinkovitost in s 
tem tudi povprečno učinko
vitost. Še pomembneje je, 
da združeni proizvajalci lah
ko preprečujejo vstop no
vim konkurentom ali cenej
ši uvoz s sklicevanjem na 
družbeno škodo, ki bi nasta
la s podvajanjem zmogljivo
sti. Tako odpravljajo poten
cialno konkurenco in zniža
nje cen na podlagi tehnolo
škega napredka, inovacij, 
boljšega dela.

1979 in 1985 že krepko 
zmanjšal (od 27 odstotkov 
leta 1979 na 22 odstotkov le
ta 1985), inflacija pa se je 
okrepila. Trditev, da so na
ložbe pravi vzrok za inflaci
jo, torej, ni povsem točna. 
Res pa je, da inflacijo pov
zroča inflacijsko financira
nje naložb, ki ustvarja ne
ravnotežje med ponudbo in 
povpraševanjem.
Inflacija in zunanje 
ravnotežje

Vprašanje je,zakaj je pri
šlo v osemdesetih letih do 
tako hitre rasti cen. Če je hi
tro rast cen leta 1980 še mo
goče pripisati izjemni podra
žitvi nafte in surovin ali uvo
ženi inflaciji, za njeno nada
ljevanje po mnenju Jožeta 
Mencingerja to ni mogoče, 
saj se je inflacija v svetu 
močno umirila. Drži pa, da 
jo je v osemdesetih letih 
povzročilo nenadno zmanj
šanje razpoložljivega druž
benega proizvoda s približ
no 110 odstotki zaradi tuje 
akumulacije na približno 95 
odstotkov domačega (če 
domnevamo, da znaša odliv 
kapitala za obresti približno 
5 odstotkov domačega pro
izvoda). r

Nekateri menijo, da sta za 
povečanje inflacije kriva tu
di povečanje realnega tečaja 
dinarja in realnejše obresti, 
čemur pa ne kaže pritrditi. 
Oba sta bila namreč v prete
klosti močno podcenjena, 
tako da sta omogočala 
»učinkovito« gospodarjenje 
vsem, ki so gospodarili s

nija, Nizozemska). Vendar 
gre za pomembno razliko 
med našo in tujo prakso, saj 
so bile zamrznitve cen v teh 
gospodarstvih združene z 
»zamrznitvami« mezd in 
profitov, kar za jugoslovan
sko gospodarstvo ne drži. 
Naše zamrznitve cen so bile 
izrazito »gasilske« in usmer
jene v preprečevanje »stati
stične« inflacije. Razvojna in 
druga vloga politike cen pa 
je bila popolnoma zanemar
jena. Inflacija se je zato po 
odmrznitvah še povečevala, 
sgj se je ravnotežje med po
nudbo in povpraševanjem 
še bolj porušilo.

Izredno hitra inflacija po 
1980 je torej posledica tega - 
zaključuje Jože Mencinger - 
da je jugoslovansko gospo
darstvo v sedemdesetih le
tih izčrpalo možnosti »zadol- 
ževalnega« izravnavanja no
tranjega neravnotežja in ga 
nadomestilo z inflacijskim. 
To je izsililo »odmrznitev« 
cen kapitala in tujih plačil
nih sredstev, ki so bile de
setletje podcenjene tudi za
to, ker jih je bilo mogoče scf- 
cializirati na ravni celotnega 
gospodarstva.

Če hočemo biti uspešnejši 
v boju proti inflaciji, bi se 
torej morali izogibati zamrz
nitvam cen ob hkratni nomi
nalni rasti osebnih dohod
kov, nesmotrnemu tiskanju 
denarja, previsokim držav
nim izdatkom, socializaciji 
neučinkovitega gospodarje
nja in krepitvi gospodarskih 
monopolov brez ekonomske 
logike. Pripravil: Emil Lah

Novim delegacijam na pot

MANJ
DRŽAVNE, A 
BOU
INTERESNE

V tem mesecu so se, kot zadnje dejanje letošnjih 
volitev, večinoma že konstituirale nove skupščine 
samoupravnih interesnih skupnosti. In ker so prejšnji 
delegati morali pustiti novim precej nerešenih vpra
šanj - saj vse o srednjeročnih načrtih družbenih 
dejavnosti še ni dogovorjeno in še vedno velja zakon o 
začasnem financiranju - nove delegacije in delegati 
ne bodo imeli kaj veliko časa za ogrevanje. Že na 
začetku jih čaka kar precej zahtevnih odločitev.

Kaj reči novim delegacijam in delegatom na pot? 
Delegati prejšnjega sklica so morali delati v težavnih 
okoliščinah. Nele stalno pomanjkanje denarja, ki vča
sih ni dopuščalo odločitev, ki bi delegatom dale 
zavest, da dobro urejajo stvari, tudi splošno razpolože
nje ljudi jim ni bilo vedno naklonjeno. Če je pogosto 
slišati o »sisomaniji« je tudi res, da smo nekaj časa 
živeli tudi v prav »antisisovskem« razpoloženju. 
Pojavljali so se predlogi, da bi kar na kratko ukinjali 
ali združevali skupnosti in često smo jim v razpravi 
naprtili celo tiste grehe, ki sojih zagrešili drugi. Verja
mem, da pogosto ni bilo prav nič prijetno biti delegat.

V razpravah o spremembah političnega sistema seje 
na koncu vendarle izkazalo, da ob vseh pomanjkljivo
stih, ki nedvomno so, ne kaže zavreči samoupravnih 
interesnih skupnosti v celoti. Gre pač za vprašanja, s 
katerimi se nekdo pač mora ukvarjati, in če bi jih v 
celoti prepustili državi, bi tisti, katerim so namenjena, 
izgubili še tisti vpliv, ki jih prek delegacij vendarle 
imajo. Seveda pa je vprašanje, kako napraviti delega
cije in samoupravne interesne skupnosti bolj učinko
vite, manj državne in proračunske, pa bolj resnično 
interesne? Seveda tudi novi delegati ne bodo imeli 
lahkega dela. Več vemo o tem, kaj doslej ni bilo dobro, 
kot o tem, kako naj bi delali, da bi bilo bolje. Tudi v 
prihodnjih letih bodo potrebe gotovo krepko prese
gale denar, ki ga bo moč zanje nameniti, in tudi novi 
delegati se bodo gotovo dostikrat počutili vkleščeni 
med upravičene zahteve in premajhne možnosti.

Vendar zdaj delegati prevzemajo svoje dolžnosti v 
ozračju nekoliko bolj razjasnjenih pojmov. Če smo se 
še pred štirimi leti pogosto srečevali z dokaj poeno
stavljenimi zahtevami, daje treba na vsak način čim
bolj razbremeniti gospodarstvo, je sedaj vendarle 
vsem jasno, da so tudi šolstvo, zdravstvo, socialna 
politika del tega sistema. Če te dejavnosti ne bodo vsaj 
kolikor toliko urejene, tudi gospodarstvo ne more biti 
zdravo. Postalo je jasno, da je razvoj povezan in da 
družbene dejavnosti niso samo porabniki denarja, pač 
pa tudi pomemben dejavnik ustvarjanja nove vred
nosti.

Ker je tako ta osnovni nesporazum premagan - 
mislim, da smo z odločitvijo, da je treba izenačiti 
osebne dohodke delavcev v družbenih dejavnostih z 
delavci v gospodarstvu dokončno odpravili miselnost, 
da so te dejavnosti manj pomembne - se bodo novi 
delegati morda laže posvetili vsebini teh dejavnosti. 
Vprašanjem, kot je na primer: kaj storiti, da bi ljudje 
bolje razumeli, za kakšne odločitve gre, in kako zago
toviti, da bi več ljudi na te odločitve lahko resnično 
vplivalo? Znano je, da so mnoge delegacije ob razpravi 
o najpomembnejših odločitvah, ki naj bi jih sprejele 
samoupravne interesne skupnosti - na primer, kadar 
je šlo za letne načrte dejavnosti - najprej vprašale, 
koliko bo to vplivalo na prispevne stopnje. Po logiki, 
da je vsak program dober, da le ne zahteva več sred
stev, pa seje često spregledalo, da se da denar porabiti 
na razne načine in da morda niso vsi enako dobri. Zato 
na skupščinah interesnih skupnosti običajno ni bilo 
prav veliko razprav, kadar je šlo za ustaljene pro
grame, medtem ko je vsaka nova stvar, pa čeprav je 
zahtevala nepomembno majhna sredstva, zelo težko 
dobila zeleno luč.

Res pa je, da način dela ni zgolj stvar volje delegatov 
in delegacij. V skupščinah samoupravnih interesnih 
skupnosti naj bi uporabniki odločali o tistem, o čemer 
lahko odločajo. Prav gotovo se delegati uporabnikov 
ne morejo pogajati z izvajalci o strokovnih spoznanjih. 
Prav gotovo v delegacijah uporabnikov ni pričakovati 
kaj prida razprav, če dobijo gradiva, napisana v jeziku, 
ki ga razumejo samo strokovnjaki. In prav gotovo se 
delegati ne počutijo prav nič dobro, če morajo dvigniti 
roke, da bi potrdili, da je izračun s predpisanimi števil
kami in po predpisani metodologiji, točen. To pa so 
stvari, s katerimi so se delegati srečevali pogosto.

Kot popotnico novim delegatom kaže torej reči, da 
lahko vendarle precej pripomorejo k temu, kakšen bo 
»njihov« sis. Naj se upirajo vsem »hitrim« postopkom, 
ki ne omogočijo, da bi se delegacija normalno sestala. 
Naj vztrajajo, da morajo biti možne odločitve prika- 
zene jasno, razumljivo. Naj zahtevajo, da ima vsaka 

■ številka obrazložitev, ki ni samo druga številka. 
Skratka, naj ne dopustijo, da je skupščina sisa samo 
dviganje rok, ampak naj bo dogovor. Marija Cigale
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Agrostrojeve
čebele

Težka dediščina nove zvezne vlade ’

»JOJ, KAM BI DELI«
čistijo svoj 
panj

Približno šestletno poglavje v Agrostrojevi zgodbi, ki jo 
označuje negospodarno ravnanje z družbenimi sredstvi, 
stalno slabljenje poslovne učinkovitosti, razraščanje 
režije (lahko tudi: birokracije) v stilu Parkinsonove spi
rale, razprtije, zdrahe in druge nečednosti, se zlagoma 
končuje. Sodeč po tistem, kar seje dogajalo na nedavni 
seji občinskega sindikalnega sveta Šiška, ki je potekala 
znotraj Agrostrojeve tovarniške ograje, se staro in preži
velo dokončno umika neusmiljenemu pohodu novega, 
boljšega, za delavce bolj poštenega obdobja. Njegove 
znanilce lahko prepoznamo v široko zasnovani sanaciji, v 
kateri nikakor ne gre zgolj za poslovno, finančno in pro
gramsko utrditev temveč tudi za aktiviranje vseh moči in 
volje delavcev v Agrostroju za donosno poslovanje in 
učinkovito samoupravno organiziranost, v kateri bo sle
herni delavec lahko dajal svoj ustvarjalni delež. Gre za 
nujno potrebno očiščenje, ko čebele delavke, če se izra
zimo v prispodobi, pospešeno čistijo svoj panj, poln zaje- 
dalskih trotov.

Že v prejšnji Delavski enotnosti smo zapisali, kaj vse se 
dogaja ali seje dogajala za zaprtimi vrati koseške delovne 
organizacije. Na omenjeni seji občinskega sindikalnega 
sveta, ki se je razen Rada Rotarja, novega šišenskega 
župana, udeležili tudi domala vsi predstavniki gospodar
skega, samoupravnega in političnega življenja v tovarni, 
je bila brez zadržkov sprejeta želja predsednika občin
skega sindikata Andreja Cimermana, naj ne bi več prali 
umazanega perila, ki se ga je sicer nabralo precej v vseh 
teh letih, temveč se resno spoprijeli z vsem tistim, kar naj 
bi zagotavljalo lepšo prihodnost. To pa je zlasti že izdelan 
sanacijski načrt, ki pa ga bo treba po mnenju članov 
občinskega sindikalnega sveta in delavcev v Agrostroju 
še dopolniti. Predvsem gre za konkretizacijo programske 
usmeritve in pa iskanje možnih finančnih virov, iz kate
rih naj bi napajali dvestomilijonske naložbene potrebe. 
Agrostroj tega denarja nima, da ga bo potrebno poiskati v 
okviru šišenske družbenopolitične skupnosti ali pa 
morebiti v nekaterih poslovnih povezavah, zlasti znotraj, 
sozda Združenih proizvajalcev strojegradnje. Res pa je 
tudi, da bi delavci v Agrostroju potem, ko so letos dobro 
ujeli v svoja jadra trenutni konjunkturni veterin kar lepo 
popravili bilančne kazalce tekočega gospodarjenja, 
morali razmišljati tudi o lastnem deležu. Velja, da so za 
delavce na prvem mestu le osebni dohodki, zato tudi 
hodijo na delo, vendar bi se v Agrostroju v tem trenutku 
morali zavedati, da si z visokim skokom pri osebnih 
dohodkih (trenutno povprečje 10.300 dinarjev), sami 
režejo vejo, na kateri sedijo. Tembolj, ker je na dlani, da 
so se s tem skokom ujeli v mrežo demagoškega poskusa, 
katerega cilj je dokaj prozaičen: v ostrem spopadu z 
občinsko politiko imeti na svoji strani delavce in tako 
kljub poraznim rezultatom v preteklosti, zaradi katerih 
bodo delavce v Agrostroju še bolele glave, oditi iz 
delovne organizacije neomadeževan.

Še preden povemo, kdo prede to mrežo, lahko ugoto
vimo, da smo že zašli na najbolj bolečo Agrostrojeve 
točko. To pa je kadrovska sanacija. Bralcu bodo mnoge 
stvari jasne, če popišemo naslednji dialog. Rado Rotar 
glavnemu direktorju Agrostroja: »Sem mislil, da boš 
zdaj, ko si vse to povedal, tudi omenil oziroma zaprosil za 
predčasno razrešitev, v skladu s tistim, kar smo se včeraj 
dogovorili. Ker tega nisi povedal ti, moram jaz. »V dialog 
se v tem trenutku vmeša nekdo tretji, potem pa direktor 
Agrostroja odgovori: »Tovariš Rotar, jaz sem že lani hotel 
oditi iz Agrostroja, pa potem letos, vendar so mena sozdu 
prepričali, naj ostanem. Mi se zavedamo resnosti kadrov
ske sanacije, zato smo tudi šli v predčasen razpis za 
glavnega direktorja. ..«

Dogajalo se je torej tisto, kar smo napovedali že v 
našem prejšnjem pisanju o Agrostroju. Šišenska politika 
ne dovoli, da bi glavni, z njim pa brzda še kdo, odšel iz 
Agrostroja neomadeževan. Na vsak način hoče prepre
čiti, da bi nesposobni kadri zasedli po izteku mandata 
enakovredna, če ne celo boljša delovna mesta, kot so jih 
imeli doslej. Vendarle pa je na dlani še vse kaj drugega:' 
gre za spopad tehnokracije s politiko, v katerem pa je 
prva stran očitno precenila svoje moči. Spregledala je 
dve bistveni stvari, in sicer: daje za tak spopad potrebna 
strokovna usposobljenost, ki se odraža v nadpovprečnih 
delovnih rezultatih in daje močnejši tisti, ki drži v svojih 
rokah vajeti alokacije kapitalov. Tehnokracija, v Agro
stroju če se lahko tako reče, ni imela niti prvega niti 
drugega. Če k temu dodamo še aroganco in demagoško 
gorečnost, s katero je direktor v Agrostroju skupaj s 
svojimi podaniki zavajal delavce in kalil vodo občinski 
politiki, ki je v tem primeru gotovo imela poštene 
namene, saj je vendar hotela pomagati delavcem, da bi se 
izmotali iz velikega blata, potem se ta zgodba za ome
njeno prvo stran niti ni mogla končati drugače, kot seje. 
Upati je le, da kadrovska sanacija v Agrostroju zdaj ne bo 
pomenila le zamenjavo stolčkov, temveč še kaj dru
gega. . .

Branko Mikulič napovedal ofenzivno razvojno politiko in odločne ukrepe za njeno 
uveljavitev, toda stare napake bodo zelo pomembno vplivale na gospodarjenje

J ugoslovanska javnost jez 
velikim zanimanjem priča
kovala nastopni govor nove
ga predsednika zvezne vlade 
Branka Mikuliča, med dru
gim tudi zato, ker so mne
nja; ki so krožila o njem, Mi
kuliča naredila bolj za skriv
nostno osebo, kakor človeka 
brez tančic. O njem so govo
rili, da je odličen organiza
tor, da si je v tujini prav z 
organizacijo olimpijski iger 
pridobil velik ugled in krog 
zelo pomembnih znanstev 
ter prijateljstev (kar mu bo 
kot predsedniku ZIS prav 
prišlo). Po drugih informa
tivnih kanalih pa so krožile 
ocene, da je pristaš trde ro
ke, centralističnega vodenja 
zadev (torej tudi vlade?) in 
da bo z njegovo izvolitvijo za 
predsednika ZIS admini
strativno odločanje o vseh 
pomembnih zadevah šele 
dobilo pravi zamah. Od 
uvodnega govora seveda ni 
bilo moč pričakovati, da bi 
razjasnil omenjene dvome, 
saj je lahko le deloma odgo
voril, kako bo Branko Miku
lič vladal.

Po predsednikovem pr
vem nastopu v tej vlogi je 
eno jasno: za razliko od 
predhodnice Milke Planinc 
je Mikulič v nastopnem go
voru nanizal mnogo bolj na
tančen podatek in spoznanja 
o tem, kje smo v družbeno
ekonomskem razvoju in kaj 
nas čaka v prihodnosti. Toč
no je opredelil krizna žariš
ča, vzroke zanje in tudi na
čin, kako bi jih razrešili. Če
prav bi pesimisti dejali, da 
smo šele po šestih letih krize 
spoznali naš dejanski polo
žaj, je moč vendarle v času, 
ki smo za to porabili, videti 
napredek. Da smo se zavedli 
resnosti naftnega šoka (pr
vega), je minilo skoraj deset 
let in med tem smo dožive
li... Seveda pa to samo po 
sebi ne pomeni, da je pred
sednik s svojim vzklikom: 
»Gotovo bomo uspeli!«, ob 
predstavitvi članov vlade 
mislil, da bo uspel premaga
ti težave v svojem (prvem) 
mandatu. V uvodnem govo
ru v skupščini je sam dejal, 
da se bo treba precej potru
diti za ustavitev večletnih

negativnih tokov in njihovo 
preusmeritev.

Mikulič je razložil, kako 
namerava vladati, vprašanje 
pa seveda je, ali mu bo v 
celoti uspelo. Iz ocene dela 
dosedanjega Zveznega iz
vršnega sveta je razvidno, da 
vlada, ki nima celovite pod
pore zvezne skupščine in lo
kalnih dejavnikov - ne more 
vladati. Branko Mikulič je 
jasno poudaril, da bo moč 
uveljavljati ofenzivno raz
vojno politiko (za kakršno se 
zavzema) le, če bodo.vsi sub
jekti odločanja o ekonomski 
politiki in sistemu dosledno 
in odgovorno opravljali svo
je ustavne dolžnosti in uve
ljavljali zakone in politiko, 
sprejeto v skupščini in dru
gih zveznih organih.

Odgovor na vprašanje, ali 
bo nova vlada centralistično 
usmerjena in ali bo krepila 
administrativni način odlo
čanja, je moč iskati v glav
nem med vrsticami Mikuli- 
čevega govora. Mikulič seje 
javno zavzel za nasprotno - 
za krepitev socialističnega 
samoupravljanja in vloge 
delovnega človeka — samou- 
pravljalca kot gonilne moči 
razvoja proizvajalnih sil in 
družbenega napredka.

»Ze davno smo se oprede
lili za realna ekonomska me
rila in kategorije, zato ni ra
zlogov, da bi pri tem omaho
vali,« je dejal predsednik 
ZIS. »Z realno sestavo in de- 
menzioniranjem ekonom
skih meril in rešitev v go
spodarskem sistemu ter v 
razvojni in ekonomski poli
tiki je mogoče vplivati na 
gospodarski razvoj in raz
mere na trgu, na zmanjšanje 
inflacije, na spremembo se
stave proizvodnje in selekci
jo proizvajalcev, tako da bi s 
tem podprli gospodarsko 
donosno proizvodnjo, ki bi 
bila konkurenčna na doma
čem in tujem trgu... Prepri
čali smo se, da izhod iz go
spodarske krize ni v uporabi 
administrativnih ukrepov...«

Vlada bo storila vse, kar je 
v njeni moči, da bi podprla 
(s sistemskimi in drugimi 
ukrepi) proizvodnjo izdel
kov, ki bi jih lahko ponudili

na domačem in tujem trgu. 
Kajti večja proizvodnja, več
ji izvoz in devizni priliv so 
najpomembnejši vzvodi za 
usklajevanje odnosov na do
mačem trgu, za zmanjšanje 
naše zadolženosti in za dose
ganje razvojnih ciljev. Zato 
je Mikulič obljubil vso pod
poro izvozno usmerjenemu 
gospodarstvu, turizmu, 
kmetijstvu, znanstvenemu 
in tehnološkemu napredku, 
drobnemu gospodarstvu (ki 
naj bi pomagalo produktiv
no zaposliti mlade in izobra
žene delavce). Napovedal je 
boj inflaciji, nesmotrni rabi 
dohodka.

Toda klub jasnim oprede
litvam za ofenzivni razvoj in 
za upoštevanje realnih eko
nomskih vrednot ter uvelja
vitvi vloge samoupravljanja 
je v Mikuličevem programu 
moč zaslediti nekatere pote
ze, ki bi jih lahko imeli za 
(logično?) nadaljevanje dela 
dosedanje vlade in odraz se
danjih slabosti v Jugoslaviji. 
Tako naj bi z vrsto novih 
predpisov in zakonov uredil 
dosedanje pomanjklivosti - 
hkrati pa trdi, da smo v teža
ve zašli tudi zavoljo tega, ker 
doslej sprejetih zakonov ni
smo dovolj upoštevali. Mar 
ne bi bilo bolje popraviti sa
mo ugotovljene napake v 
dosedanjih predpisih, na 
primer v tistih, ki zavirajo 
razmah izvoza, ali tistih 
dvajset zakonov, ki nepo
sredno zavirajo razvoj zna
nosti in uporabe znanstve
nih dosežkov v praksi, kot je 
nedavno dejal novi zvezni 
sekretar za tehnologijo, Bo
židar Matič? Ali pa predpi
sov, ki zavirajo 'razmah 
drobnega gospodarstva 
(med njimi tudi prepoved, 
da se zasebniki ne morejo 
ukvarjati z znanstveno razi
skovalnim delom).

Kot kaže, se bo tudi nova 
vlada ukvarjala, tako kot j
»stara«, z vrsto drobnih- J;
vsakdanjih zadev in predpi' .
sov, ki pravzaprav nimajo ^
večjega pomena za izpolnje- 
vanje dolgoročnega progra- J
ma stabilizacije (na katerega ^
tudi »prisega« novi ZIS)- .
Vmes pa je tudi nekaj name- |
ravanih predpisov in ukre
pov vlade, ki dišijo po admi
nistrativnem odločanju: r
ukrepi, po katerih naj bi di' ]<
nar postal edino plačilno j(
sredstvo v Jugoslaviji, uva- z
janje vzporednega gospo- s
darskega sistema z dajanjem s
olajšav in spodbud skupnim j
izvoznim in proizvodnim z
programom, določanje, kdo v
je »zaslužil« del dohodka z z
monopolom ali ugodnejšim s
položajem na tržišču, ureja- s
nje števila odhodov Jugoslo- ^
vanov prek državne meje, p
ukrepe za omejevanje ne- r
smotrnih naložb in p°' 2
dobno. v

Ker pa v minulih letih ni- s
smo uspeli preustrojiti go- j,
spodarstva ali postaviti trd- s
nih temeljev zanj, ima nova 
vlada objektivno dosti težji g 
položaj, kot bi ga sicer ime; j. 
la. In povsem novih smeri 
pri uveljavljanju ukrepov in j.
predpisov in da bo torej tre- z
ba kdaj pa kdaj uveljaviti tu- ^
di kak kratkoročen admini- z
strativen ukrep, pa če se no- ^
vi ZIS administrativnemu p
urejanju še tako glasno in ^
javno odreka.

In še nekaj moramo vede- 
ti: naj novi ZIS vlada uspeš- ^ 
no ali neuspešno*, v vsakem s. 
primeru nam bo v nasled- u 
njih letih, glede standarda, 
trda predla. Če bo vlada „
uspešna, bo težko nekaj ča- ►
sa, če ne, pa zelo dolgo. Zato [
ji zanjo vsaj na začetku drži
mo pesti!

Boris Rugelj

ji
S(

Ivo Kuljaj
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Ob novem zakonu za prodajo družbenih stanovanj

RAZPRODAJA
STANOVANJ
^ Podatkom, da smo v minulem srednjeročnem obdobju v 
Pasi republiki kljub številnim zatikanjem vendarle 
*zPolnili srednjeročni načrt zidave stanovanj, še zdaleč 
j16 bi smeli biti zadovoljni. Takšnemu planskemu uspehu 
J® botrovalo predvsem to, da smo stanovanjski srednje
ročni načrt preprosto še »pravočasno« uradno skrčili. 
Ovub temu popravku pa načrta nismo izpolnili tam, kjer 
|c zidava že vrsto let najbolj pereča: v družbenem sek-

Zelo daleč smo namreč od 
Načrtovanega razmerja, po 
Katerem bi morali v minu- 
lem srednjeročnem obdobju 
2Sraditi v Sloveniji 60 od
stotkov družbenih in 40 od
stotkov zasebnih stanovanj.
"o nekaterih izračunih je v 
2adnjih letih kar tričetrt 
Vseh stanovanj pridobljenih 
2 lastnim nakupom ali za
sebno zidavo. Le dvajset od
stotkov je družbenih oziro
ma kadrovskih in le borih 
Pet odstotkov solidarnost
nih stanovanj. Stanovanjska 
hdava se danes pogreza v 
Vse globljo krizo: stanovanj 
sploh ni, posojila spodjeda 
'Nllacija. cene vrtoglavo ra
stejo v astronomske višine.

Ob že tako pičlem deležu 
stanovanj, s katerimi razpo
laga družba, se zato zdi še 
toliko manj sprejemljiv po
jav, do katerega je prišlo v 
Zadnjem času. Gre za razpro
dajo družbenih stanovanj 
2ase5niji0m> kot da bi poza- 
hili, da so tudi stanovanja 
Pomemben del družbenega 
bogastva.

V zadnjih petih letih smo 
tako v Sloveniji razprodali 
več kot dva tisoč družbenih 
stanovanj, in to pod tako 
ugodnimi pogoji, da so si

kupci lahko zadvoljno meli 
roke. Takšne kupčije so se 
še najbolj razcvetele na naši 
obali. Razprodaja je sicer ta 
hip zamrznjena, medtem pa 
v republiki po skrajšanem 
postopku pripravljajo za
kon, ki naj bi urejal pogoje 
za prodajo stanovanj v druž
beni lasti. Le kje so bili od
govorni doslej, da niso pra
vočasno posegli v ta očitno 
povsem nenadzorovan
pojav?

Pogoji za prodajo so bili 
namreč zelo ugodni: glede 
odplačilne dobe (do 25 let) in 
obrestne stopnje (ne manj 
kot 2 odstotka). Zato ni nič 
čudnega, da je prišlo do to
likšnega prelivanja družbe
nih sredstev v zasebne žepe, 
saj so bile cene daleč za de
janskimi vrednostmi.

Inflacija gre na roke kup- 
cemm tudi ki kupnine naj
pogosteje poravnajo z najeti
mi posojili in le v manjšem 
obsegu dodajo lastna sred
stva. S tem pa se še bolj krči
jo sredstva za stanovanjsko 
zidavo in tudi sam obseg 
gradnje družbenih stano
vanj. Po drugi strani pa nam 
propada družbeno - najem
ni sklad zaradi subvencioni
ranja stanarin vsem nosil

cem stanovanjskih pravic, 
ne zgolj tistih, ki so socialno 
ogroženi.

Zato sindikati predlagajo, 
naj bi stanovanja prodajali 
po dejanski prometni vred
nosti in sicer le tista med nji
mi, katerih vzdrževanje bi se 
izkazalo za nadpovprečno 
drago. Denar, ki bi ga tako 
dobili, pa naj bi se stekal le v 
družbeni sklad stanovanj. 
Drugače rečeno, s prodajo 
stanovanja naj bi kupili no
vo družbeno stanovanje.

Skratka, z novim zako
nom o pogojih za prodajo 
stanovanjskih hiš in stano
vanj v družbeni lasti naj bi 
določili pogoje za prodajo 
ter jih prilagodili ciljem na 
stanovanjskem področju. 
Gre namreč za to, da velja 
družbenemu skladu stano
vanj namenjati v prihodnje 
večjo pozornost kot doslej. 
Navsezadnje na stanovanja 
ne moremo gledati le skozi 
ekonomska ampak tudi sko
zi socialna očala. To še zlasti 
prihaja do izraza ob čedalje 
bolj zaostrujočem se vpraša
nju mladih družin, ki se jim 
ravno v njihovem najbolj 
ustvarjalnem času vse bolj 
zapirajo vrata do stanovanj. 
Z razprodajo že tako pičlega 
družbenega sklada družba 
vse bolj izgublja možnost 
posredovanja na tem po
dročju. To pa je močno navz
križ z njenimi prizadevanji, 
da čimblj pritegne ustvarjal
nost mladih k načrtovanju 
njenega razvoja.

Marija Frančeškin

Ekonomisti, priskočite na pomoč

da ne bi dobivau 
dremalo
? Po podatkih beograjskega 
^avoda za raziskovanje tr- 
2lšča le okoli 44,2 odstotka 
Jugoslovanskih izdelkov do- 
Sega na tujem višje cene kot 
Na domačem trgu, kar 34,6 
°dstotka doseženega izvoza 
Pa ne daje pravega gospo
darskega učinka. V letošnjih 
reh mesecih in pol so se na- 

S1 izvozni zaslužki v primer
javi z lanskim letom še malo 
Zrtlanjšali, predvsem zaradi 
Padanja vrednosti dolarja, s 
aterim tuji kupci plačujejo 
.^odstotkov našega konver- 
'bilnega blagovnega izvoza. 
Prašanje je torej, kaj lahko 

Ploh storimo v neprijetnem 
Položaju, ko tuji partnerji 

aš neorganiziran nastop na 
(Ncdnarodnem trgu izkoriš- 
ajo za zniževanje naših iz- 
°znih cen in ko s tekočim 

veviznim prilivom le s teža-
0 odplačujemo obresti za 
olgove do tujine, da razvoj

ih želja gospodarstva in šir- 
j? družbe niti ne omenjamo.

csporno je, da moramo ob- 
oznosti do tujih posojiloda- 
. ev redno poravnavati (la-
1 so anuitete, vključno z re- 

PNogramiranjem dela glavni- 
tce bremeni!0 47 odstotkov 
ckočega konvertibilnega 
Phliva), hkrati pa seveda ne

°remo in ne smemo kar

naprej stopicati na mestu in 
pozabljati na zdrav gospo
darski razvoj. V luči izvoz
nih nalog pa bi to pomenilo, 
da pri vključevanju v med
narodno menjavo dela ne bi 
smeli misliti zgolj na geslo 
»izvoz za vsako ceno«, ker 
nas takšna politika ne bo da
leč pripeljala, ampak bi mo
rali skrbeti za donosnost iz
voza. Z drugimi besedami, 
ni dovolj, če bomo za odpla
čevanje obresti morda v pri
hodnosti namenjali le 25 do 
30 odstotkov tekočega de
viznega priliva, ampak bi 
morali tudi z izvozom 
ustvarjati akumulacijo. Ju
goslovanska izvozna politi
ka bi torej morala poklicati 
na pomoč ekonomiste, ne pa 
da se še naprej zateka k ad
ministrativnim (gasilskim) 
rešitvam, ki nam omogočajo 
zgolj preživetje.

Najbolj kritične točke na
še izvozne strategije bolj ali 
manj poznamo. Naša pre
cejšnja slabost je na primer 
sestava izvoza, saj izvažamo 
kar 52 odstotkov reproduk
cijskega materiala, 17 od
stotkov opreme in 31 odstot
kov potrošnega blaga. Slabo 
za nas je, da približno tretji
no izvoza kupci ne odplaču
jejo v dogovorjenih rokih.

Ekološko vprašanje se vse bolj zaostruje

ČERNOBIL POZ 
K STREZNITVI

§1 m

Lahko rečemo, da po katastrofi v černobilski jedrski 
centrali, doslej najhujši nesreči v zgodovini uporabljanja 
atoma, svet, zlasti pa Evropa ne bo takšen kot doslej, vsaj 
kar zadeva odnos do ekoloških vprašanj. Černobil nas je 
dobesedno pozval k streznitvi, o čemer pričajo številne 
demonstracije po Evropi, med drugim veliki protestni 
shod mladih v Ljubljani. Pri tem pa ni šlo zgolj za odnos 
do jedrske energije, ampak do vsega tistega, kar je človek 
v pehanju za razvojem doslej zanemarjal.

Tudi financiranje izvoza na 
kredit doma slabša gospo
darske razmere, saj zaradi 
dodatnega tiskanja denarja 
ne moremo umiriti inflacij
ske rasti. Skrbi nas lahko tu
di razpad sistema informacij 
o ekonomskih stikih s tuji
no, ki mu na primer v razvi
tih državah namenjajo veli
ko pozornosti in se jim to 
obrestuje. Pri nas pa se tudi 
zaradi neinformiranosti do
gaja, da ene republike in po
krajine izvažajo, druge pa 
iste izdelke uvažajo, vendar 
za deset ali celo štirideset 
odstotkov dražje, (glej Pre
gled, 1/1985).

Če lahko verjamemo ob
ljubam stare in nove vlade, 
bo ekonomska politika po
skušala predvsem z davčno 
politiko doseči prelivanje 
sredstev v korist izvoznega 
gospodarstva. Treba je reči, 
da nas tudi prelivanje pičlih 
sredstev iz enega v drug žep 
ne bo rešilo. Naš ključni pro
blem je, da gospodarstvo ne 
ustvarja dovolj velike aku
mulacije. In dokler bomo za 
izvoženi izdelek dobili manj, 
kot smo vanj vložili, se bo
mo vrteli v začaranem izvoz
nem krogu, kar v tujini do
bro vedo in nas držijo tik 
nad vodno gladino. Umil Lah

Lahko bi celo rekli, da smo 
se pred tem po svoje preob
jedli besedičenja o tem, kako 
zelo je naša narava onesnaže
na. Otipljivih korakov na tem 
področju namreč ni bilo. Šte
vilni predlogi, ki smo jih po
slušali iz dneva v dan o tem, 
kaj vse je bi bilo potrebno sto
riti, da bi živeli v boljšem in 
bolj zdravem okolju, so se 
zdeli kot bob ob steno: da bi 
se izkašljali in - pozabili.

Naredili smo namreč bore 
malo. Čeprav so podatki o 
onesnaženosti okolja, v kate
rem živimo, že malone grozlji
vi. Onesnaženih je denimo kar 
96 odstotkov slovenskih voda. 
Slaba polovica slovenskih 
gozdov izumira zaradi za
strupljenega ozračja, vsako 
sedmo drevo v naših nekoč ta
ko zelenih hostah pa je že da
nes obsojeno na neogibno 
smrt: m mu več pomoči, da bi 
si opomoglo, čeprav bi že jutri 
postavili čistilne filtre pri 
vseh slovenskih termoelek
trarnah, toplarnah in umaza
nih industrijah. Tudi z gozdo
vi v drugih predelih Jugosla
vije ni nič boljše.

Zaostreni odnos 
med tehnologijo in 
ekologijo

V naši družbi so dandanes 
bolj navzoča močna nasprotja 
med stanjem okolja, razvojni
mi hotenji in ekonomskimi 
možnostmi. Odnosi med teh
nologijo in ekologijo so čeda
lje bolj zaostreni. Razvojni na
črti so namreč materialno in 
energetsko preveč agresivni. 
Še popolnoma nejasno je, kdo 
naj pripravlja celovite sanacij
ske programe in dogovore. 
Prostorski načrti so namreč 
na ravni občin in mest po
drobno razčljenjeni, a so še 
zmerom odsev urbanistične 
požrešnosti in neusklajeno 
obdelujejo kakovost okolja in 
življenja v njem.

Metodologija načrtovanja 
na tej ravni še ni dodelana. Na 
vseh ravneh zaostaja razisko
valno delo. Pri tem pa so razi
skave razdrobljene na množi
co nalog, to je, niso osredoto

čene na bistvene sanacijske in 
razvojne naloge. Na ravni re
publike pa sploh se ne premo
remo skupnega projekta za iz
boljšanje človekovega okolja. 
Skratka, psi lajajo, karavana 
gre dalje - takšen je splošni 
vtis, ki se pri vsem tem neneh
no vsiljuje.

Prav tako pa tudi niso uspe
li doseči ravnovesja med do
hodkom in novo ustvarjeno 
vrednostjo. Stroške za varstvo 
okolja namreč po zakonu o 
združenem delu ne štejemo 
med materialne, ampak jih 
pokrivamo iz dohodka. S tem 
pa ohranjamo pri življenju 
številne proizvodne procese, 
ki so ob upoštevanju vseh 
stroškov za varstvo okolja ze
lo nerentabilni.

Vzemimo za primer Sladko
gorsko. Ta tovarna bi s filtri 
na vseh papirnih strojih lahko 
zajela toliko celulozne pulpe, 
da bi bilo čistilno omrežje po
plačano v manj kot treh letih. 
Seveda bi s takšnim ukrepom 
imeli več papirja, hkrati pa bi 
prihranili na milijone kubič
nih metrov lesa, to je prostra
ne gozdove.

Zakon o skupnih 
rešitvah

Zato potrebujemo v Jugo
slaviji zakon o skupnih reši
tvah in merilih varstva okolja, 
s katerim bi uveljavili zahte
vo, da ekonomska politika ni 
mogoča brez ekološke oziro
ma da bi izdali zakon, ki bi 
uveljavil usodno odvisnost 
med ekonomskim razvojem 
in ohranjanjem okolja.

Prav tako bi morali brez od
lašanja ratifrcirati mednarod
no konvencijo o preprečeva
nju prenašanja onesnaženja 
čez meje, sklenjeno leta 1979 v 
okviru Združenih narodov. 
Jugoslavija je namreč ena red
kih evropskih držav, ki te listi
ne še ni ratificirala. S tem pa 
smo si pod noge zmetali.veli
ko polen. Tako tudi nismo 
mogli učinkovito nastopiti 
proti nameram Italijanov, da 
bi v neposredni bližini Trsta 
postavili veliko termoelek
trarno, ki bi s strupi iz svojih 
visokih dimnikov onesnaže

vala naše Primoije in Kras. 
Vsi naši dozdajšnji ugovori šo 
se razblinili v zrak.

Čimprej pa bi morali dopol
niti tudi družbeno načrtova
nje in zagotoviti, da bi pripra
vili regionalne in celovite sa
nacijske programe, za katere 
naj bi združevala sredstva. Le 
tako bo mogoče postopno - in 
sistematično - reševati vpra
šanja okolja. Kot smo že opo
zorili - samo besedičenja ne 
bo ničesar rešilo in kot se ob 
spremenjenem odnosu do te
ga besedičenja vsiljuje, bi ne
katerim ustrezalo, ko bi ostalo 
zgolj pri tem, torej pri donki
hotskem zaletavanju v mline 
na veter.

Odlašanje bi stvari 
le poslabšalo

Najbolj pogosto se pri vsem 
tem pojavlja vprašanje, ali bi 
bilo smotrno začeti čistiti oko
lje ravno v težkih gospodar
skih razmerah. Odgovor je 
preprost: če bomo na tem po
dročju odlašali, bo z vsakim 
dnem samo še slabše. Samo 
pesti lahko še držimo, da ne bi 
prišlo do katastrofe širših raz
sežnosti, kot je bila tista na 
belokranjski Krupi. Kot pravi 
dr. Avguštin Lah, ne bo le 
slabše in dražje, če bomo odla
šali, za marsikoga bo nasploh 
že prepozno ...

Čudimo se lahko, kako da 
nas ne streznijo podatki, da v 
vrsti onesnaženih kotlin na
raščata obolevnost in smrt
nost že do tiste stopnje, pri 
kateri statistika ugotavlja 
skrajševanje življenjske dobe 
za nekaj let. Smo se res že 
sprijaznili s tem, da se spremi
njamo v nekakšne poskusne 
zajce, ki naj bi dokazali, do 
kod sega odpornost človeko
vega organizma? Zato ni od
več ponoviti, da pomeni skrb 
za varstvo okolja tudi skrb za 
zdravje ljudi, da ne omenjamo 
prizadevanj za boljše gospo
darjenje.

Zato je imperativ današnje
ga časa sodobna, čistejša teh
nologija, ki je sicer naložbeno 
in kadrovsko zahtevnejša, za
to pa zagotavlja varnejše oko
lje, večjo storilnost, boljšo ka
kovost izdelkov in tudi večji 
dohodek. Boj za čisto okolje 
skriva v sebi vse to novo mi
selnost, novo vedenje, novo 
tehnologijo in nov razvoj. In 
to naj bi bil tisti najbolj korist
ni nauk, ki bi ga morali poteg
niti iz černobilske more.

M. F.
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Trnovo se seli v Črnuče

MEŠETARJENJE S CENO 
STANOVANJ SE 
NADALJUJE

pogodba, kije pravnomočno 
sklenjena, velja. Vidite, v 
kakšen absurd so nas spra
vili!«

Pripombe so kar deževale, 
tako po zadrugi kot po izva
jalcu. Kakšno gospodarje
nje pa je to, da so se spraše
vali, če mi sovlagamo, pa 
ne pridejo skozi za manj 
kot 160 tisočakov za me
ter?! ZIL Gradisova stano
vanja prodaja za 145 tisoč 
dinarjev, na ključ, so poma
hali s kupoprodajno pogod
bo. SCT sili z naj višjo možno 
ceno v zadružni gradnji, ne
smisel! Drži se pač načela

Edina možna 
nepravična cena?

Slišali smo nekaj o zako- I 
nodaji, nekaj o merilih pa P 
pravilnikih, metodolog1' | 
jah... Tudi SCT se ne strinja 
s tem, kar zdaj velja, toda to 
da je, žal, edino, kar velja. P° 
tem so prišli do svoje cene- i

»Priznam zmedo, a izva- 4 
jalec ni kriv. Ne trdimo, da 
je cena prava, pravična. A 
zračunana je po metodolo
giji, ki edina velja.«

Tudi Potočnikova je poto
žila čez nered, ki se na tem ^ 
področju vleče že od loto

Od trnovske stanovanjske packarije še ni preteklo dosti 
vode. Kljub temu kaže, da je njen nauk že povsem zbledel. 
Vsaj za najodgovornejše pri stanovanjski gradnji. Na 
srečo pa te šole niso pozabili kupci stanovanj. Naučili so 
se pregovora »Pomagaj si sam in bog ti bo pomagal«. Le 
kratka osvežitev spomina - ZIL in SCT sta kupcem sta
novanj v Trnovem zaračunala preveč. Ker ni odtehtal 
noben pameten dokaz, so s pomočjo tiska zagnali halo, 
zganila se je politika in izvajalec ter prodajalec sta 
morala popustiti pred združenim pritiskom. Kupci so se 
vselili v bistveno cenejša stanovanja.

Takrat smo upali (saj smo 
verjeli zagotovilom z najviš
jih mest), da je ho-ruk stano
vanjske politike konec. Mi
slili smo, da za pošten odnos 
in za pošteno ceno ne bo ni
komur več treba takorekoč 
na cesto. Premlevanja o po
litični škodi, ki jo je povzro
čila trnovska afera, o tragič
nosti nuje samoorganizira
nja, o nemoči posameznika, 
ki v naši družbi ne sme biti 
več nezaščitena divjad... 
Mar se bomo res morali kar 
naprej sramovati svoje naiv
nosti, ko znova in znova na
sedamo zagotovilom, da bo
mo zdaj čisto zares zaživeli v 
urejeni družbi?!

Trnovska nečednost se na
mreč ponavlja. Sicer v razli
kah pri tančinah, bistvo pa 
ostaja isto. Zdaj so zahrume
li soinvestitorji stanovanj v 
Črnuški gmajni. Najprej so 
poskusili po normalni poti, 
potem pa se razočarani obr
nili - kam drugam kot na 
novinarje. Ko so nas obiska
li, so sklicali kar majhno ti
skovno konferenco. Žalost
no, toda očitno se vse več 
ljudi zaveda, da je pot brez 
pritiska javnosti več kot tr
nova. Takole so zarobantili: 
%»Smo soinvestitorji in 

hkrati člani zadruge SCT. 
Slovenija ceste tehnika pa 
je tudi izvajalec del na ob
jektu B 31-33, kamor naj bi 
se vselili 21. maja. Pa se ne 
bomo, ker graditelj zamuja 
in ker se spet ponavlja kri
vica s ceno!«

Privid zadruge
Svoje pripombe so najprej 

strnili: »Zadružna samou
prava sploh ne deluje, roke 
začetka gradnje in prekini
tve del so sprejemali brez 
našega soglasja in celo brez 
tehtnega vzroka, pri ceni so 
spet ubrali svojo politiko.«

Pojdimo lepo po vrsti. Za
družniki so dajali pobude, 
kako naj zadruga deluje. 
Ostale so brez odmeva. Vse 
zahteve, naj jih kot zadružni
ke organizirajo, so padle v 
vodo. Zadruga soinvesti
torjev še zbrala ni, ni jih 
obveščala, kaj šele, da bi 
jim omogočila soodločanje. 
Niso vedeli, kaj se na objek
tu dogaja, kako naj bi po
tem imeli vpliv na potek 
del ali celo na ceno?!

Januarja letos so le izsilili 
sestanek in organizirali za
časni hišni svet. Pozno, toda 
tem bolj temeljito se je lotil 
dela, se dokopal do vrste 
vprašanj - ta pa so pravilo
ma ostajala brez odgovora. 
Vprašanja smo slišali tudi 
mi:

»Na začetku lanskega leta 
smo s stanovanjsko zadrugo 
SCT sklenili pogodbo o 
združevanju sredstev za pri
dobitev stanovanj. Kot soin

vestitorji smo vlagali sred
stva v višini in času, kot do
loča pogodba. SCT naj bi po 
investicijskem programu z 
gradnjo začel graditi 1. 3. 
1985 in končal 1. 3. 1986. Že 
to je samovoljen podaljšek, 
saj metodologija za tak ob
jekt določa največ deset me
secev.

Samovolja izvajalca
Oktobra lani so nam poslali 
dopis, da se je začetek zavle
kel in da bo tudi konec grad
nje v zamudi za mesec dni. 
Pozimi pa so dela sploh za
stala in objekt je stal delno 
nepokrit. Slišali smo še, da 
je izračun končne cene že v 
postopku, potem pa o ceni 
ni bilo nobenega glasu več. 
Tudi ko se je bližal rok zanjo 
celo po zamudi, je bilo vse 
tiho. Nekako smo si le izbo
rili nekaj gradiva, iz katere
ga pa ni moč sklepati, da bi 
bila prekinitev del in zamu
da opravičena. Predpisi do
ločajo, da mora biti končna 
cena oblikovana najmanj 
dva meseca pred rokom 
konca gradnje. Nič od tega.

Potem se je rok še prema
knil na 21. maj, izvajalec pa 
je vse zamude seveda preva
lil na naša pleča. Soinvesti- 
torstvo je samovoljno spre
menil v čisti kupoprodajni 
odnos.«

Rekli smo že, ponovila se 
je trnovska šola. Prizadeti so 
se organizirali sami. V svojih 
vrstah so našli ljudi, sposob
ne in pripravljene za delo, ki 
ga niso znali ali hoteli opra
viti pristojni. Ugotovili so, 
da zadruga ni pravočasno 
plačevala sredstev investi
torju in zamudne obresti so 
padle nanje. Tudi na vse, ki 
so se točno držali pogodbe. 
Samo to je kvadratni meter 
podražilo za 4.300 dinarjev.

Zavedeni
sovlagatelji

Potem so se poglobili v ce
no. Po investicijskem pro
gramu je bila izhodiščna 
gradbeno proizvodna cena 
63.543 dinarjev za kvadrat
ni meter. Ko so aprila lani 
začeli gradnjo, je že zrasla 
na 91.399 dinarjev - čeprav 
izhodiščne cene za nazaj 
nihče ne sme spreminjati! 
Zdaj so na SCT inženiringu, 
izračunali končno ceno 
159.296 dinarjev za kvadrat
ni meter.

Začasni hišni svet je našel 
izvedence, ki se spoznajo na 
veljavna merila, indekse in 
metodologije. Začuda so po 
treh različnih poteh prišli do 
močno podobne cene od 115 
do 120 tisoč dinarjev. Tudi 
ko so ceno, ki naj bi jo kot 
soinvestitorji plačali, pri
merjali s ceno, po kateri dru
gi izvajalci zdaj prodajajo

Pri nas so se zbrali člani začasnega hišnega sveta objekta B 31-33 v Črnuški gmajni, 
sovlagatelji in člani zadruge SCT, ki seje očitno prelevila v eno od oblik za prodajo 
stanovanj. Tej obliki bi najraje nadeli vzdevek, kakršnega papir ne prenese. Zakaj 
lepšega ne zasluži, je pojasnil predstavnik SCT: »Lani je skupščina stanovanjske 
skupnosti sprejela pravilnik o cenah stanovanj. Posledica Trnovega so merila za 
gradnjo, začeto leta 1985. Sprejel jih je ljubljanski izvršni svet. Sporni pravilnik je 
usklajen z zakonom o cenah in preimenovan v merila. Sprejeli so jih letos in veljajo 
za gradnje, začete v lanskem letu. Potem so jih obdelali na republiškem komiteju za 
trg in splošne gospodarske zadeve, skupaj s strokovnimi službami stanovanjske 
skupnosti. Objavili jih niso, poslali pa so jih izvajalcem. SCT se drži teh edino 
veljavnih začasnih meril, ki ne delajo razlike med investitorji, soinvestitorji in 
drugimi oblikami. Mi se z njimi ne strinjamo, priznam zmedo, toda izvajalec ni 
kriv.« Toliko za to, da boste razumeli, zakaj so obrazi na sliki tako mrki.

stanovanja na ključ, so ugo
tovili isto - da so potegnili 
najkrajšo.

»Toda kdo bo poslušal ar
gumente, pa naj so še tako 
tehtni?! Obrnili smo se na 
družbenega pravobranilca 
samoupravljanja, na samou
pravno stanovanjsko skup
nost, na komite za cene in 
kaj vemo na koga vse ne. S 
pogodbo so nas zavedli, svo
je funkcije so prenesli na 
ZIL, kar spet podraži vse 
skupaj, v objektu smo našli 
stanovanja železniškega go
spodarstva in RSNZ, ki

sploh niso soinvestitorji. 
Statut zadruge je zgolj papir, 
zavedeni smo bili pri obre
stih, pri rokih, zapeljali so 
nas v nezakonite pogodbe...

Nezakonite 
pogodbe...

Glejte, 1. 1. 1985 je začel 
veljati zakon o družbenem 
nadzoru nad cenami, ki 
predvideva le kupoprodajni 
odnos in fiksno ceno. Po
godbe so nam ponudili poz
neje in podpisali smo po
temtakem nezakonito. Toda

»navij ceno, sovlagatelj pa 
naj jo zbija - če more«. Res 
živimo v času neusklajenih 
zakonov in meril, toda nekaj 
smo le skupaj podpisali in 
zakgj bi moralo prav vse pa
sti ravno po nas. Mi smo bili 
solidarni in smo plačevali 
sproti. Zakaj moramo biti 
zato kaznovani!

Iz SCT sta te bridke poži
rala Floijana Potočnik in 
Mitja Pregelj. Slednji sije za 
uvod privoščil črn cinizem:

»Vsak, ki pade v nakup 
stanovanja, se zave, v kaj je 
padel - čez čas.

1981 in tepe vso Ljubljano. 
Cena je takšna, kot je, in za
druga da si ne more izmislit' 
drugačne.

S takšnimi odgovori seve
da nismo bili zadovoljni- 
Kupci sovlagatelji seveda še 
manj. Ostali so brez odgovo
ra, zakaj so spremenili izho
diščno ceno za nazaj, kar se 
kljub zmedi ne sme početi. 
Nihče jim ni pojasnil, kako 
na ceno vplivajo stanovanja 
ŽG in RSNZ, dobljena po 
drugem načelu. Nič ni bilo 
rečenega o pogodbi, ki so se 
je sovlagatelji držali, izvaja
lec pa ne. V njej sta se obe 
strani zavezali, da bosta spo
štovali investicijski pr°' 
gram, v aktih zadruge je za
veza, da bo cilj kar se da go
spodama in cenena grad
nja ... Skratka, spet smo bi
li priča položaju, ko in>a 
nekdo na svoji strani pravi; 
co načel in številk, drug* 
pa... Saj res, kaj ima na 
svoji strani drugi?

Ciril Brajer
Slika: Andrej Agnič
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NASTANITVENI CENTER 
SRAMOTNI STEBER 
LJUBLJANE

Sem stanovalec Nastanitve
nega centra v Ljubljani že vse 
od njegove ustanovitve. Na za
četku so nam veliko obljubljam, 
od kakovostnih storitev, higi
ene pa vse do telefonov v sobah, 
skupnih barvnih televizorjev, 
•skupnih kuhinj, restavracije in 
bifeja, pralnice... Od vsega tega 
so ostale samopoveshza otroke. 
Uspelo jim je celo, da so nam 
izključili vse grelce v kopalni
cah, zaprli restavracijo in bife. 
Redno pa večkrat na leto dvigu
jejo stanarino, nazadnje celo za 
103 odstotke.

Vendar me vse to še ne priza
dene toliko, kar vem, da cene 
divjajo in da jim je težko stopiti 
na prste. Bolj me boli nekaj dru

gega. Pristojni v Nastanitvenem 
centru imajo tako imenovani 
ključ »D«, s katerim odpirajo 
vse sobe. Tako se zgodi, če delaš 
v tretji izmeni in spiš podnevi, 
da ti v tem času odpirajo sobo in 
vstopajo brez trkanja, kot nasil
neži, in se niti ne opravičijo, če 
te zbude. Nihče ne ve, kdaj mu 
bodo vdrli v sobo, ne da bi se 
najavili, nihče se v njej ne more 
sprostiti kot v svojem stanova
nju. Bilo je tudi več neprijetnih 
prizorov...

Nekako pred dvema mesece
ma sem opazil, da mi je z mize 
zmanjkala skodelica za kavo. 
Prepričan sem, da je bila tam in 
da je izginila. Sostanovalci so

me obvestili, da so tudi pri njih 
iskali inventar, ki naj bi bil last 
Nastanitvenega centra. Moje 
skodelice so sicer podobne ti
stim v Nastanitvenem centru, 
vendar niso enake. Prepričan pa 
sem, da jih ne bi smeli brez mo
je vednosti odnašati iz moje so
be in da bi morali to drugače 
reševati. Zdaj sem v njihovih 
očeh tat, ker naj bi si prisvojil 
inventar Nastanitvenega centra, 
medtem ko so oni pošteni, ker 
so med mojo odsotnostjo pobra
li iz sobe vse za kar so mislili, da 
je njihovo.

Zakaj toliko besed o tej sko
delici? Mislim, da gre za načelo. 
Prepričan sem tudi, da s stano

valci ne bi smeli tako ravnati, 
kajti nihče me ne vpraša, če 
imam za hrano, temveč mi v do
mu takoj odtrgajo od plače i" 
vzamejo sovje, meni pa ostane 
kar ostane. Potem pa mi vderejo 
še v sobo in me okradejo, natč 
pa obtožijo, da sem tat. Ko sem 
se o tem pogovarjal z vodjo Na
stanitvenega centra, mi je oblju
bil, da mi bodo skodelico vrnili; 
vendar je doslej še niso. Vsi 
molčijo, zato javno sprašujem, 
kako je mogoče, da se kaj take
ga dogaja. Kdo ljudem v Nasta
nitvenem centru vse to dovolju
je? Kaj res ni nikogar, ki bi nas 
stanovalce zaščitil. Nastanitveni 
center je bil postavljen za delav
ce z delavskim denarjem, tam 
pa je zdaj najmanj prav delav
cev. V centru ne izbirajo sred
stev, ko nas je potrebno izseliti- 
Zakaj?

Zato se obračam na sindikat 
in druge, ki morajo ščititi delav
ce pred nepravilnostmi. Rad bi, 
da bi prišli v Nastanitveni cen
ter, in se pogovorili s stanovalci- 
Zaščititi bi nas morali pred izsi; 
Ijevanjem uprave. Obenem bi 
želel, da bi se nam izboljšale živ
ljenjske razmere..

Imširovč Rešid-Beno
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Intervju

Dr. DUŠAN KODEK: TUDI 
AMERIKA IMA SVOJO 
IDEOLOGIJO - USPEH
Dr. Kodek, vi ste, lahko bi 

rekli, dodobra spoznali 
ameriško akademsko at
mosfero, raziskovali ste in 
Predavali na univerzi Prin- 
Ceton. Kaj je med bivanjem 
v Ameriki na vas naredilo 
Pajmočnejši vtis?

Bistvena razlika, ki jo člo- 
občuti, je odnos do dela. 

Bili so dnevi - to je obdobje, 
ko študentje oddajajo svoje 
haloge - ko so bili hodniki 
2^ Polnoči polni študentov, 
ii so^sedeli ob terminalnih, 
Papolnili knjižnico. Štu
dentje tudi delajo bistveno 
ypč samostojno kot pri nas. 
ram ni vaj, kakršne imamo 
Pri nas, ko vsi študentje pod 
'jodstvom asistenta nekaj 
delajo, ampak vsak študent 
dobi svojo nalogo, ki jo ob
deluje samostojno pod vod- 
stvom profesorja.

Tako je na univerzi, odnos 
do dela izven univerze pa 
Sem poznal, ko sem sodelo
val z neko mlado konsul- 
tantsko firmo. V njej delovni 
cas za inženirje ali tiste s še 
višjo izobrazbo, ki hočejo 
Jjekaj doseči, ni predpisan. 
Toda to ne pomeni, da dela
jo manj. Nasprotno, večina 
Th dela deset, dvanajst ur na 
dan, pa še v soboto in nede
lo. Kako ti ljudje delajo!

Čemu pripisujete takšno 
Voljo do dela oziroma štu
dija?

Tekmovalnemu duhu. 
pirogi pravijo, da Amerika 
dima svoje ideologije, a jo 
dha. Njihova ideologija se 
phenuje uspeh. Tega se uči
lo od majhnega. V Princeto- 
do je na primer veliko boga- 
dh družin, toda otroci v teh 
družinah ne dobijo od star- 
Sev denarja v dar, morajo si 
§a sami zaslužiti. Raznašajo 
cpsopise, mleko, prodajajo 
Pizze. Tako se učijo, da si 
m°raš denar zaslužiti sam, 
da moraš uspeti.

Ta duh se kaže tudi na uni- 
Verzi. Izpiti potekajo tako, 
da so študentje samo v pre
davalnici, brez nadzorstva.
Ih vendar nihče ne prepisu-
Id' ker prepisovanje velja za 
^okaj grdega. Študent, ki 
Popisuje, postane črna ova- 
Ca> izgubi ugled. Obstaja se- 
Veda tudi predpis in imajo 
stroge kazni za prepisova- 
dJe. toda pomembnejša je 
JPoralna obsodba. Edvvardu 
^®hnedyju še zdaj, po 30 le- 
m, očitajo, da je na Harvar- 
au prepisoval.

Ih kaj se zgodi s tistim, ki 
ne uspe?

Kdor ne dela dobro, odpa- 
, e- Spominjam se primera iz 
onsultantske firme. Tu je 
elal neki inženir Louis. V 

Petek sva se zmenila, da mu 
°m v ponedeljek nekaj 

‘2r°čil, pa ga ni bilo. Mislil 
si, bolan je. Ko sem spet 

Prišel čez nekaj dni, ga še 
®dno ni bilo. Vprašal sem, 

je. Ga ni več, so mi odgo- 
arili. In v petek, ko sem se 
adnjič pogovarjal z njim, še 
'vedel, da bo čez nekaj ur 

^Puščen.
Kologa na Princetonu, go- 

.mjoči profesor Jacobo Val- 

.es iz Španije, je značilnosti 
fherike takole izrazil: Ame- 

J5a je odlična, če je človek 
‘ad, zdrav in sposoben. Če

le eden od teh pogojev ni 
izpolnjen, ni dobro.

Če hočeš uspeti, moraš te
mu podrediti vse življenje. 
To pa, med drugim, pomeni, 
da si privoščiš le malo dopu
sta. Američani imajo v go
spodarstvu povprečno le 
dva tedna dopusta na leto.

Kako pa univerza lahko 
zagotavlja tako. kvaliteto?

Eden od mehanizmov je 
restriktivnost pri vpisu. V 
šolskem letu 1984/85 so na 
primer od 17 prijavljenih 
sprejeli enega. Toda skoraj 
vsakdo, ki ga sprejmejo, do
bi štipendijo. To je po
membno, ker je univerza ze
lo draga. Že vpis je torej ga
rancija bodoče kvalitete. Za 
diplomante pa se podjetja 
skoraj stepejo. Na oglasnih 
deskah visi polno pozivov 
različnih podjetij, ki vabijo 
diplomante na pogovor s 
prestavniki teh podjetij.

Nadaljnji pogoj za kvalite
to je primerno razmerje med 
profesorji in študenti. Prin- 
cetonska univerza je po šte
vilu študentov veliko manj
ša od ljubljanske (ima pri
bližno 4400 dodiplomskih 
študentov), po številu profe
sorjev pa je večja. Razmerje 
med profesorji in študenti je 
nekako 4:1, torej en profesor 
na štiri študente. Ker vaje 
niso take kot pri nas, asi
stentov ne poznajo. Zelo ve
liko pa imajo demonstrator
jev, ki so običajno podi
plomski študenti.

Kakšne pa so obveznosti 
študentov?

Študentje imajo približno 
toliko predavanj kot pri nas, 
to je štiri strokovne predme
te na semester. Toda ob stro
kovnih predmetih imajo pri 
nas študentje še več obvez
nih socioloških in politolo
ških predmetov, česar tam 
ni. V strokovnem pogledu 
pa študentje tu in tam spoz
navajo približno enako 
snov. To je tudi razumljivo, 
ker so naši predmetniki se
stavljeni več ali manj po 
ameriškem vzoru, kot prak
tično povsod po svetu.

Kaj bi pa pokazala pri
merjava znanja naših in 
njihovih študentov?

Če primerjam naše in nji
hove najboljše študente je 
razlika razmeroma majhna. 
Toda če primerjam povpreč
je, je razlika velika, v našo 
škodo. Prav pri povprečju se 
kaže pomen restriktivnega 
vpisa in samostojnega dela. 
Pri nas skoraj noben štu
dent ne išče sam literature. 
Morda jih to počne 5 odstot
kov, čeprav bi profesorji lah
ko dali napotke vsem. Štu
dentje gredo pri nas v pov
prečju na minimum.

Učijo se celo samo izpitne 
naloge, danes pa se seveda 
znanje tako spreminja, da 
zapiski ne zadoščajo. Štu
dentje bi se morali učiti iz 
širše literature.

Zdi se mi tudi, daje raven 
študija na primer od časov, 
ko sem jaz študiral, bistveno 
padla. Naši izpiti so, čeprav 
gre za isto snov, bistveno 
lažji. Seveda pa so tudi v 
Ameriki univerze, kjer so bi
stveno nižja merila, nekate
re vam pošljejo diplomo kar

Dr. Dušan Kodek je leta 1978 prvič odšel raziskovat na 
Univerzo Princeton v ZDA. Tu je ostal eno šolsko leto. 
Delovni pogoji, ki mu ga je nudilo novo okolje, so ga 
odslej že večkrat privabili nazaj. Če je le mogoče, se 
dr. Kodek enkrat letno oglasi v Princetonu. Je član 
uglednega združenja elektroinženirjev — IEEE, je toč
neje povedano njegov »starejši« član, ki jih je iz Jugo
slavije le nekaj. V teh letih je objavil osem člankov v 
prestižnih strokovnih revijah, ki jih za več področij 
izdaja IEEE. Je tudi zunanji urednik pri treh revijah 
IEEE, ki mu letno pošljejo okoli 15 člankov v recen
zijo. Leta 1983 je dr. Kodek prejel nagrado Kidričevega 
sklada.

predmetov, kar je manj pov
prečje fakultete, ker drugi 
učijo še več predmetov. Te 
pretirane obremenitve so 
postavili normativi izobraže
valne skupnosti. Slepimo se, 
če mislimo, da je mogoče 
dobro delati pod temi po
goji.

Omenil bi rad, da so tudi v 
Ameriki univerze, kjer pro
fesorji učijo toliko kot pri 
nas ali celo več. Vendar so to 
drugo ali tretjerazredne šole, 
na katerih ni raziskovalnega 
dela.

Ali imajo profesorji tudi 
reelekcijo?

Ko nekdo postane preda
vatelj, na začetku kariere, 
dobi pogodbo za eno ali dve 
leti. To nato podaljšajo en-- 
krat ali dvakrat, potem mu 
pa, če ugotovijo, daje prime
ren, dajo takoimenovni te- 
nure. To se zgodi nekje pri 
tridesetih, morda malo kas
neje. Tenure praktično po
meni, da ga ne morejo več 
odpustiti, s čimer je zaščite
na samostojnost profesor
jev. Seveda pa obstajajo dru
ge oblike pritiska na profe
sorja, če ne zadovoljuje stro
kovnih kriterijev.

po pošti. Toda vsaka univer
za je ocenjena po tem, kako 
jo industrija in sploh družba 
vrednoti, išče in zaposluje 
diplomante posameznih 
univerz.

Pri nas pa takšnih meril 
ni. Naši uporabniki v fakul
tetnem svetu naj bi izšolali 
več diplomantov. Naša fa
kulteta je b^la narejena za 
letni vpis približno 250 štu
dentov, sedaj pa samo red
nih vpisujemo čez 700. Saj bi 
jih lahko vpisali 1500! Toda 
kakšno korist bi imela indu
strija in sploh družba, od di
plom, ki bi jih razvodenili. 
Ce pa ni ustreznega razmer
ja med predavatelji in štu
denti, če ni pogojev za delo, 
tudi ni mogoče zagotoviti 
kvalitete.
Če pogledamo podatke o 
strukturi zaposlenih in če 
primerjamb trende po sve
tu, se zahteva industrije po 
večjemu številu strokovnih 
kadrov zdi upravičena. Mar 
ne To je res. Če želimo 
zmanjšati zaostanek za raz
vitim svetom, bi gotovo po
trebovali več inženirjev. To
da če bi želeli uresničiti ta 
cilj, bi morali investirati v 
■učitelje in opremo.

Na Princetonu vpišejo let
no na elektrotehniko in ra
čunalništvo manj kot 150 
študentov, pri nas pa preko 
700. Na samem oddelku 
imajo na voljo pet VAX-ov 
in številne laboratorije z 
osebnimi računalniki in dru
go opremo. Polovica jih je 
nezasedenih, razen v špicah. 
Pa tudi univerzitetni račun

ski center je večji od našega. 
Na enega študenta pride, 
ocenjujem, 20-30 krat toliko 
opreme kot pri nas. Smisel 
bogatejše opreme pa je v 
tem, da imajo študentje 
možnost za samostojno delo 
na opremi, ne pa da se zač
nejo učiti šele, ko pridejo v 
industrijo.

Druga stvar je literatura. 
Mi od leta 1981 skoraj ne do
bivamo več tuje literature. 
Pa tudi študijski pogoji. Če 
bi vsi ljubljanski študentje 
hkrati odšli v različne knjiž
nice v Ljubljani, bi jih mora
lo gotovo sedeti po 15 na 
enem stolu. V Princetonu pa 
je v knjižnicah več stolov 
kot vseh študentov skupaj. 
Študentje višjih letnikov 
imajo celo svoje študijske 
sobice ob knjižnicah. Imajo 
svoje ključe, da lahko pride
jo po knjige tudi izven de
lovnega časa.

Poglejmo sedaj še drugi 
pogoj, ki ste ga omenili, to 
je predavatelje. Kaj pome
ni biti profesor na univerzi 
v Princetonu?

Ker je razmerje med pre
davatelji in študenti čisto 
drugačno, ima profesor bi
stveno manj pedagoških ob
veznosti. Profesor uči obi
čajno dva predmeta, največ 
tri. Menijo pač, daje nemo
goče, da bi nekdo predaval 
več predmetov, saj ne more 
toliko znati. Njegova obvez
nost pa je predvsem veliko 
strokovno delati in veliko 
objavljati.

Sam pa na primer v letoš
njem šolskem letu učim šest

Kakšni pa so dohodki 
profoserjev?

Profesorji dobijo relativno 
visok dohodek, ki je danes 
praktično izenačen z dohod
ki ekvivalentnih strokovnja
kov v gospodarstvu - včasih 
je bila namreč razlika večja.

Ali to pomeni, da profe
sorji v Ameriki niso prisi
ljeni v nekakšno obliko 
»svobodne menjave dela« z 
gospodarstvom, da bi si za
gotovili primeren do
hodek?

Če želijo, si lahko svoje 
dohodke še izboljšajo s so
delovanjem z zunanjimi in
stitucijami in gospodar
stvom, vendar je to njihova 
zasebna stvar - če to ne gre v 
škodo njihovim obvezno
stim na univerzi. Velja pa, 
da niso prisiljeni iskati zuna
nje delo in da lahko tudi 
brez tega lepo živijo.

Prek univerze pa sodeluje
jo z zunanjimi institucijami, 
ko gre za vključevanje v pro
jekte Nacionalnega sklada 
za znanost (ki je ekvivalent 
naše raziskovalne skupno
sti) ali projekte drugih skla
dov, ki financirajo razi
skave.

Za te sklade profesorji ve
likokrat raziskujejo v svojih 
trimesečnih poletnih počit
nicah. Raven teh raziskav pa 
je seveda čisto nekaj druge
ga kot to, kar mi delamo pri 
svojem sodelovanju z indu
strijo, ko gre mariskdaj za 
obrtniško delo.

Za takšno delo morajo 
najbrž biti izpolnjeni šte
vilni pogoji. Nam lahko

opišete delovne pogoje v 
Ameriki?

Mislim, da je za Američa
ne najbolj značilno to, da po
skušajo delati čim bolj eno
stavno, čim manj formalno. 
Po telefonu, brez papirja in 
podpisa, je mogoče urediti 
marsikaj. Vidiš reklamo na 
neki čip, dvigneš telefon in 
jih naročiš, recimo, pet. Ko 
sem to prvič storil za konsul- 
tantsko firmo, sem kot po
poln naivnež vprašal, kako 
naj jim plačam. Odgovorili 
so mi, naj ne skrbim, jih 
bom pač plačal, ko jih bom 
dobil... Čipi pridejo čez dva 
dni. In jih plačaš. Lahko pa 
jih tudi ne, ni formalnih ob
veznosti. Vse gradi na za
upanju. Če pa blaga ne pla
čaš, drugič komponent ne 
boš dobil. Kaznovan boš ti, 
ker ne boš mogel delati.

Ob tem se spomnim, kako 
smo mi nekoč v Ljubljani 
uvažali neke komponente. 
Dobili smo jih šele čez eno 
leto, ko smo že pozabili, za
kaj smo jih naročili. Saj ve
ste, kako pri nas strokovnja
ki in študentje nabavljajo 
elektronski material. Hodijo 
v tujino, vsaka malenkost 
zahteva posebno prizadev
nost. To nam zelo otežuje 
delo.

Pa ne le to. Med zadnjim 
obiskom sem si na primer 
nakupil veliko strokovnih 
knjig in si jih poslal po pošti. 
Kakšne težave sem imel, da 
sem jih lahko dvignil na ca
rini.

Očitno Američane pred
vsem zanima učinkovitost?

Da. V Ameriki sem naza- 
dje bil marca letos. Imam 
prijatelja po rodu iz Zagre
ba, ki je več let delal za RČA, 
sedaj pa je ustanovil svojo 
podjetje za proizvodnjo op- 
toelektronskih čipov. Razla
gal mi je, kako je potreboval 
neko posebno zmes plinov. 
V krogu 30 kilometrov je pet 
podjetij, ki se tepejo, katero- 
mu bo dobavljalo plin. Če bi 
bil v Zahodni Evropi, bi to 
trajalo najmanj tri mesece, 
pri nas seveda še veliko več. 
Tam plin dobi najkasneje v 
enem tednu. V kako ugod
nejših pogojih posluje to po
djetje, kot če bi poslovalo v 
Evropi!

Ameriški pogoji za delo v 
vas vzbujajo nostalgijo...

Da, odkar sem bil tisto le
to v šolskem letu 1978/79 pr
vič v Princetonu poskušam 
vsako leto priti tja, da bi 
ohranil stik. To ponavadi 
povežem z udeleženo na 
kongresih IEEE. V letu 
1981/82 pa sem preživel še 
eno leto v Princetonu. Ko 
sem prvič prišel v Prince
ton, sem delal predvsem na 
univerzi in malo pri konsul- 
tantski firmi, drugič paje bi
lo nasprotno, predvsem sem 
dalal za konsultantsko firmo 
kot direktor za laboratorij
ske sisteme. Toda s potova
nji je problem v tem, da mo
ram kljub temu, da gre za 
strokovno delo, vse potne 
stroške kriti sam, zato bi že
lel razviti sodelovanje »od 
daleč«.

Iz revije za razvoj RR
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■ezatajilo
Pocenitev nafte je še 

vedno tema dneva v gospo
darskih rubrikah svetovne
ga časopisja, ki se predv
sem sprašuje, kdo bo imel 
od tako imenovanega tret
jega naftnega šoka največ 
koristi. Ugotovitev večine 
komentatorjev je, daje ce
nejša nafta sestavni del pa
danja cen surovin na sve
tovnem trgu in da spet pri
haja do prelivanja naftnega 
dohodka v korist razvitih 
idržav. Toda poznavalci 
mednarodnih gospodar
skih gibanj se s to posplo
šeno oceno ne zadovoljuje
jo in hkrati opozarjajo, da 
so spremembe na naftnem 
trgu veliko bolj zapletene 
kot na prvi pogled in da bi 
nadaljnje nenadzarovano 
zniževanje cen nafte uteg
nilo slabo vplivati na sve
tovno gospodarsko rast. 
Dejstvo je namreč, da so se 
nerazviti zaradi padanja 
cen nafte in drugih strate
ško pomembnih surovin 
(cink, kavčuk, nikelj, mo
ka, koruza, itd.) znašle v 
neprijetnem položaju in da 
se je skupni izvoz dežel v 
razvoju lani zmanjšal v pri
merjavi z letom prej za pet 
odstotkov, izvoz dežel v 
razvoju, uvoznic nafte pa 
za desetino.

S padanjem kupne moči 
so se nerazviti znašli v pri
mežu še večje zadolženosti 
do tujine. Po podatkih Sve
tovne banke so se zunanji 
dolgovi dežel v razvoju po
večali v zadnjih štirih letih 
od 803 do 1010 milijard do
larjev (za 24,8 odstotka). 
Samo lani je »odteklo« iz 
dežel v razvoju okoli pe
tindvajset milijard dolarjev 
več kapitala kot pa so le-te 
dobile novih posojil.

Kljub cenejši nafti, ki bo 
ugodno vplivala na gospo
darsko konjunkturo v in
dustrijsko razvitih drža
vah, so torej le-te zaskrblje
ne nad poslabšanjem polo
žaja nerazvitih držav v sve
tovni trgovini. Zavedajo se 
namreč odvisnosti svetov
nega gospodarskega razvo
ja in pomena kupne moči 
nerazvitih za rast povpra
ševanja v svetovnih eko
nomskih okvirih. Morda je 
še pomembnejše spozna
nje, da cenejša nafta resda 
znižuje proizvodne stroške 
in povečuje konkurenčno 
sposobnost razvitih tržnih 
gospodarstev, vendar tudi 
zmanjšuje naložbe v indu
striji nafte in povečuje ne
zaposlenost.

Naftni koncerni v svetu 
so se seveda na mednarod
na gospodarska gibanja že 
odzivali. Zmanjšali so na
ložbe in omejili raziskave 
novih nahajališč nafte. Z 
likvidnimi sredstvi naku
pujejo delnice in razvijajo 
perspektivne industrijske 
panoge.

Iz tega, kar ti po svetu 
počno in kako so se razvite 
države odzvale na poceni
tev nafte, bi se verjetno 
lahko tudi Jugoslovani kaj 
naučili. A nas vse skupaj 
ne zanima preveč. (Pre)šte- 
vilne rafinerije še vedno 
obratujejo z obratno manj
šo zmogljivostjo kot v sve
tu, ob cenejši nafti v gospo
darstvu ne razmišljajo kaj 
dosti o zmanjševanju pora
be energije (mazuta) na 
enoto proizvoda, ekonom
ska politika pa vidi le 
ugodne učinke cenejše naf
te na naše gospodarstvo, 
jugoslovanski trg je torej 
spet zatajil (kot že ničkoli- 
kokrat doslej). Ali pa je 
morda zatajil še kdo drug?

Emil Lah

Mednarodno srečanje turističnih 
novinarjev v Makarski

TURIZEM JE
OBČUTUIV
SEIZMOGRAF

Na majskem mednarodnem 
srečanju turističnih novinar
jev v Makarski - udeležilo se 
ga je 230 turističnih peres - je 
bila glavna tema »turizem de
javnik miru v svetu«. Vseka
kor zanimiva tema. In obe
nem, gledano iz tega ali onega 
zornega kota, tudi zelo aktu
alna.

Vprašanj, ki se ponujajo v 
zvezi z naraščajočo željo so
dobnega človeka po spozna
vanju neznanih krajv in tujih 
dežel, je dolga vrsta. V kakšni 
povezavi sta mir in turizem? 
Ali res poznamo vsebino in 
razsežnosti teh dveh pojmov? 
Ju pravilno vrednotim? Sta v 
enakopravnem odnosu? Mir 
radi opevamo, saj prihaja po 
nasilju in krvi. Pa turizem? 
Tudi njega častimo, vendar le 
takrat, ko prinaša kupe de- 
naija. Mir je vselej kontra
punkt vojne in zla, vedno je 
humanistična kategorija. Pa 
turizem? Pogosto ga obravna
vamo nekoliko krivično, češ 
da gre predvsem za vnovče- 
vanje naravnih lepot, le za do
nosno trgovino. Gre po svoje 
tudi za to, v resnici pa še za 
mnogo več.

Definicij turizma je seveda 
zelo veliko. Za nekatere ljudi 
je to počitek, za druge poto
vanje, za tretje žulji, znoj in 
trdo garanje. Eni gledjo na tu
rizem skozi prizmo predpi
sov, za mnoge prestavlja 
spoznavanje kulturnih spo
menikov in preteklosti dežele 
oziroma kraja. No, poleg 
mnogih ima turizem tudi po
litično vlogo, za katero se 
med drugim skriva - mir. Tu
risti, ki potujejo iz kraja v 
kraj, iz dežele v deželo, ki se 
sporazumevajo z najrazličnej
šimi govoricami, precej pri
pomorejo k miru in sporazu
mevanju med narodih Zato je 
turizem dejavnik miru in 
mnogi pravijo, daje mir kisik 
za turizem. Turizem pa je ve
lika podpora miru in velik 
prispevek k njegovim ciljem. 
Kjer je vojna, ni turizma. Lah
ko bi tudi dejali, da je turizem 
na moč občutljiv seizmograf, 
ki beleži prav vse potrese v 
odnosih z državami.

Čeprav je turizem zelo star 
pojav, je doživel pravo revo
lucijo šele po drugi svetovni 
vojni. Postal je potreba mili
jonov in milijonov ljudi. Leta 
1960 smo zabeležili 71 milijo
nov »mednarodnih turistov«, 
osem let kasneje že dvakrat 
toliko, leta 1974 več kot 200, a 
leta 1978 kar 270. milijonov 
»mednarodnih turistov«. Ko
nec sedemdesetih let je dala 
ta gospodarska dejavnsot 75 
milijard dolarjev oziroma šest 
odstotkov vsega svetovnega 
blagovnega izvoza. Predlani 
pa smo v turističnem prome
tu zabeležili že tristo milijo

nov turistov, ki so porabili sto 
milijard dolarjev, za svoje 
prevoze pa še dodatnih tride
set. Do konca tega desetletja 
bo na svetu turistov »večjega 
formata« že 368 milijonov, le
ta 2000 pa - pol milijarde! Pa 
pri nas? Letošnje leto priča
kujemo malo manj kot osem 
milijonov turistov, konec ti
sočletja pa kar 16,2 milijona. 

• Da bi se predvidevanja le 
uresničila!

Jugoslavija kot miroljubna 
in neuvrščena dežela si precej 
prizadeva za razvoj turizma, 
krepitev miru in razvijanja 
prijateljskih stikov med drža
vami. Za vse to je tudi veliko 
storila. Med drugim je ukinila 
vhodne vize za ljudi petdese
tih držav. Zavedamo se na
mreč, da ne z zakoni in pred-: 
piši ne z dogovori in papirji 
ne moremo zagotoviti miru in 
napredka turizma, če za vsem

Maročani so nezadovoljni zaradi padanja življenjske ravni

OTROCI PONOS IN CENENA 
DELOVNA SILA

Ob 25-letnici vladanja kra
lja Hasana je Maroko kazal 
praznično podobo, vendar 
številni transparenti in s cvet
jem okrašene slike monarha 
niso mogli prikriti nezado
voljstva prebivalcev, ki jih 
pestijo številne nadloge. Za
radi visoke inflacije in vse 
večje nezaposlenosti je občut
no padla življenjska raven 
Maročanov.

Pred dvema letoma sprejeti 
varčevalni načrt ni dal zažele
nih sadov, razvoj je na števil
nih področjih ušel vladi iz 
rok. Na zahtevo mednarodne
ga denarnega sklada in Sve
tovne banke je maroška vlada 
sprostila zunanjo trgovino in 
razvrednotila svojo valuto, da 
bi tako spodbudila izvoz. 
Kljub temu so lani imeli za 
milijardo in pol dolarjev trgo
vinskega primanjkljaja, ker 
so se svetovne cene dveh ma
roških poglavitnih izvoznih 
artiklov, surovega fosfata in 
fosfatnih predelav, znižale 
kar za 40 odstotkov.

Izvoz surovega fosfata in 
fosfatnih derivatov je lani ko
ličinsko nezadoval za odsto
tek, vrednostno pa za 5 od
stotkov. Izvoz fosforne kisli
ne se je zmanjšal celo za 24 
odstotkov. Po drugi strani pa 
so znatno večji izdatki za 
uvoz nafte in žita dodatno 
obremenili trgovinsko bilan
co. Maroko mora letno uvoziti 
za več kot milijardo dolarjev 
nafte, že za uvoz žita pa ta se
vernoafriška dežela porabi 
znaten del dohodkov od pro
daje fosfatov. Precejšen del 
zunanjetrgovinskega pri- < 
manjkljaja Maroko pokrije z 
dohodki od turizma, ki so lani 
dosegli rekordno višino 670 
milijonov dolarjev. Da bi po
večali dotok deviz od turiz
ma, bi morali Maročani zgra
diti več luksuznih hotelov in 
drugih turističnih objektov, 
predvsem pa urediti turistič
no infrastrukturo, za kar pa 
jim primanjkuje denarja.

Proračunski primanjkljaj bi 
Maroko lahko pokril le z do

slednejšimi varčevalnimi 
ukrepi, zlasti z opuščanjem 
subvencij za živila in gorivo. 
Toda prav tovrstni ukrepi so 
se pokazali za nevarne. Pred
lanskim, ko je vlada podražila 
kruh, so v večjih maroških 
mestih izbruhnili krvavi ne
miri in vladaje bila prisiljena 
popustiti.

Vse kaže, da bodo kakršni 
koli sanacijski ukrepi obsoje
ni- na neuspeh, če vladi ne bo 
uspelo zajeziti natalnosti pre
bivalstva. Vsako leto je za tri 
odstotke več prebivalcev, v 
mestih celo za pet; več kot 
polovica Maročanov je mlaj
ših od dvajset let, več kot po
lovica Maročanov je mlajših 
od dvajset let in jih je čedalje 
teže prehranjevati. Uvoz živil 
narašča, vse več lačnih in ne
preskrbljenih mladih ljudi tr
ka na vrata maloštevilnih po
djetij in uradov za zaposlova
nje. Delež nezaposlenih raste 
in dosega že četrtino in več, 
ponudba ' novih delovnih

mest (največ v prosveti, voj
ski in policiji) je skromna.

Visoki stopnji rasti prebij 
valstva ne morejo slediti nit* 
šole ne učitelji, zato obiskuje 
šole le 49 odstotkov otrok- 
Število nepismenih narašča.

Ne oziraje se na to, da so 
otroci ponos maroških dru
žin, so vendarle ob skrajno 
nizkih zaslužkih cenena de
lovna sila. Najnižja mezda je 
bila leta 1981 18,2 dirhama ah 
40 dinarjev, v industriji in 
kmetijstvu celo le 12,18 dirha
ma ali 31 dinarjev dnevno- 
Težaki, kot na primer stroj ar 
iz Fesa, zaslužijo 80 dirhamov 
ali 176 dinarjev pozimi in 120 
dirhamov ali 264 dinarje^ 
dnevno v poletnem času. Prl 
tkanju preprog ali strojenju 
kož je mogoče videti otroke, 
celo mlajše od deset let, ki 
pomagajo preživljati družine- 
Številni otroci so zato neke 
vrste starostno in bolniško za
varovanje v deželi, ki ne poz
na socialnega zavarovanja.

Nande Žužek

tem ni resnične želje po bolj
ših mednarodnih odnosih. » 
boju za ohranitev sveta in 
preprečevanja njegovega saj 
momora so turizem in turisti 
eno najmočnejših orožij. Ali 
obstaja danes močnejša arma
da, kot je 250 milijonov turi
stov, ki se skupno bore za od
prte meje, za svet prijatelj
stva, slogo in sodelovanje?

Andrej Ulaga

Izkušnje Zvezne republike Nemčije

SPET VELJAVO ČLOVEKU IN 
NJEGOVEMU ZNANJU

Nove proizvpdne zasnove 
in vračanje zavesti o potrebah 
po strokovnosti delojemal
cem ne obetajo zlatih časov. 
Tako vsaj meni prof. dr. Mar
tin Baethge s sociološkega 
razvojnega inštituta ‘ SOFI v 
Gottingenu, ki se je nedavno 
udeležil posvetovanja gospo
darskih izvedencev in soci
ologov z inštituta Nemške 
sindikalne zveze v Diissel- 
dorfu.

V svojih tezah, ki jih je pri
pravil za delovno skupino na 
omenjenem posvetovanju, je 
za tehnični razvoj, nove proiz
vodne zasnove in soodločanja 
v obratih začrtal tele razvojne 
smeri: •

• za proizvodnjo, trgovske 
in upravne storitve je značil
no, da prihodnosti ne bodo 
uravnavali taylorski. marveč 
izraziteje k integraciji usmer

jeni koncepti organizacije de
la, ki bodo izoblikovali celovi
tejše in kvalifikacijsko zah
tevnejše poklice, kot smo jih 
za takšne skupine poznali v 
preteklosti.

Kljub temu pa bodo tudi v 
prihodnje obstajale skupine, 
ki bodo delovale na manj zah
tevnih delovnih mestih.

• Vzroki za takšne težnje v 
organizaciji dela, ki jih soci
ologi v industrijskem sektor
ju imenujejo nove proizvodne 
zasnove (in bodo, kot rečeno, 
spodbudili nadaljnji razvoj 
kvalifikacij), ne tičijo prven
stveno v tehnoloških spre
membah, marveč znatno bolj 
v povezavi novih tehnik z nji
hovo veliko delovnoorganiza- 
cijsko prožnostjo in široko 
ponudbo strokovnopodkova- 
nih absolventov šol višjih sto
penj, kot tudi absolventov po

klicnega izobraževanja v 
obratih, kar vodi podjetja k 
ponovnemu odkrivanju in 
upoštevanju človekovih de
lovnih zmogljivosti. Te niso 
več omejitev za delovni pro
ces, temveč postajajo spet 
njegov pomemben spodbuje
valec in temelj produktivnoti.

• Te spodbudne možnosti, 
ki jih ponujajo nove proiz
vodne zasnove, in poudarjeno 
upoštevanje strokovnih kvali
fikacij za posamezne delavce 
in nameščence, pa so poveza
ni z vrsto novih težav v obra
tih in na trgu dela. Gre predv
sem za to, da kriza na trgu 
dela, velika ponudba kvalifi
ciranih delavcev in izpopol
njene možnosti nadzorovanja 
storilnosti, ki so na voljo de
lodajalcem kot »stranski pro
izvod« novih tehnologij, sla
bijo položaj delavcev in na

meščencev v obratih. Naraš
čajoči pomen strokovnosti v 
proizvodnji in uradih poveču
je nevarnost dvojne razceplje- 
noti delojemalcev z daljnosež
nimi družbenimi strukturni
mi posledicami. Po eni strani 
grozi razlikovanje med kvali
ficiranimi temeljnimi in manj 
kvalificiranimi obrobnimi de
lavci znotraj obratov, po dru
gi pa gre za razcepljenost na 
tiste, ki so brez zaposlitve in 
tiste, ki opravljajo slabo, tež
ko ali tudi umazano delo.

Ker ni mogoče pričakovati, 
da bi se kriza na trgu dela 
ublažila sama od sebe ali z 
ugodnejšimi stopnjami rasti, 
se bo v prihodnjih letih očit
no še zaostrovala, tem prej, 
ker je to dejansko pogoj za 
polno učinkovanje racionali- 
zacijskih učinkov novih teh
nologij. To pa sindikatom na-:

laga nove zahtevne naloge, ki 
jih bo ob omenjeni razcepi)?' 
nosti delojemalcev toliko tež
je uresničevati. Temeljna naj 
loga bo zategadelj zagotavljati 
enotnost zastopanja interesov 
delojemalcev in ne dopuščati 
razlikovanja po poklicih in 
obratih.

Da bi obvladovali družbe
nopolitične posledice novip 
tehnologij, tradicionalne obli
ke sindikalne politike zaščite
delavcev ob racionalizacijah 
očitno ne bodo več zadoščale- 
Po mnenju dr. Herberta Ku- 
biceka iz Trierja bo treba teh
ničnim sestavom zunaj obra
tov prilagoditi oblike sohj 
pravljanja, da bi tako obranih 
sedanje razmerje sil v proiz
vodnji in na trgu dela. P°' 
trebne bodo še obširnejše raz
prave o proizvodnih koncep
tih z vidika integrirane °r^’ 
nizacije dela in širše uP°ra 
tehnik, pri tem pa paziti, o3 
se delavska zastopstva ne bo
do (osredotočila na posamez
ne vagone vlaka, pri tem Pa 
pozabila na lokomotivo, na ti
re in vozni red, je prof. Kubi' 
cek s slikovito prispodob0 
opozoril sindikate na celovi
tost njihovih nalog.

N. Ž-
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Rezultati znanstvenega spremljanja preobrazbe sistema izobraževanja in 
Vzgoje bodo omogočili odpravo pomanjkljivosti

NEKATERI UČENCI NISO 
KOS ZAHTEVAM 
IZOBRAŽEVANJA
Strokovni svet SRS za vzgojo in izobraževanje bo čim- 
Prej pripravil strokovno teoretično podlago za razvoj 
izobraževanja, zavod za šolstvo pa bo pripravil osnutek 
J'6« izhodišč. Tako bodo v okviru socialistične zveze obli- 
k<>vana posebna politična izhodišča za pripravo prenove 
^fednješolskih programov že v prihodnjem šolskem letu. 
.Ao so na kratko sklepi obsežne celodnevne razprave o 
izsledkih drugega dela širokih strokovnih raziskav o 
Srednjem usmerjenem izobraževanju.

O tem so govorili na po
letu članov sveta za vzgojo 
ln izobraževanje pri pred
sedstvu RK SZDL Sloveni
je, strokovnega sveta SRS za 
vzgojo in izobraževanje, pe
dagoških svetovalcev zavo
da za šolstvo in strokovnja- 
kov pedagoškega inštituta, 
ter predstavnikov obeh uni
verz.

Strokovne raziskave so 
strnili v pet raziskovalnih 
Projektov. V prvem so pre
devali predmetnike, učne 
dčrte in učbeniške komple
te, v drugem vzgojnoizobra- 
zevalne dejavnosti. Tretji 
Projekt je postavil pod drob- 
dgled proizvodno delo in 
delovno prakso učencev, če
trti pa vpis, usmeijanje in

napredovanje učencev ter 
vodoravno in navpično pre
hodnost programov. Peti 
projekt je bil namenjen sa
moupravni organiziranosti 
usmerjenega izobraževanja 
in razmestitvi programov - 
mreži šol. Kasneje so tem 
izhodiščem dodali še sprem
ljanje in vrednotenje vzgoj- 
noizobraževalnih učinkov 
srednjega izobraževanja v 
delu in nadaljnjem izobraže
vanju ter raziskavi Racional
na evalvacija vzgojnoizobra- 
ževalnih programov in Sin
teza raziskav o reformi sred
njega izobraževanja v SR 
Sloveniji.

Čeprav doslej pri nas ni
smo imeli izkušenj s tako 
obsežnimi in celovitimi razi

skovanji, pa so strokovni re
zultati taki, da lahko prene
hamo ocenjevati reforme na 
pamet in se lotimo strokov
no utemelenih dopolnitev.

Iz obsežne sinteze vseh 
projektov, ki jo je predstavil 
dr. Janez Sagadin, je razvid
no, da je vsebina skupnih 
vzgojnoizobrazbenih osnov 
po zahtevnosti in obseg pri
mernejša za učence, ki so v 
osnovni šoli dosegali boljše 
učne uspehe. Ti se pravilo
ma vključujejo v štiriletne 
programe, kasneje pa tudi 
nadaljujejo šolanje nav višjih 
in visokih šolah. Čeprav

smo dosegli pomemben 
dvig izobrazbene ravni za 
vse učence, pa ni vedno pra
vega učinka, če za vse učen
ce, ne glede na njihove spo
sobnosti, predznanje, intere
se in delovne navade, po
stavljamo enake izobrazbe
ne zaheve.

Zato seje izkazalo, da ene
ga pomembnih ciljev refor-

usmerjenega izobraževanja. 
Empirična evalvacija in an
ketiranje kažejo, da pri 
zmanjševanju socialne dife
renciacije ne dosegamo 
uspehov. Zlasti v manj zah
tevnih programih, od II. do 
IV. stopnje zahtevnosti, pri
haja do izrazite reprodukcije 
izobrazbene in poklicne se
stave. Več kot 90 odstotkov 
učencev izhaja iz družin, v 
katerih imata starša največ 
srednjo izobrazbo.

Absolventi šol, ki so se kot 
pripravniki usposabljali za 
začetek dela, so pogrešali 
praktična znanja, ki bi jih 
bolje pripravila, zato so ime
li strokovne težave pri 
opravljanju delovnih nalog.

Podobno velja tudi za or
ganizacijo proizvodnega de
la in delovne prakse učen
cev. Najpomembnejša je 
ugotovitev, da več kot polo
vica učencev nima dovolj te
oretične podlage, kar otežu
je praktični pouk in tudi 
proizvodno delo ter zahteva 
dodaten trud mnogih pose
bej usposobljenih inštruk
torjev v delovnih organiza-me - preseganje dualizma 

šol, ali »večvrednosti« neka- - cijah. 
terih šol nismo dosegli, in se V dosedanjem proizvod- 
je dualizem šol sprevrgel v nem delu se je pokazalo, da 
dualizem programov. Dose- se zanimanje učencev pove- 
gli nismo tudi drugega po- čuje pri opravljanju samo- 
membnega cilja preobrazbe stojnejših del in del, ki so

vsebinsko bogata in atrak- 
tivnejša. Ob dobro organizi
ranem proizvodnem delu in 
delovni praksi so učenci iz
boljšali odnos do dela nas
ploh. To pa je dvignilo tudi 
njihovo splošno zanimanje 
za stroko v programu, ki so 
si ga izbrali. Odločilno vlogo 
pri organiziranju proizvod
nega dela in delovne prakse 
tako očitno igrajo vsebinska 
izbira dela, medsebojni od
nosi v delovnih skupinah, 
strokovno vodenje in smotr
nost delovnega procesa.

V rezultatih raziskav in v 
razpravi so se izkazale še 
mnoge druge slabosti 
usmerjenega izobraževanja. 
Nekatera mnenja, ki so se že 
dalj časa pojavljala v javno
sti, so doživela tudi svojo 
strokovno utemeljitev. Zla
sti pomembno pa je, da so 
razmišljanja o šolski preo
brazbi iz prevečkrat prevla
dujoče politične teme, po
stala strokovno zasnovana 
in argumentirana. In če bo 
tudi v prihodnje tako, potem 
ne bo težko izluščiti tistih re
šitev, ki bodo zagotovile naj
smotrnejše dopolnitve 
usmerjenega izobraževanja, 
gradile pa na vsem novem, 
pozitivnem in uspešnem; te
ga pa tudi ni bilo malo.

Igor Žitnik

Zakaj sindikat predlaga dopolnilo zakona o osnovni šoli

OSNOVNA ŠOLA JE 
POGOJ ZA DELO IN 
SAMOUPRAVLJANJE

Predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slo
venije je na majski seji spre
jelo dopolnilo predloga za
kona o spremembah in do
polnitvah zakona o osnovni 
šoli. ,Gre za 55. člen; dopolni
tev ntg bi omogočila, da bi 
osnovnošolsko izobraževa
nje odraslih lahko samostoj
no opravljali tudi delavske 
univerze in ne samo osnov
ne šole, kot je zakon določal 
doslej.

Marca letos so vsi trije 
zbori republiške skupščine 
obravnavali in sprejeli pred
log za izdajo zakona o spre
membah in dopolnitvah za
kona o osnovni šoli z osnut
kom zakona. Vzrok za spre
membo zakona je bila zahte
va, da je treba ukiniti mož
nost, da učenci lahko konča
jo osnovno šolo brez ocene

Seja sveta za izobraževanje, znanost in kulturo pri RS
ZSS

V OSPREDJE VSESTRANSKO
Razgledan človek

. Člani sveta za vprašanja 
Izobraževanja, znanosti in 
kulture pri republiškem sve- 
1:11 ZSS so se pod vodstvom 
Predsednice sveta Gite Von- 
Clria zbrali na ustanovni seji.

.Najprej so oblikovali ok
orne teme, ki jim bodo na

ganjali posebno pozornost. 
. rogram je za zcjaj okviren 
n dovolj splošen, konkret- 
eJše teme bodo odvisne od 

Pr°grama dela predsedstva 
, republiškega sveta sindi
katov in aktualnih družbe- 
k .dogodkov. Osnovne toč- 

e izhajajo seveda iz resolu

cije minulega 11. kongresa 
slovenskih sindikatov. Ta je 
še posebej poudaril področ
ja izobraževanja, znanosti, 
inovativnosti in kulture kot 
najpomembnejša za naš 
družbeni napredek.

O sicer po obsegu skrom
nih dveh poglavjih o vzgoji 
in izobraževanju ter o kul
turni politiki in kulturno- 
umetniški ustvarjalnosti, pa 
tudi o drugih poglavjih (o 
razvoju družbenih dejavno
sti, o znanosti) iz predloga 
resolucije za zvezni sindikal
ni kongres, so imeli članj,

sveta vrsto misli in pripomb. 
Z dopolnitvami resolucije bi 
morali po njihovem mnenju 
postaviti bolj v ospredje ce
lovito osebnost vsestransko 
razvitega in razgledanega, 
kulturnega človeka.

Na seji sveta so podprli 
dopolnilo k predlogu zako
na o spremembah in dopol
nitvah zakona o osnovni šo
li. Gre za samostojno izvaja
nje osnovnošolskega izobra
ževanja odraslih na de- 
lavskh univerzah (o tem pi
šemo posebej), ki naj razširi 
možnosti za pridobivanje
izobrazbe. I.Z.

iz tujega jezika. Obenem so 
predlagali še nektare druge 
manjše spremembe, glede 
izjemnih normativov za obli
kovanje oddelkov, postop
kov pri imenovanju ravnate
ljev šol in kazenskih določil.

V javni razpravi o osnutku 
zakona pa je Zveza delav
skih univerz Slovenije dala 
pobudo, da se med spre
membe in dopolnitve zako
na vključi tudi sprememba 
55. člena, ki se nanaša na os
novno izobraževanje odra
slih. S to spremembo naj bi 
delavskim univerzam omo
gočili, da bi lahko samostoj
no opravljali to izobraževa
nje. Dosedanja rešitev je na
mreč predvidevala, da lahko 
osnovno ižobraževanje pote
ka v posebnih oddelkih os
novnih šol ali v osnovnih šo
lah za odrasle in to le v sode
lovanju z delavskimi univer
zami in izobraževalnimi sre
dišči.

Takšna rešitev se v praksi 
ni najbolje obnesla. Mnoge 
delavske univerze, ki so bile 
usposobljene za takšna izo
braževanja, so dejavnost 
opustile. Druge so iskale 
možnost, da bi zadostile za
konskim zahtevam in so za
to prosile osnovne šole v 
svojih občinah, naj prevza
mejo formalno organizacijo 
tega izobraževanja. To sode
lovanje je bilo v večini pri
merov zelo formalno, brez 
vsebinskega sodelovanja pri 
izbiranju kandidatov, izved
bi programa ali preverjanju 
znanja. Črki zakona pa je bi
lo zadoščeno, saj so spriče
vala izdajale osnovne šole za 
otroke; njihov žig naj bi za
gotavljal tudi ustrezno kako-, 
vost znanja. Takšna precej 
zamegljena odgovornost pa 
škodi predvsem udeležen
cem izobraževanja.

Po drugi strani pa onsov- 
no izobraževanje odraslih ni 
zaživelo niti na osnovnih šo
lah. To je tudi razumljivo.

Delavci na teh šolah so 
usposobljeni za vzgojo in 
izobraževanje otrok in ne 
odraslih, usposobljeni so 
predvsem za vzgojnoizobra- 
ževalni proces, ne pa za nje
govo pripravo, ki je prav pri 
izobraževanju odrasih ena 
izmed najpomembnejših 
stopenj. Upoštevati pa je tre
ba seveda tudi to, daje obre
menitev učiteljev z uvaja
njem novega programa dela 
in življenja v osnovni šoli ve
lika in da je tudi to razlog, da 
niso razvijali tudi izobraže
vanja odraslih.

Potrebe po razvijanju tega 
področja pa so velike. S 
srednjeročnimi in dolgoroč
nimi načrti smo si postavili 
zahtevne cilje, njihova ures
ničitev pa je precej odvisna 
od znanja. Tudi zato smo 
sprejeli vrsto ukrepov, ki naj 
bi dvignili izobrazbeno ra
ven zaposlenih - od progra
ma dvatisoč mladih razisko
valcev, spremembe štipen
dijskega sistema, ki naj bi 
spodbudili najbolj nadarje
ne in podobno. Toda ti pro
grami ne bodo dali pravih 
sadov, če bomo dopustili, da 
bo v slovenskem gospodar
stvu več kot 150.000 delav
cev brez dokončane osnov
ne šole. Vsak člen v inovacij
ski verigi mora biti trden in 
odigrati svojo vlogo, sicerje 
ogrožena celota. V sindika
tih pa še posebej poudarja
mo, daje osnovnošolska izo
brazba tisti osnovni pogoj, 
ki delavcem omogoča vklju
čitev v samoupravljanje.

Zato je treba dati odraslim 
čimveč možnosti, da si pri
dobe izobrazbo. Razvijati 
moramo izobraževanje odra
slih na šolah za mladino, na 
delavskih univerzah, v izo
braževalnih središčih, s sa- 
moizobraževanjem in z ra
zličnimi oblikami konsulta- 
cij. Pri osnovnošolskem izo
braževanju lahko le-to 
uspešno povezujemo tudi s

strokovnim izobraževanjem. 
Skratka, odpirati moramo 
čimveč možnosti, da bo 
vsakdo našel pot in način, ki 
mu bo najbolj ustrezal.

Sindikati so zato podprli 
pobudo Zveze delavskih 
univerz Slovenije za spre
membo že omenjenega 55. 
člena zakona o osnovni šoli, 
podprla pa jo je tudi andra
goška stroka.

Pri oblikovanju predloga 
zakona o spremembah in 
dopolnitvah zakona o os
novni šoli ta pobuda ni bila 
sprejeta z utemeljitvijo, da 
ni v skladu z ustavo in zako
nom o združenem delu. 
Predlagatelj vidi možnost le 
v tozdu za osnovno izobraže
vanje na delavskih univer
zah. Taka rešitev pa je v nap- 
srotju z zasnovo delavske 
univerze, ki nima statičnega 
programa, pač pa ga letno 
spreminja in zato tudi redno 
ne zaposluje dosti delavcev.

Pri preučevanju te proble
matike je predsedstvo repu
bliškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije ugotovilo, 
da je bilo doslej premalo 
upoštevano, da so delavske 
univerze tudi vzgojnoizobra- 
ževalne organizacije, ki jih 
ustanavljajo občine. Ker 
slovnska ustava določa, da 
osnovno šolo ustanavlja ob
čina, ni ovire, da bi občina 
odločala tudi o osnovnem 
izobraževanju odraslih na 
delavskih univerzah, ki pa 
morajo, seveda, zagotavljati 
ustrezne možnosti v skladu 
z zakonskimi določili, izo
braževanje pa mora biti pod 
ustreznim pedagoškim nad
zorom.

Predsedstvo republiškega 
sveta ZSS je na majski seji 
zato oblikovala dopolnilo, ki 
vsebuje omenjene zahteve. 
O njem bodo določali dele
gati vseh trez zborov skupš
čine Slovenije na začetku ju
nija.

S. K
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Zadnje priprave na Univerziado 87, drugo največjo športno prireditev v 
Jugoslaviji

TEKMOVALNI PROGRAM, 
KAKRŠNEGA ŠE NI BILO
Za zimske igre študentov sveta leta 1989 se poteguje tudi Sarajevo

Na vsakoletnem majskem 
mednarodnem srečanju tu
rističnih novinarjev v Tuče- 
pih so prireditelji seznanili 
udeležence med drugim tu
di s končnimi pripravami na 
14. univerziado, ki bo pri
hodnje leto v Zagrebu. Re
čeno je bilo, da ni nikakršne 
bojazni, da bi kaj spodletelo, 
saj ima Jugoslavija bogate 
izkušnje z organizacijo 
športnih prireditev na naj
višji ravni. Doslej je organi
zirala že več kot 70 evrop
skih in svetovnih prvenstev, 
vrhunec vseh teh prireditev 
pa so bile nedvomno zimske 
olimpijske igre v Sarajevu.

Generalka: igre
študentov
Jugoslavije

Štirinajsta univerziada - 
svetovne športne igre štu
dentov - bo od 8. do 19. julija 
prihodnje leto v Zagrebu in 
njegovi okolici. Po olimpij
skih igrah v Sarajevu bo to 
največja športna prireditev 
v naši državi.

Seminar
za organizatorje
športne
rekreacije

ŠPORT IN 
TURIZEM

Fakulteta za telesno kultu
ro v Ljubljani je skupaj s 
Strokovnim svetom za 
Športno rekreacijo pri 
ZTKO Slovenije in Zvezo 
sindikatov Slovenije spet 
razpisala seminar za organi
zatorje športne rekreacije. 
Seminar bo imel dva dela. 
Prvi bo obravnaval vlogo 
športne rekreacije v turiz
mu, drugi pa tenis in jadra
nje na deski. Med znanimi 
strokovnjaki, ki bodo preda
vali udeležencem seminarja, 
bo tudi dr. Mirko Relac iz 
Zagreba, velik poznavalec 
rekreacije v povezavi z zu
naj penzionsko turistično 
podobo.

Seminar bo v letnem tabo
ru Fakultete za telesno kul
turo v Savudriji od 23. do 27. 
avgusta 1986. Udeleženci 
bodo prebivali v šotorih, za 
celodnevno oskrbo s preno
čiščem, hrano in turistično 
takso bo treba odšteti 2.500 
dinarjev. Kotizacija za semi
nar znaša 21.000 dinarjev in 
jo je treba nakazati na žiro 
račun: 50103-603-45543.

Zbor udeležencev bo v 
sboto, 23. avgusta, ob 9.30 v 
taboru Fakultete za telesno 
kulturo. Tabor je kilometer 
pred Savudrijo na prostoru 
nekdanjega kampa Borozija. 
Vse potrebne informacije 
nudita dr. Herman Berčič in 
mag. Boris Sila, telefon: 
(061) 441-577.

Prireditelji poudarjajo, da 
ima mesto Zagreb bogato 
športno tradicijo. Še poseb
no univerzitetni šport, saj so 
tu že leta 1903 ustanovili 
svoje Akademsko športno 
društvo. Danes ima Zagreb 
kar 130 tisoč srednješolcev 
in študentov in je pomemb
no središče športnega življe
nja v državi.

Tekmovanja v okviru Uni- 
verziade bodo v glavnem v 
Zagrebu, nekatera pa tudi v 
Čakovcu, Jastrebarskem, 
Karlovcu, Petrinji, Sisku, 
Varaždinu in Zelini. Kar 
šestnajst občin je pripravlje
nih priskočiti na pomoč in 
se vključiti v organizacijo 
velikega športnega srečanja. 
Ključni objekti v Zagrebu, 
kjer bodo tekmovanja, so 
športno rekreativni center 
Jarun, štadion Dinama, 
športni park Mladost, Dom 
športov in športno rekre
ativni center Šalata. Poleg 
tega bodo mladi z vsega sve
ta merili svoje moči še v tri
indvajsetih dvoranah, dveh 
štadionih, sedmih bazenih, 
sedemindvajsetih igriščih in

Konferenca osnovne orga
nizacije Zveze sindikatov 
delovne organizacije Surovi
na Maribor je ob svoji 35- 
letnici in v počastitev dneva 
zmage pripravila delovna 
tekmovanja in športne igre. 
Srečanje je bilo v celjskem 
Šporno-rekreativnem sre
dišču Golovec in se ga je 
udeležilo 144 delavcev in de
lavk. Tekmovali so v štirih 
delovnih in devetih športnih 
disciplinah. Najuspešnejši 
tekmovalci so prejeli diplo
me, medalje in pokale.

na štirih teniških terenih v 
Zagrebu in njegovi okolici.

Vsi štadioni bodo služili 
svojemu namenu že pred za
četkom velikega spektakla. 
Že letos in v prvi polovici 
prihodnjega leta bo v Zagre
bu veliko mednarodnih tek
movanj v vseh športih, ki so 
na programu Univerziade. 
To bo obenem testiranje ob
jektov in potrebnih organi
zacijskih služb. Maja prihod
njega leta bodo tu tudi 
športne igre študentov Ju
goslavije, kar bo glavna pre
izkušnja pripravljenosti na 
bližnjo Univerziado.

Potolčeni vsi 
rekordi?

Slavnostni začetek tekmo
vanj bo 8. julija na štadionu 
Dinama. Na sporedu bo de
set obveznih športov in dva 
po izboru organizatorja. Ta
ko bodo mladi tekmovali v 
atletiki, košarki, sabljanju, 
nogometu, gimnastiki, pla
vanju, skokih v vodo, vater
polu, tenisu in odbojki ter še 
v dveh dodatnih discipli

Rezultati:
Kegljanje, ženske: 1.

DSSSv. moški: 1. tozd Mari
bor. Sah, ekipno: 1. tozd 
Ljubljana. Streljanje, žen
ske - ekipno: 1. tozd Rege
neracija, moški - ekipno: 1. 
tozd Maribor. Suvanje kro
gle, ženske ekipno: 1. tozd 
Regeneracija I, moški - 
ekipno: 1. tozd Ljubljana. 
Pikado, ekipno: 1. DSSS. 
Skok z mesta, ženske - ekip
no: 1. tozd Regeneracija, 
moški - ekipno: 1. tozd Ma
ribor II. Namizni tenis, žen

nah: veslanju in vožnji s ka
jakom. Toliko športov doslej 
še ni bilo na Univerziadi.

Seveda si žele organizator
ji čim več rekordov. Tako se 
bodo pošteno potrudili, da 
bo udeležba kar najbolj šte
vilna, tudi iz nerazvitih pre
delov našega planeta. V ta 
namen bodo pritisnili na 
kljuke vseh možnih vrat, po
vezali se bodo z diplomat
skimi predstavništvi, v po
moč pa bo tudi mednarodni 
olimpijski odbor, da ne ome
njamo posebnih skladov, ki 
so pripravljeni v ta namen..

Na sestanku mednarodne 
press-komisije in Organiza-i 
cijskega komiteja Univerzi
ade 87 so med drugim pove
dali, da se bo ob tej priložno
sti zbralo v Zagrebu kar 1200 
novinarjev z vsega sveta. Še 
to: že danes je veliko kandi
datov za organizacijo zim
skega svetovnega srečanja 
študentov leta 1989. Poleg 
Sovjetskega zveze, Sofije in 
Kanade se za organizacijo 
poteguje tudi Sarajevo.

A. Ul.

ske - posamezno: 1. Marjan 
Barun (DSSS), moški - 
ekipno: 1. tozd Maribor. No
gomet: 1. tozd Maribor. Vle
čenje vrvi: 1. tozd Radlje. 

Delovna tekmovanja: 
Vožnja s kontejnerjem: 1. 

tozd Maribor. Sortiranje 
papirja, ženske - ekipno: 1. 
tozd Radlje, moški - ekipno: 
1. tozd Radlje. Sortiranje 
kovin, moški - ekipno: 1, 
tozd Radlje. Rezanje kovin 
- ekipno: 1. tozd Radlje.

Vlado Vodeb

Na pragu poletja: bo v času dopustov kaj več denarja kot le za pošteno prho? Slika: J. 
Pukšič

Športne igre in delovna tekmovanja delavcev 
mariborske Surovine

MERILI MOČI V 
TRINAJSTIH PANOGAH

Prednosti 
kolesarjenja

Med športe, ki so prijetnim obenem zelo primerni za 
vzdrževanje telesne zmogljivosti, uvrščamo tudi kole
sarjenje. Ta šport ima celo nekatere prednosti pred 

• drugimi: priporočajo ga ljudem, ki so pretežki, saj se 
izognemo prehudemu obremenjevanju sklepov. Če 
imamo deset ali petnajst kilogramov preveč, pri teku 
poleg srca močno obremenjujemo tudi sklepe, ki, 
posebno pri starejših, kaj radi odpovedo. Srce lahko 
obvarujemo, da tečemo počasi in med tekom tudi 
hodimo. Kolenu in gležnju pa prizanašamo precej 
teže. Hrustanec namreč nevarnim obremenitvam 
nemalokrat ni kos. Zato je treba, posebno če smo 
pretežki, misliti na sklepe. Poškodbe hrustanca 
namreč utegnejo spremljati človeka dolga leta, včasih 
vse življenje.

Sicer pa ima kolesarjenje še drugo veliko prednost 
pred drugim športi: zanj se ni potrebno predhodno 
pripravljati. Tudi če smo brez posebne telesne vzdrž
ljivosti in se ne ukvarjamo s telesno aktivnostjo, lahko 
sedemo na kolo in se odpeljemo . ..

Vendar je pametno, podobno kot pri drugih športih, 
tudi pri kolesarjenju upoštevati nekatera temeljna 
pravila. Če se na primer odločimo za hitro vožnjo po 
ravnem ali za vzpon, potem obremenitve narastejo in 
vse skupaj ni več tako preprosto. Zato velja upoštevati 
načelo zmernosti in postopnosti. Če smo začetniki, se 
moramo torej izogibati prehitri vožnji oziroma dolgim 
klancem. Bolj modro bomo storili, če si za začetek 
zadamo nekoliko lažje naloge in večje napore prihra
nimo za kasneje.

Ob tem se seveda marsikomu vsiljuje vprašanje: 
kako ugotovimo, da vozimo prehitro, da pretiravamo? 
Odgovor je preprost in ga velja spoštovati: z obremeni
tvijo je vse v redu, dokler se lahko kolesar med vožnjo 
nemoteno pogovarja! Pa dolžina proge? Za začetek le 
po nekaj kilometrov dnevno. Tako kot previdnost je 
tudi zmernost mati modrosti.

A. Ul.

Enajsti namiznoteniški turnir Bratstvo 
- enotnost

SINDIKATI 
LJUBLJANE PRVI 
V ZAGREBU

Od 16. do 18. maja je bil v 
Zagrebu vsakoletni turnir 
organizacij združenega dela 
republik in pokrajin Jugo
slavije Bratstvo-enotnost, ki 
se gaje udeležilo tristo igral
cev in igralk. Pokrovitelj 
tekmovanja je bila Zveza 
sindikatov Hrvatske-Mestni 
svet Zagreba. Prireditelj pa 
namiznoteniška organizaci
ja klubov in aktivov Zagre
ba SOKAZ. Na tej prireditvi 
stalno sodelujejo igralci Li
tostroja. Letos pa je prvič 
nastopila sindikalna repre
zentanca Ljubljane. V moški 
ekipi sta nastopila Slobodan 
Nišavič in Hinko Zajtl, v 
ženski Alenka Nišavič in 
Ivana Mesec. Obe ekipi sta z 
izredno borbeno igro prese
netili prireditelje in vse na
stopajoče in zmagali. Moška 
ekipa je premagala Tovarno 
olja II Zagreb, Torpedo II iz 
Reke, Nikolo Tesla in Indu- 
strogradnjo II s 3:0. V polfi
nalu sta Nišavič in Zajtl pre
magala po ogorčenem boju 
Ino-naftaplin: 3:2, v finalu 
pa Zorko iz Subotice 3:2. 
Moška ekipa Litostroja se je

uvrstila med 16 najboljših 
ekip. •

Ženska reprezentanca
Ljubljane je premagala eki
po Elke Zagreb 3:0 ter Indu- 
strogradnjo, Ina-naftaplin in 
Metalec Zagreb s 3:1. Vrstni 
red moških ekip: 1. Sindika
ti Ljubljane (Nišavič, ZajtDi 
2. Zorka Subotica (Feldi, Be
la), 3.-4., Ina-naftaplin Za
greb (Ratkovič, Kibauch), 
Jadran film Zagreb (Kurto- 
vič, Dražetič). Vrstni red 
ženskih ekip: 1. Sindikati 
Ljubljane (Nišavič, Mesec). 
2. Metalac Zagreb (Kampič. 
Škrinjar),v 3. Ina-naftaplh1 
Zagreb (Žurkina, Berič), 
Industrdgradnja Zagreb 
(Bučo, Dragia). V tekmova
nju posameznikov je Slobo
dan Nišavič v finalu prema
gal Capana (Bombažna in' 
dustrija Duga Resa) z 2:0. v 
ženskem finalu je Alenka 
Nišavič premagala Žukino. 
Ina-naftaplin 2:0. Sindikalni 
rezprezentanci Ljubljane )e 
omogočil nastop v Zagreba 
Mestni sindikalni svet.

Franci Slana

Popravek
V prejšnji številki Delavske enotnosti smo v članku 

z naslovom »Brez strojev so načrti za pridelavo hrane 
le iluzija« zapisali, da je SIP iz Šempetra lani izvozil 
za dvanajst milijonov konvertibilnih dinarjev. Upora
bili smo napačno valuto, saj je bil tolikšen izvoz v 
dolarjih. Za napako se delavcem iz Šempetra opravi
čujemo. j. K-



L* ZGODOVINE Ljubljana, 23. maj 1986 IBflOtilOSf

opomini Jožeta Ranta Moše (1)

ŽIVLJENJSKA POT 
PROLETARCA
Odlomki iz še neobjavljenega rokopisa iz arhiva Muzeja osvoboditve 
v Mariboru

, .pecembra leta 1939 sem 
sprejet v KPJ. To se je 

Ugodilo nekega večera v pi- 
®arni delavske zbornice v 
^°dni ulici, zdaj Ulica tal- 

®v. v Mariboru. Skupaj z 
rjano je bil takrat sprejet v 
^PJ tudi Maks Medvešček.

Sprejel naju je Lojze Horvat, 
jP če se prav spominjam, je 

pri tem navzoč tudi Maks 
J^ašparič. To je bil zame dot- 
,ei najvažnejši dogodek v 
^lvljenju. Počutil sem se ze- 
f° Počaščenega, da mi parti- 

toliko zaupa in me sprej
me v svoje vrste. Imel sem 
°očutek; kot da sem dobil 
^liko nagrado za dotedanje 
čelo v sindikatu. S spreje
mom v KPJ se je dokončno 
°dločilo o mojem nadalj
njem delu, razvoju in življe
nju revolucionarja; s te poti 
nisem več, kljub težkim pre
izkušnjam, skrenil, vse do 
današnjih dni. Poti nazaj ni 
bllo več, temveč samo na
prej, do končne zmage naše 
Evolucije, iz katere sem po 
naključju prišel živ.

Ob sprejemu sta nama so- 
čruga veliko govorila o KPJ, 
njenih ciljih, o Sovjetski 
^ezi kot prvi deželi socializ
ma na svetu, o Rdeči arma
di, Stalinu, o vladajoči kliki 
beograjske Čaršije, ki zatira 
m izkorišča delovnega člo- 
veka, o velikem pomenu na

Jože Rant Moša se je rodil 15. marca 1913 v Bukovici 
pri Škofji Loki. Bil je tesarski pomočnik, sedaj pa je 
upokojeni major milice. Od leta 1939 je član KPJ, leta 
1941 pa se je pridružil NOB. Pred vojno je bil med 
vodilnimi revolucionarji med gradbenimi delavci. 
Zdaj živi v Slovenj Gradcu, Prečna ulica št. 5.

še sindikalne organizacije, o 
nevarnostih fašizma, ki že 
stoji na naših mejah, o na
daljnjem Selu in nalogah, ki 
naju čakajo kot komunista 
in o drugem. Vprašala sta 
naju, ali imava razčiščena 
verska vprašanja. Rekla sta, 
da vera in partija nimata in 
ne moreta imeni nič skupne
ga, da sta si v ideološkem 
pogledu v popolnem na
sprotju kot ogenj in voda.

Odgovorila sva, da glede te
ga nimava več nobenih 
predsodkov, da sva z vero že 
davno razčistila. To je bil 
vsebinski in ideološko bogat 
nagovor. Tu sem slišal stvari 
o delu partije, o boju delav
skega razreda v svetu, o če
mer prej nisem dosti vedel.

Po nagovoru so naju vpra
šali, ali pristaneva na spre
jem v članstvo KPJ. Oba sva 
odgovorila pritrdilno. Pove
dala sta nama, da sva spreje
ta in da sva postala člana 
KPJ. To je bil za naju slav
nosten in nepozaben trenu
tek. Za tem sta nama pojas
nila, da so naju opazovali že 
približno leto dni, se z nama

večkrat pogovorjali in nama 
dajali razne naloge, ki sva jih 
dobro opravila. Ker sva do
bro prestala to preizkusno 
obdobje, so se odločili, da 
naju sprejmejo v partijo. 
Zvedela sva, da sva približ
no leto dni kandidata za 
sprejem v KPJ, a o tem tedaj 
nisva nič vedela.

Tako so nas takrat v stari 
Jugoslaviji, ko je partija ži
vela v strogi ilegali, spreje
mali v KP. Prej si moral kaj 
narediti in z delom dokazati, 
da si res vreden tega zaupa
nja. Tedaj so se mi razjasnili 
marsikateri pojmi. Že prej 
sva se z Medveščkom več
krat pogovarjala o nekaterih 
sodrugih, o tem, kaj kdo de
la, kako se vede in kako go
vori ter po tem sklepala, da 
so verjetno komunisti. Pri 
tem se nisva nikoli zmotila. 
Meni sta bila posebno sum
ljiva Horvat in Gašparič. Z 
njim sem imel največ stikov. 
Večkrat sta mi dala prebrati 
kakšen letak ali partijsko 
brošuro in mi naročila, naj 
nikomur ne povem, kje sem 
to dobil. Rekla sta, naj to za
upam le tistim delavcem, za

katere sem prepričan, da me 
ne bodo izdali. Pozneje sta 
me vprašala, kako gledam 
na takšno branje. Tako so 
stari komuisti preizkušali 
mlajše delavce, kandidate za 
KP. Tako sem pozneje tudi 
sam pripravljal druge delav
ce za sprejem v KP.

S sprejemom Medveščka 
in mene v partijo je v našem 
podjetju nastala celica KP, 
katere član je bil še sodrug 
Horvat. Sekretar je bil Med
vešček. Ne spominjam se, 
ali je bil še kdo drug vklju
čen v našo celico. Sestanke 
smo imeli kar pogosto, vsa
kih deset ali štirinajst dni in 
sicer enkrat organizacijsko - 
delavnega, drugič pa študij
skega. Vsak je dobil kon
kretno nalogo, na nasled
njem pa poročal, kako jo je 
opravil. Da kdo ne bi opravil 
naloge, o tem nismo smeli 
niti misliti, govorili pa smo o 
tem, kako bi jih najbolje 
opravili.

Naša glavna naloga je bilo 
politično delo med delavci, 
med množico, in razne akci
je. Pozimi smo imeli sestan
ke na delavski zbornici ali 
pa v stanovanju koga izmed 
nas. Ko smo sedli skupaj, 
smo se najprej dogovorili, 
kako se bomo zagovarjali, če 
nas zaloti policija. Največ
krat sem pripravil izgovor, 
da naju je z Medveškom obi
skal Horvat, najin prijatelj, 
da bi igrali karte, ki smo jih 
imeli- za vsak primer pri
pravljene na mizi. Biti smo 
morali zelo previdni in upo
števati pravila stroge kon
spiracije, kajti policija je v 
Mariboru precej preganjala 
komuniste.

Poleti smo pripravljali se
stanke v naravi, kjer smo se 
počutili bolj varne kot po 
stanovanjih. Tudi kraje smo 
večkrat menjavali. Dobivali 
smo se na Piramidi, Kalvari
ji, pri Treh ribnikih na Mel- 
skem hribu, v Parku, pod 
mariborskim mostom ali 
okoli Kamnice in drugod.

Na sestanke smo prihajali 
vsak z druge smeri in posa
mič; prav tako smo se tudi 
razšli, da bi bili tako čim
manj opazni. Nihče ni smel 
zamuditi sestanka in tudi 
opravičil nismo poznali. Se
stali smo se zvečer ali ob ne
deljah dopoldne, ker srno 
čez teden vedno delali od še
stih zjutraj do sedmih zve
čer. Če bi bili takrat, v pred
vojni dobi ali med vojno, ko
munisti tako mlačni in ne
disciplinirani, kot je na pri
mer danes več kot polovica 
članov Zveze komunistov, 
partiji ne bi uspelo pripravi
ti množice delavcev in kme
tov ter inteligence za boj in 
izbojevati revolucijo. Zdaj 
pridejo nekateri člani ZK na 
sestanek tudi s polurno za
mudo ali pa se ga sploh ne 
udeležijo, da ne govorimo o 
nalogah in izpolnjevanju le- 
teh.

Na študijskih sestankih 
smo v glavnem preučevali 
dela Marxa in Lenina ter raz
ne Stalinove brošure kakor 
tudi našo partijsko literatu
ro. Na sestankih tega nismo 
brali, ampak je eden izmed 
članov gradivo temeljito 
preučil in nam povedal le je
dro. Nato smo o tem raz
pravljali in pojasnjevali. 
Največkrat je to nalogo 
opravljal sodrug Horvat, ker 
je bil starejši komunist. Tudi 
Gašparič, se spominjam, 
nam je predaval o teh stva
reh. Na študijske sestanke je 
prihajal tudi mlajši človek, 
študent, in nam predaval. 
Kdo je bil ta sodrug, nisem 
vedel in še danes ne vem.

Pri vsem partijskem delu 
je veljalo načelo stroge taj
nosti: čim manj veš in čim 
manj ljudi poznaš, tem manj 
možnosti je, da bi, če bi pa
del v roke policiji, pri muče
nju kaj izdal. Zato nisi smel 
nikoli spraševati za osebne 
podatke, stanovanje in zapo
slitev in niti dajati teh podat
kov o sebi, razen tistim, s 
katerimi si delal. Na to nas je

partija stalno opozarjala. 
Poznal si le nekaj ljudi, le 
toliko, kot je bilo nujno, več 
pa ne. Le tako je partiji v 
ilegali in njenim članom 
uspelo ostati pri življenju. 
Za druge, ki si jih srečeval 
na istih poteh, si lahko le 
predvideval, ’ da delajo po
dobno kot ti, nisi pa o njih 
vedel nič konkretnega, torej 
jih tudi ne bi mogel izdati.

Pri politično-ideološki 
vzgoji nas . mladih komuni
stov so nam vcepili zavest, 
da pripadamo boju svetov
nega proletariata in kot prvi 
deželi, kjer so delavci zma
gali v revoluciji, to je Sovjet
ski zvezi. Zato smo precej 
obravnavali teoretike in 
praktike ruske revolucije. 
Takrat so bili za nas komu
nisti Sovjetske zveze vzorni
ki. V KP Sovjetske zveze, 
Rdeči armadi in Stalinu smo 
videli ideale, ki smo jih žele
li doseči. Nasplošno smo ta
krat gledali na Sovjetsko 
zvezo in njeno partijo kot na 
edinega rešitelja spod kapi
talističnega jarma. Sovjet
ska zveza nam ni le pomaga
la rešiti se stare jugoslovan
ske družbene ureditve, pač 
pa osvoboditi fašistične 
okupacije. Razumljiveje, da 
smo za to tudi sami prispe
vali ogromne žrtve. Če bi se 
naši narodi safni uprli oku
patorju, nam tudi Sovjetska 
zveza ne bi pomagala, če pa 
nam bi, pa bi bili danes ali 
takoj po vojni druga Koreja 
ali Vietnam.

Dejstvo je, da je bil Stalin 
glavni krivec porazov Rdeče 
armade leta 1941, vendar je 
imel velike zasluge, da se je 
vojna leta 1945 uspešno kon
čala, da so zmagale napred
ne sile, da je bil fašizem pre
magan, uničen pa še danes 
ni. Prav ta Stalin, na katere
ga smo gledali kot na rešite
lja, nas je leta 1948 grdo ra
zočaral.

Nadaljevanje prihodnjič
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Rešitve pošljite do 3. junija 1986 na naslov: DELAVSKA 
ENOTNOST Ljubljana, Celovška cesta 43, s pripisom na 
ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 16. Nagrade so 
1.200, 1.100, in 1.000 dinarjev.

Rešitev nagradne križanke št. 16: PIRAN, NART, KOS, 
AVALA, ANAEROBA, LAS, URS, ZNESEK, ENTOMO- 
LOG, KOR, SMER, KARL, LVOV, TIREOIDEA, AONI, 
IN, LK, ASSAM, NAGLAS, TITANIT, ATRAPA, ETA, 
OLA, TONE, PIELITIS, ISAK, KAVALAR.

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 14
1. nagrada 1.200 din: Marjan Zerovnik, V. P. 2416/24 

71002 Sarajevo;

2. nagrada 1.100 din: Ivica Jakopec, Autocommerce, 
TOZD z avt. in deli, Titova 146, 61000 Ljubljana;

3. nagrada 1.000 din: Urbas, Anuša Kovačič, Moste 8-A, 
64274 Žirovnica.

Nagrade bomo poslali po pošti.

Delavska enotnost
• Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije.

Ust je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko 
enotnost 15 novembra leta 1967, ob njeni 25-letnici, odlikoval z redom zaslug za narod 
z zlato zvezdo • Izdaja ČGP Delo - tozd Delavska enotnost, 61000 Ljubljana, Celovška 
cesta 43, poštni predal 313-VI, telex 31 787 • Glavni urednik in direktor tozda; Dušan 
Gačnik • Odgovorni urednik: Franček Kavčič • Člani uredništva; Marjan Horvat 
(pomočnik odgovornega urednika, politični sistem), Emil Lah (zunanja politika), Boris 
Rugelj (gospodarjenje), Andrej Ulaga (šport, oddih in rekreacija), Igor Žitnik (izobraževa
nje, kultura). Novinarji - reporterji: Andrej Agnič, Ciril Brajer, Ivo Kuljaj, Marija Franče
škin Janez Sever, Meri Jurca (tajnica), Sonja Seljak (redaktorica-lektorica). Brane Bom
bač (oblikovalec) • Pomočnik direktorja tozda: Milan Živkovič. • Telefon; glavni ured
nik in direktor tozda 322-778, odgovorni urednik 313-942, pomočnik direktorja tozda 
322-778, tajništvo uredništva 313-942 • Naročniška centrala 318-855 • Založba Delavske 
enotnosti, Celovška c. 43, Ljubljana, odgovorni urednik 318-855 • Uredništvo Naš dela
vec, skupna revija slovenskih časnikov in revij Ljubljana, Celovška c. 43, 311-956 • 
Uredništvo Naša žena, Ljubljana. Celovška c. 43. 318-855 in 321-651 • Center za razvija
nje obveščanja v združenem delu in servis za tisk glasil organizacij združenega dela, 
Lji^bljana, Celovška c. 43, 323-951 • Ekonomsko komercialni sektor, Ljubljana, Celov
ška c. 43. 320-403 • Računovodstvo. Ljubljana, Hrvatski trg 3. 312-125 in 310-923 • Žiro 
račun 50100-603-41502 • Knjigarna galerija Ljubljana, Tavčarjeva 5, 317-870 in 312-891
• Posamezna številka Delavske enotnosti 45 din, letna naročnina 2.340 din • Rokopisov 
in nenaročenih fotografij ne vračamo • Poštnina plačana v gotovini • Tisk ČGP Delo. 
tozd Tisk časopisov in revij, Ljubljana, Titova 35 • Izdajateljski svet Delavske enotnosti: 
Drago Seliger (predsednik), Ciril Brajer, Magda Erbežnik-Bučar. Dušan Gačnik, Alfred 
Golavšek, Jože Hozjan, Franček Kavčič. Viajko Krivokapič, Ivo Miglič, Leopold Perc, 
Jože Peterkoč, Brane Praznik, Pavel Stupnikar, Andrej Ulaga in Igor Žitnik
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Po štirih letih smo se znova pogovarjali z Zvonetom Smrekarjem, ki meni, 
da je poklic strojevodje najlepši

FANT, KI IMA RAD 
LOKOMOTIVE
Z Zvonetom Smrekarjem smo se prvič pogovarjali pred 
štirimi leti. Takrat je bil učenec prvega letnika Železni
ške elektro-kovinarske šole v Ljubljani. Tistikrat nam je 
bil povedal, da je že od nekdaj sanjal, da bo postal stroje
vodja. Tisti, na železnici, ki bo upravljal lokomotivo. 
»Sam ne vem, kdaj sem se odločil. Ta želja je bila v meni 
od nekdaj. To se mi zdi lep in odgovoren poklic. Seveda 
še ne vem, ali bomres postal strojevodja, saj moram 
najprej pokazati uspeh v splošnem programu za elektro- 
kovinarsko smer. Pri matematiki, fiziki in slovenščini 
moram doseči vsaj dober uspeh,« nam je takrat povedal.

Seveda smo takrat s 
skromnim fantom, doma iz 
številne družine na Polzeli, 
ki se ni najlaže prebijala, 
kramljali še o marsičem. Za
nimalo nas je, kaj fant o teh 
stvareh misli danes, ko je 
štiri leta zrelejši, ali je ostal 
pri takratni poklicni odloči
tvi, kaj se je zgodilo v teh 
štirih letih in kaj misli o 
stvareh, o katerih smo se ta
krat pogovarjali.

Srečanje je pokazalo, da se 
Zvone od takrat ni dosti 
spremenil. Ne na pogled - še 
vendo je krhek mladostnik, 
na videz ne dosti starejši kot 
ob prvem srečanju, zdi pa 
se, da tudi po pogledih na 
svet ne. Spet smo ga našli na 
Železniški v elektrokovinar- 
ski šoli v Šiški, to pot kot 
učenca Šole za strojevodje.

- Strojevodja zame še 
vedno ostaja najlepši poklic. 
Ne vem zakaj bi se premi
slil? In zdaj sem blizu tega 
svojega poklicnega cilja.

In kaj je delal ta štiri leta. 
Šolo je končal leta 1984 z do
brim uspehom. Po počitni
cah je začel šestmesečno pri
pravništvo v Mostah, v cen
tralnih delavnicah. Tam 
vzdržujejo lokomotive. Za
nimalo nas je, koliko mu je 
pri tem koristilo praktično 
znanje, ki ga je pridobil v 
šoli, in seveda teorija.

- V šoli smo imeli kar pre
cej praktičnega pouka, ker 
pa je splošna šola, ki mora 
usposobiti elektrikarja za 
vsa vrste opravil, so bila naj
brž znanja premalo podrob
na. Vendar sem pred pri
pravništvom znanja precej 
dopolnil, čeprav je tudi šest 
mesecev premalo za to. No, 
nekatera znanja so se mi 
zdela v šoli odveč. Kaj po
maga, če veš vse o kisiku in 
dušiku, pa ne poznaš stroke. 
Med pripravništvom sem 
obšel tri delovna mesta. Za
radi pomanjkanja delavcev

v delavnicah je bilo treba 
poprijeti tam, kjer jih je 
manjkalo. Čeprav so bila to 
sama zanimiva opravila, pa 
so bila včasih premalo pove
zana z mojim poklicem. Je 
pa res, da mora strojevodja 
poznati lokomotivo od od- 
bojnika naprej.

Po precej strogih zdravni
ških pregledih je šel Zvone 
na trimesečni tečaj za po
močnika strojevodje, potem 
pa še mesec na praktično 
usposabljanje. Po opravlje- 
njem izpitu je postal samo
stojen pomočnik strojevo
dje. Ta v lokomotivi skrbi za 
dokumentacijo, spremlja 
signalne znake, sodeluje pri 
pregledu lokomotiv, od
pravlja napake in dela dru
go, kar mu naroči stroje
vodja.

- Z izpiti nisem imel te
žav, opravil sem jih s prav- 
dobrim uspehom. Dva me
seca sem nato opravljal delo 
pomočnika, nato pa sem se 
prijavil na tozd za vleko vla
kov. Po izpolnjenih pogojih, 
kijih zahtevajo, so me vpisa
li v šolo za strojevodje. In 
zdaj sem v tej šoli, 26. junija 
končamo pouk.

»In kako poteka pouk na 
tej šoli. Kako je s štipendijo, 
saj si jo med prejšnjim šola
njem prejemal?«

- To je šola pete stopnje 
zahtevnosti, poudarek je na 
teoretičnem pouku. Julija 
moram opraviti osem izpi
tov, nato imam prakso. V 
treh mesecih, kolikor traja, 
moram z lokomotivo prevo
ziti 7.000 kilometrov.

Tako pride približno ko
nec leta zaključni izpit in sa
mostojno upravljanje loko
motive.

»Ali pa JLA?«
- No, tudi to. Saj so me že 

klicali, pa sem vendar želel 
najprej končati šolo. Po vr
nitvi, ko bom opravil peri
odični izpit in osvežil znanje

- to pa strojevodje tako čaka 
vsako leto, pa bo šlo zares. Z 
lokomotivo.
Še za štipendijo smo ponov
no povprašali.

- Prej sem dobival štipen
dijo, zdaj pa dobivam nado
mestilo rednega osebnega 
dohodka, saj sem v delov
nem razmerju. Ta mesec je 
bilo to 53.000, če odštejem 
regres in dnevnice. Oskrbni

no in domu pa si plačujem 
sam. Tu v domu sem vseh 
pet let, zanj plačam okoli 
15.000 dinarjev; to mi kar 
odračunajo.

»Šolanje ti očitno ne dela 
težav; ali si še vedno zadovo
ljen s svojo izbiro poklica?«

- Mislim, da mi je šola da
la potrebna znanja, poseb
nih težav tudi z učenjem ni
sem imel.

»Zdaj pa bo treba še bolj 
poprijeti?«

- Ne bojim se, le še malo 
bolj se bo treba učiti. Sicer 
pa se znanje postopoma na
laga.

»Sam si nam že pred leti 
povedal, da je poklic stroje
vodje odgovoren, zahteven, 
lahko bi rekli tudi nevaren. 
Gotovo je zanj potrebna 
osebna zrelost, odgovornost 
in znanje. Se tega kaj bojiš?«

- Mislim, da znam dovolj, 
da sem tudi dovolj zrel. Res 
pa nam nekateri pravijo, da 
še nismo. Toda, ko bom en
krat na lokomotivi sam, pre
puščen svojemu znanju in 
odločitvam, bo šlo. Prepri
čan sem. Vedel bom, da mi 
je družba zaupala velikan
sko odgovornost, da vozim 
ljudi in tovor, da o vrednosti 
lokomotive, ki se meri v mi
lijardah, ne govorim. Pono
sen bom na to in zmogel 
bom.

»Torej se nam ne bo treba

bati, ko bomo potovali P° 
železnici?«

- Gotovo ne. Sicer Pa 
strojevodja napreduje P? 
stopoma. Najprej upravlja 
vlake nižjega ranga, poten1 
potniške, brze, do poslovne
ga, ki je najzahtevnejši. Je 
pa pravzaprav enakovreden 
vsak. Če si vključen v pr°' 
met, ni različnih stopenj od
govornosti. Strojevodja Je 
zame pač še vedno najlepš1 
poklic.

Na koncu smo z Zvone
tom pokramljali še o ostalih 
plateh njegovega življenja. 
Pravi, da je tak, kot vsi drug1 
mladi. Rad ima šport, treni
ral je judo, tu je obvezna 
glasba, dekleta, vse, kar ve
seli tudi druge. Za kaj res
nejšega je še čas po odsluže
ni vojski.

Verjamemo, da nas bo 
Zvone nekega dne varno pe
ljal tudi s poslovnim vla
kom. Saj je fant, ki ima rad 
lokomotive. jgor Žitnik
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